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WSZYSTKIE GMINY 
TYLKO U NAS 
LYSKI
Sprawdź, gdzie 
planowane są remonty 
Ten rok w gminie będzie przebiegał 
wokół spraw związanych z inwesty
cjami w gospodarkę wodno-ście
kową. To priorytet w budżecie 
najbardziej „zielonej” gminy powiatu 
rybnickiego. Znaczne nakłady po
niesie gmina także na poprawę bez
pieczeństwa na drogach zarówno 
gminnych jak i powiatowych. ■ 10

CZERWIONKA-LESZCZYNY
Szlachetna Paczka: pomogli
42 rodzinom ■ 10
ŚWIERKLANY
Uczcili pamięć zamordowanych ■ 11

STANOWICE
Zdrowa szkoła ze Stanowic ■ 11

LYSKI
Waleczna Weronika z nagrodą 
wójta ■ 12

CZERWIONKA
Ciekawa oferta w Uniwersytecie 
Trzeciego Wieku ■ 12

JEJKOWICE
Mieszkańcy uczyli się fotografii ■ 12

25latzahesłialskiei
22 stycznia o godzinie 

12.00 w rybnickim wy
dziale Sądu Okręgowego 
w Gliwicach zapadł wyrok 
w sprawie morderstwa w 
Nowej Wsi. Mateusz N. zo
stał skazany na 25 lat po
zbawienia wolności. Sąd 
równocześnie zastrzegł, 
że mężczyzna będzie mógł 
starać się o opuszczenie 
zakładu karnego dopiero 
po 20 lata pozbawienia 

wolności. - Sąd nie miał 
żadnych wątpliwości wy
dając taki wyrok. Postę
powanie przygotowawcze 
było poprowadzone tak 
dobrze, że podczas pro
cesu mogliśmy bez tru
du weryfikować dowody 
oraz kolejne wersje, które 
przedstawiał Mateusz N. 
- tłumaczyła sędzia Alek
sandra Odoj-Jarek ze skła
du orzekającego.

Dramat, przez który ma-

morderstwo

Mateusz N. wysłuchał wyroku 
z kamienną twarzą
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lutka podrybnicka Nowa 
Wieś do tej pory nie scho
dzi z czołówek gazet, ma

swój początek w czerwcu
2011 roku. W Boże Ciało w 

domu przy ulicy Rybnickiej

znaleziono ciało starszego 
małżeństwa. Zwłoki 68- 
-letniej Anny i 70-letniego

Brunona Pytlików odkryła 
Bożena N. - najbliższa są
siadka z domu po drugiej

stronie ulicy, która wybrała 
się do nich z ciastem.

WIĘCEJ NA STR. 4-5

Powstanie sześć
nowych żłobków

„Wdrożenie programu 
opieki dziennej nad dzieć
mi do lat 3 na terenie mia
sta Rybnika” to projekt, na 
realizację którego udało się 
miastu Rybnik pozyskać 
unijne fundusze. W ciągu 
roku powstanie 6 punktów 
opieki nad maluchami. 
Rozpoczął się nabór opie
kunów. - Projekt jest próbą 

znalezienia alternatywne-

go rozwiązania w zakresie 
opieki nad małymi dziećmi, 
wobec dużego zapotrzebo
wania na tego typu usługi w 
Rybniku. Przewiduje rozbu
dowę struktury opieki nad 
dziećmi do lat 3, poprzez 
stworzenie 6 punktów do
mowych opieki dziennej 
- tłumaczy Lucyna Tyl, 
rzecznik urzędu miasta.

© STRONA 7
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Energetyka ROW

Kto zarobił, 
a kto stracił 
na ciepłej 
zimie

Od kilku dni mamy zimę 
z prawdziwego zdarzenia. 
W listopadzie, grudniu 
było jednak zupełnie ina
czej, a wiele firm straciło 
na tym spore pieniądze. 
Dariusz Sas tych prawie 
trzech miesięcy już nie od
robi. - Klienci musieliby 

kupować 30 lub 40 pro
cent więcej w nadchodzą
cych tygodniach, co jest 
po prostu niemożliwe. By
łaby nadzieja, gdyby zima 
potrwała do maja - komen
tuje handlowiec.

O STRONA 3

AKCJA EDUKACYJNA

Z czym do władzy?
Codziennie do urzędów gmin 

i miast przychodzą rzesze pe
tentów z różnymi problemami. 
Oczywiście największy odsetek 
z odwiedzających urzędy, zmie
rza wprost do gabinetów wójta 
czy burmistrza. Z czym ludzie 
przychodzą do włoda
rzy i czy ci zawsze 
są w stanie pomóc? 
- Przekrój tematów i 

problemów jest prze
różny, od dziury w 
drodze, czy nieświe- 
cącej lampy, po pro
blemy życiowe, jak 
brak pracy, miesz
kania, czy środków 
do życia - mówi bur

mistrz Czerwionki- 
-Leszczyn Wiesław 
Janiszewski. STR. 12

_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ ZlMNODZIElNIJ SIE!
Młodym dorosłym coraz trudniej dostać pracę i usamodzielnić się. Pozostają dłużej niż 
zwykle przy rodzicach. Pomóżmy im się usamodzielnić. Co tydzień na łamach naszej 
gazety publikujemy teksty edukacyjne na ten temat.
Czytaj wewnątrz numeru. Usamodzielnij się! B

Projekt realizowany z Narodowym Bankiem Polskim w ramach programu edukacji ekonomicznej Narodowy Bank Polski
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NIEOBIEKTYWNIE: Edukacyjna świetlica?

Nie będę ukrywał, że mocno zaskoczył mnie Maciej Orłoś, który 
w niedzielnym wydaniu Teleexpressu zaprezentował ogłoszenie, 
które pojawiło się na drzwiach rybnickiej dworcowej świetli
cy. Można na nim przeczytać, że w tejże świetlicy odbędzie się 
transmisja z Sejmu, podczas której posłowie dyskutować będę o 
„Gendel”, czyli ideologii śmiertelnie zagrażającej naszej cywili
zacji. Zastanawia mnie bardzo, do kogo została skierowana ta 
oferta? I czy bardziej naszej cywilizacji nie zagraża, zanik umie
jętności pisania bez błędów.

:rj.z.ygar.m:i:Bsa^
Około roczna, wyste- 

rylizowana suczka 
(nr 218) szuka domu. 

Suczka została zna
leziona 28 grudnia 

w Rybniku przy ulicy 
Wolnej. Piesekjest bar
dzo wystraszony. Wię
cej informacji udziela 
rybnickie schronisko 
ul. Majątkowa 42, tel.

32 424 62 99

Superbabcie
na obiedzie w Pasji

Tegoroczną edycję nasze
go konkursu Superbabcia 
wygrał Patryk Wróbel z 
Niedobczyc, który w nagro
dę zabrał swoją rodzinę na 
uroczysty obiad w restau
racji Pasja w Rybniku.

Szef kuchni lokalu polecił 
specjały kuchni śląskiej i nie 
tylko. Na suto zastawionym 
stole pojawiły się więc pysz
na zupa, a później kluski, 
rolady, nadziewany schab, 
panierowane filety kurcza
ka, różne sałatki, frytki i na
poje. Na koniec na wszystkich 
czekał smakowity deser, czyli 
to co najmłodsi lubią najbar
dziej - lody. - Kiedy pani z 
gazety zadzwoniła do mamy, 
bardzo się ucieszyłem. Zaraz 

przekazaliśmy informacje o 
wygranej babciom - wspomi-

na zadowolony Patryk, który 

na obiad zabrał ze sobą rodzi
ców i rodzeństwo, a także bo
haterki całego zamieszania, 
czyli jego ukochane babcie. 
Dla babć wspólny uroczysty 
obiad był również ogromnym 
wydarzeniem. - Wszyst
kie informacje, jakie Patryk 

przekazał były prawidłowe. 
To kochane, żywe i zabawne 
dziecko. Bardzo kontaktowy 
chłopak - mówią zgodnie bab
cie Daniela Wróbel i Teresa 
Dziwoki. - Zaskoczenie było 
ogromne. W głosowanie za
angażowała się cała rodzina, 
kupowaliśmy gazety, nawet 
po 10. Udało się, choć szcze

rze mówiąc, nie spodziewali
śmy się wygranej - mówi pani 
Agata, mama Patryka. Oprócz 
wspaniałego obiadu dla całej

Patryk Wróbel dzięki wygranej w konkursie zabrał na obiad 
całą rodzinę

rodziny w restauracji Pasja, Patryka otrzyma w nagrodę 

także przedszkolny oddział zabawki edukacyjne. (ska)

Ferie na sportowo: dzieje się sporo
Halowa piłka nożna, siat

kówka, tenis stołowy czy 
szkoła boksu. To najpopu
larniejsze zajęcia rybnickich 
ferii na sportowo. MOSiR 
każdego dnia organizuje 
zawody dla uczniów pod
stawówek, gimnazjów oraz 
szkół ponadgimnazjalnych.

Zajęcia odbywają się w 
hali widowiskowo-sporto
wej w Boguszowicach oraz 
na obiektach MOSiR przy 
ulicy Powstańców. Pierw
szego dnia ferii odbył się ha
lowy turniej piłki nożnej dla 
uczniów szkół ponadgimna-

zjalnych, w którym wzięły 
udział aż 23 zespoły. Najlep
szą drużyną okazała się ekipa 
FC Familoki, w składzie któ
rej znajdowali się uczniowie 
Zespołu Szkół Technicznych: 
Radosław Redas, Bartłomiej 
Wernik, Karol Padula, Pa
tryk Szopa i Mateusz Foraj- 
ter. Również w poniedziałek 
zorganizowano turniej par 
siatkarskich dla gimnazjali- 
stek, w którym zwyciężyły 
Agata Szmajduch i Wiktoria 
Rycman. Dzień później, w 
takich samych zawodach, 
ale przeznaczonych dla

uczennic szkół ponadgim- 
nazjalnych, na najwyższym 
stopniu podium stanęły 
Ewelina Zawisza i Martyna 
Szczuka. W siatkówkę grali 
też uczniowie podstawówek. 
Wśród dziewczyn wygrały 
Joanna Hochel i Emanuela 
Krzos z SP nr 18, zaś wśród 
chłopców triumfowali Mar
cel Wojciechowski i Prze
mysław Sierpiński z SP nr 1. 
Dużym zainteresowaniem 
cieszył się też turniej tenisa 
stołowego. W poszczegól
nych kategoriach zwyciężali 
Mateusz Rynkiewicz, Pauli
na Janko, Szymon Ostrzołek, 
Aneta Trętowska i Artur No- 
siadek. Gimnazjaliści mieli

też okazję zmierzyć się w za
wodach siatkarskich. Pierw
sze miejsce wywalczyła para 
Bartłomiej Mika - Mateusz 
Niemiec. W ramach ferii na 
sportowo prowadzone są tak
że zajęcia bokserskie. Zimo
wa szkoła boksu to doskonała 
okazja, by spróbować swoich 
sił w tym popularnym spo
rcie walki. Zajęcia odbywa
ją się pod okiem trenerów z 
Rybnickiego Młodzieżowego 
Klubu Sportowego. Trwają
cy obecnie drugi tydzień fe

rii również wypełniony jest 
sportowymi wydarzeniami 
dla dzieci i młodzieży. Szcze
góły można znaleźć pod adre
sem www.mosir.rybnik.pl (r)

FELIETON REMIGIUSZA RĄCZKI

Biyda z latosim śniegiem
Kaj te zimy, że z zumiyn- 

tow nie szło sie wygrabul- 
gać? Kaj te zimy, że mroz 
boł jak kyndroz, a łokna 
były zamrożone na amyn 
(yno człowiek se wychuchoł 
mało dziurka, bez kiero wi- 
dzioł na świat).

Wiycie, wszysko to jakoś

pogupło. Bo śniyg fujo na 
Wielkanoc, a bez zima kwit- 
nom kwiotki.

Momy środek feryji, a 
śniega choby kot napłakoł. 
I co tu robić? Ani ni ma z 
czego bałwana ukulać, nie 
spomna już o sonkach, czy 
nartach. Dziynki Bogu, za-

wsze idzie jechać do gór na 
sztucznie naśnieżone stoki. 
Ale to już ni ma to samo. Ni 
ma tej sceneri zimowej.

Brakuje mi czopek ze 
śniegu na stromach i oszro
nionych płotow.

Ale zima to je też, dobry 
czas na odpoczynek. Prze- 
ca idzie nadrobić zaległo
ści z czytaniym książek, 
poodwiedzać starych zna
jomych czy familijo. Jak

już momy kiepsko zima, to 
przeca idzie to wykorzystać 
blank inkaszy.

Beztoż moja propozycjo, 
je właśnie tako. Kej nie idzie 
lepić bałwana, toż wyciąg- 
cie stare gry- monopol, 
„człowieku nie irytuj się” 
czy inksze i se do kupy, fa
milijnie pogrejcie. Bo taki 
czas je nojcynniejszy. Cho- 
cioż po latach bydzie mieli 
co powspominać. Nie siedź-

cie bezczynnie przed tymi 
pudłami, przecykujonc pi
lota.

Posłuchajcie mie, a wcale 

a wcale tego nie bydzie ża
łować. Pyrsk!

Wygrabulgać - wygrzebać

Zumiynta - zaspy

Strom - drzewo

Fujo - sypie

REKLAMA

TARTAK EUROCLAS
OFERUJEMY:• Więźba dachowa• Łaty, deski, krawędziaki• Boazeria,

podbitka, podłogi• Wyroby hutnicze• Impregnacja 
ciśnieniowo-próżniowa• Płyta OSB I MFP

SPRZEDAŻ 
drewna 
kominkowego 
i opałowego

Niemiec

Belgii
Anglii

Norwegu

Austrii

X«ULIRO W RACIBORZU
ul.Batorego 10

Anna Kłosowskasalon meblowy
studio kuchni

CZYŻOWICE
ul. Nowa 28a(strefa przemysłowa) 

tel. 32 451 02 32 
lub 32 451 33 38 
www.euroclas.pl 
euroclas@wb.pl

Kancelaria Podatkowa

.. ............ T e-mail: raciborz@klosowska.com

www.rozliczsie.pl

ALKOMATY 
- sprzedaż, kalibracja 
tel. 515 515 012

Rydułtowy
ul. Raciborska 394
(trasa Rybnik-Racibórz)

RADIO TAXI „ROW"
■ RYBNIK ■ WODZISŁAW ■ ŻORY ■

032 42 44 444
BEZPŁATNE ZAMAWIANIE TAKSÓWEK Z TELEFONÓW 

STACJONARNYCH I Z AUTOMATÓW BEZ UŻYCIA KARTY 

0800 22 82 82

EŁi09W53WB7llllll

http://www.mosir.rybnik.pl
http://www.euroclas.pl
mailto:euroclas@wb.pl
mailto:raciborz@klosowska.com
http://www.rozliczsie.pl
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Kto zarobił, a kto stracił na ciepłej zimie PRZEŚWIETLAMY
+ PORTFELE

Od kilku dni mamy zimę 
z prawdziwego zdarze
nia. Kilkunastostopniowy 
mróz, śnieg i kaloryfery 
odkręcone na maksimum. 
W listopadzie, grudniu i nie
mal połowie stycznia było 
jednak zupełnie inaczej, a 
wiele firm straciło na tym 
spore pieniądze.

Dariusz Sas tych prawie 
trzech miesięcy już nie od

robi. - Klienci musieliby 
kupować 30 lub 40 procent 
więcej w nadchodzących ty
godniach, co jest po prostu 
niemożliwe. Byłaby nadzieja, 
gdyby zima potrwała do maja 
- komentuje handlowiec. Jego 
firma, EN-EKO z Rybnika, zaj
muje się sprzedażą węgla. Jak 
sami twierdzą, mają „praw
dopodobnie najlepsze ceny 
na rynku”. - Jesteśmy dość 
małą firmą, w porównaniu 
do innych dużych sprzedaw
ców w Rybniku i okolicach. 
Tam też jest spory problem, 
bo węgiel zakupiony jeszcze 
jesienią zeszłego roku dopie
ro teraz zaczyna im schodzić 
ze składów - komentuje Sas.

Kopalnie też mają 
problem

Podobna sytuacja jest zresz-

Rybnickie stowarzyszenie chce zmian w wyborach
Stowarzyszenie „Nasz 

Wspólny Śląski Dom” pro
ponuje m.in. by z okręgów 
wyborczych mogli kandy
dować tylko tam urodzeni 
lub długo je zamieszkujący 
kandydaci. Obecne przepisy 
są ich zdaniem niedemokra
tyczne.
- Obecna ordynacja jest 

niekorzystna dla zwykłego 
obywatela. Preferuje duże 
ugrupowania, a reszta społe
czeństwa się po prostu nie li
czy. Bezpartyjni kandydaci po 
prostu muszą zostać wchło
nięci przez duże partie, ina
czej nie mają szans - tłumaczy 
Paweł Helis, prezes NWŚD.

Stowarzyszenie proponu
je m.in. zdecentralizowanie 

tą w całym regionie. Pan Mi
rek zajmuje się transportem 
wszelkiego rodzaju węgla 
na terenie Czerwionki-Lesz- 
czyn, przyznaje, że takiego 
sezonu jak ten nie pamięta.
- Zajmuję się transportem, 
a więc nie kupuję węgla na 
zapas, a jedynie dostarczam 
na zamówienie. Ale i tak 
kursów miałem przez zimę 
kilkakrotnie mniej niż w la
tach wcześniejszych. Cóż 
się jednak dziwić, kiedy na 
początku stycznia robi się u 
nas wiosna, wszystko zaczy
na kwitnąć i jest po prostu 
ciepło - mówi przewoźnik.
- Zresztą nie tylko nas to do
tyka. Kiedyś po węgiel w zi
mie stały kolejki ciężarówek 
pod zsypkami, trzeba było 
czekać. Dzisiaj dostarczam 
opał praktycznie na drugi 
dzień, bo czasy czekania się 
skończyły - dodaje.

EN-EKO siedzibę ma prak
tycznie naprzeciwko zsypki 
kopalni KWK „Jankowice”. - 
Nie pamiętam takich sezonu, 
kiedy kolejek nie było. Cięża
rówki zawsze stały. A teraz 
pusto. Mało tego, mamy już 
kilka dni mrozu i niewiele się 
w temacie zmieniło - mówi 
Dariusz Sas. Jak przyznają 

procedury wyborów przez 
powołanie Wojewódzkich 
Komisji Wyborczych w miej
sce obecnie urzędujących 
Pełnomocników Państwo
wych Komisji Wyborczych, 
wprowadzenie nowych wy
borów bezpośrednich oraz 
uzupełniających - w tym wy
padku chodzi o stanowiska 
wojewody oraz wicewoje
wodów, a także liczne zmia
ny w finansowaniu kampanii 
wyborczych, które w założe
niu stowarzyszenie miałyby 
pomóc partiom i ugrupowa
niom mniejszym.

Nie obyło się też bez propo
zycji dość kontrowersyjnych, 
jak np. wymóg pochodzenia 
kandydata - tzn. że z danego

Ruch na składach węgla 
jest bardzo mały

nasi rozmówcy, większość 
kopalni ma z ciepłą zimą spo
ry problem, a odbijać będą to 
sobie w cenach węgla w tym 
roku.

Nie tylko węgiel
W podobnej sytuacji są 

zresztą elektrociepłownie 
w naszej okolicy. Rybnicki 
PEC straty w zakresie ogrze
wania mieszkań w blokach 
odczuł na przełomie roku. 
- Jeśli jednak zapowiedzi 
meteorologów się sprawdzą, 
odkujemy to sobie w lutym 
i marcu, kiedy dopadną nas 
arktyczne mrozy - mówi je
den z pracowników PEC.

okręgu startować mogłyby 
tylko osoby tam urodzone 
lub zamieszkujące przynajm
niej 5 lat. Inna propozycja 
- zmiany w finansowaniu 
komitetów wyborczych, 
dzięki którym poszczególne 
ugrupowania otrzymywały
by roczne dotacje w oparciu 
o wyniki wyborów samorzą
dowych, parlamentarnych 
oraz prezydencki, od 1,50 
złotego za głos oddany na 
radnego gminnego po 10 gro
szy za głos na kandydata na 
fotel Prezydenta RP. - Wola 
obywatela wyrażona w od
danym głosie zostanie lepiej 
poszanowana, zarówno w 
aspekcie rozdziału manda
tów, jak i finansowaniu partii

Ciepła, bezśnieżna zima 
nie jest jednak utrapieniem 
wszystkich. Cieszą się m.in. 
gminy, które o wiele mniej
sze nakłady finansowe skie
rować mogły na odśnieżanie 
i sypanie solą dróg przez służ
by komunalne. Drogowcy 
również narzekać nie mogą, 
bo dodatkowe dwa miesiące 
sezonu w wielu przypadkach 
pozwoliły nadgonić terminy 
w pracach remontowych 
lub wykonać jeszcze ostat
nie łatania na zniszczonych 
jezdniach. W Rybniku RSK 
nie próżnowało. Jak zapew
niają władze miasta, służby 
komunalne w najzimniejsze 

Paweł Helis (z prawej) wraz z prelegentami podczas spotkania

oraz organizacji komitetów 
wyborczych - mówi Paweł 
Helis. Prelekcję w temacie 
zmian w ordynacji NWŚD 
zorganizowało w zeszłym 
tygodniu w miejskiej biblio-

noce tego sezonu stale były 
obecne na drogach, sypiąc 
nawierzchnie środkami 
chemicznymi, by kierowcy z 
rana nie natrafili na lśniące 
od lodu drogi. Urzędnicy nie 
ukrywają też, że pieniądze 
zaoszczędzone na odśnie
żaniu dróg z pewnością na 
te drogi jeszcze wrócą. - Nie 
mamy jakichś konkretnych 
szacunków, nie jest jednak 
tak, że te pieniądze wrócą 
do budżetu i będą wydane 
na inny cel. Na pewno zosta
ną spożytkowane w samym 
RSK, o tym mogę zapewnić 
- tłumaczy Adam Fudali, pre
zydent miasta. (mark) 

tece w Rybniku. Wart odno
towania jest fakt, że zjawiło 
się na spotkaniu tylko kilka
naście osób, żywo jednak ko
mentujących obecny system 
wyborów. (mark)

JOANNA WARŁO- 
WOLNY
Sekretarz gminy Jejkowi
ce (1/4 etatu), zastępca 
wójta Jejkowic (1/4 eta
tu), zastępca kierownika 
USC (1/2 etatu) 
Oszczędności: papiery 
wartościowe na kwotę 35 
160 zł
Nieruchomości: miesz
kanie o pow. 69,68 m 
kw. o wartości 123 tys. zł 
(odrębna własność lokalu, 
współwłasność z mężem) 
Dochody: wynagrodzenie 
z tytułu umowy o pracę 
64 083,04 zł, wynagrodze
nie z tytułu działalności 
wykonywanej osobiście 
513,83 zł 
Samochód: brak 
Kredyty: kredyt na re
mont mieszkania w wys. 
16 800 zł

ŁUKASZ KŁOSEK 
dyrektor biura posel
skiego Marka Krząkały, 
rybnicki radny 
Oszczędności: nie po
siada
Nieruchomości: nie 
posiada
Zarobki za rok 2013: 34 
445,77 zł - stosunek pra
cy, 28 090,51 zł - działal
ność gospodarcza, 906,67 
zł - dieta radnego za XII 
2013
Samochód: fiat grande 
punto, rok prod. 2008 
(współwłasność małżeń
ska)
Kredyty: kredyt studencki 
- 18 tys. zł (PKO BP)

Prezentowane w rubryce kwoty 
pochodzą z oświadczeń majątko
wych. Redakcja nie ma wpływu na 
ich treść. Nie prowadzi również 
weryfikacji wycen nieruchomości.
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} niwelowaniejęków społecznych"
} przygotowanie rodziców do terapii własnego dziecka

} nauka mówienia oraz alternatywnych metod porozumiewania się

Racibórz, ul. Żorska 7/37 tel. 883 100 275,733 579 381 
www.disputatio.pl

ZAKŁAD STOLARSKI
IPatolife
www.oknadrzwischody.pl

Wykonuje:

*OKNA 
*DRZWI
*SCHODY
Schody projektujemy 
komputerowo. 
Wysyłamy folder 
na życzenie. 

Sprawdź nas!
47-451 Bieńkowice, ul. Bojanowska 41

Tel./fax 32 419 62 99, 601 471 162, 601 842 529
Czynne pn. - pt. 700 - 1600, sob. 700 - 1300

http://www.disputatio.pl
http://www.oknadrzwischody.pl
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Zdarzenie wyglądało bardzo 
groźnie

OI/<MllTVKII | Af* IA 7E CTDAklV 1 - Ciężko pracowałem, prowadziłem życie, o którym tylko mogli pom<KONT YNUACJA ZE S TRONY 1 przed sądem Mateusz N. pseudonim Szatan. - To kłamca i manipulat

Sąd skazał Szatana
Dachowanie 
na Rajskiej

O wielkim szczęściu może 
mówić kierowca samocho
du daewoo matiz, który 27 
stycznia dachował na ulicy 
Rajskiej. Do zdarzenia doszło 
po godzinie 8.00. Kierow
ca pojazdu na cieszyńskich 
numerach rejestracyjnych 
najprawdopodobniej nie 
dostosował prędkości do 
panujących warunków. Sa
mochód wpadł w poślizg, 
uderzył w barierę energo
chłonną i dachował. Oso
bom jadącym w środku nic 
się nie stało. Utrudnienia na 
Rajskiej trwały kilkadziesiąt 
minut. (acz)

Zdemolował 
sygnalizatory

23 stycznia kilka mi
nut przed godziną 20.00 
rybnicka policja została 
poinformowana o męż
czyźnie, który dewastuje 
sygnalizację świetlną. Na 
miejsce skierowano patrol, 
który kilkadziesiąt metrów 
od skrzyżowania zatrzymał 
oddalającego się wandala. 
Nie wiadomo co wprawiło 
mężczyznę w szał. Skutecz
ność wandala była na tyle 
wysoko, że jeszcze w piątek 
na skrzyżowaniu nie działa
ły żadne światła. 47-latek był 
pijany. Straty oszacowano na 
4 tysiące złotych. Poszkodo
wanym jest Urząd Miasta w 
Rybniku. Mężczyzna został 
objęty policyjnym dozorem. 
Musi regularnie stawiać się 
na komendzie. Wkrótce sta
nie przed sądem. (acz)

Kiedy latem2011 roku za 
Mateuszem N. zatrzaskiwa
ły się kraty aresztu policjanci 
i prokuratorzy zastanawiali 
się jak ten młody człowiek 
poradzi sobie w więziennej 
rzeczywistości. Niewysoki, 
drobnej postury o dziecię
cej twarzy. - Niezwykle 
mocny charakter. Kto by 
się spodziewał - powie o 
nim dwa lata później Jacek 
Sławik szef rybnickiej pro
kuratury, kiedy zatwardzali 
kryminaliści będą prosić o 
przeniesienie Mateusza do 
innego zakładu karnego z 
obawy o swoje życie.

Dramat, przez który malut
ka podrybnicka Nowa Wieś 
do tej pory nie schodzi z czo
łówek gazet ma swój począ
tek w czerwcu 2011 roku. W 
Boże Ciało w domu przy ulicy 
Rybnickiej znaleziono ciało 
starszego małżeństwa. Zwło
ki 68-letniej Anny i 70-letnie- 
go Brunona Pytlików odkryła 

Bożena N. - najbliższa sąsiad
ka z domu po drugiej stronie 
ulicy, która wybrała się do 
nich z ciastem. Kobieta leżała 
w wannie, miała zmiażdżoną 
twarz. Ciało mężczyzny zna
leziono w pokoju. W domu 
panował nieład, widać, że 
ktoś czegoś szukał. Pytliko
wie poza emeryturą mieli 
pieniądze ze sprzedaży dzia
łek. Byli bardzo ostrożni, nie 
otwierali po zmroku obcym. 
Nawet kiedy przychodzili na 
herbatę do N. siadali na ławce 
na podwórku w ten sposób, 
żeby mieć swój dom na oku. 
W domu nie było śladów wła
mania. - Kto to mógł zrobić 
- zastanawiali się sąsiedzi. 
Zastanawiali się również 
państwo N.

Lubimy dobrą kawę
Sekcja wykazała, że mał

żeństwo zostało zabite 

jeszcze w nocy z 21 na 22 
czerwca. Sprawca używał 
między innymi maszynki 
do mięsa, miażdżąc twarz 
kobiety. - Mężczyzna miał 
ranę ciętą szyi, o kształcie 
tzw. jaskółczego ogona. Prze
cięte zostały duże naczynia 
krwionośne, więc zgon na
stąpił stosunkowo szybko. 
Kobieta żyła jeszcze jakiś 
czas, świadczy o tym krew 
w płucach, którą się dławiła 
- tłumaczył Krystian R., le
karz przeprowadzający sek
cję. W czasie gdy w domu po 
drugiej stronie ulicy zmie
niały się kolejne ekipy tech
ników i dochodzeniowców, 
Mateusz N. wnosił do domu 
ciężkie kartony. To wymarzo
na perkusja, za którą dzień 
po zabójstwie zapłacił blisko 
12 tys. złotych. Nie zabrakło 
również prezentu dla rodzi
ców. W kuchni stanął lśniący 
ekspres do kawy. - Lubimy 
się w domu napić dobrej 
kawy - przyzna potem przed 
sadem Bożena N.

Państwo N. mają 
syna?

Przez kolejne dni policjanci 
gościli w domu Państwa N. 
wielokrotnie. Przepytywano 
wszystkich mieszkańców czy 
ktoś czegoś nie widział, pró
bowano typować sprawców. 
Część z rozmów policjantów 
odbywała się w kuchni sąsia
dów. Bożena N. częstowała ich 
kawą z ekspresu, który właśnie 
sprezentował jej syn. - Ani sło
wem nie wspominała, że ma 
syna - przyznają policjanci, 
którzy pracowali nad podwój
nym zabójstwem. O tym, że 
naprzeciwko domu zamordo
wanych mieszka 21-letni stu
dent socjologii, dowiedzieli się 
od dzielnicowego. Mateusz N. 
został zabrany na komisariat 
w Gaszowicach. - W KP w 

Gaszowicach przeprowadzo
no rozmowę z Mateuszem N. 
podczas której zachowywał 
się nerwowo, był roztrzęsio
ny, drżały mu ręce. Tłuma
czył, że to przez to, że wypił 
mocną kawę i dlatego jest taki 
pobudzony. Podczas luźnej 
rozmowy zauważyliśmy za
drapania na szyi i ręce. Tłu
maczył, że w szyję skaleczył 
się podczas golenia, a rana na 
ręce powstała podczas prac 
domowych - pisał w notatce 
Marek S., wówczas pracow
nik wydziału kryminalnego 
dziś funkcjonariusz CBŚ. Ma
teusz N. ostał wypuszczony do 
domu. Na odchodne otrzymał 
od Marka S. numer telefonu. 
Miał dzwonić gdyby sobie coś 
przypomniał.

Krew na okularach
Po kilku dniach policjanci 

ponownie odwiedzili gospo
darstwo państwa N. Czynno
ści operacyjne wykazały, że 
Mateusz N. dysponuje dużą 
kwotą pieniędzy. Tym razem 
zabrano na komendę w Ryb
niku całą rodzinę. - Zwró
ciłem uwagę, że niezwykle 
szybko się zebrali i byli goto
wi do wyjścia. Chyba byli na to 
przygotowani - mówił przed 
sądem Marcin R., policjant z 
Komendy Wojewódzkiej Poli
cji w Katowicach. To właśnie 
jemu 21-latek przyznał się do 
zabójstwa. Przesłuchanie pro
wadziło początkowo sześciu 
policjantów. Podczas tego prze
słuchania, jak twierdzi Mate
usz N. miał dostać w twarz od 
jednego z policjantów. Zaraz 
po tym, jak policjanci zauwa
żyli na oprawkach okularów 
zaschniętą krew. Mateusz N. 
zaczął tracić pewność siebie. 
- Zapytałem, czy jeśli reszta 
wyjdzie, powie mi co się stało. 
Zgodził się. Poczęstowałem go 
papierosem, bo sam palę. Ma

teusz N. przysunął się do mnie 
i wszystko opowiedział. Widać 
było przy tym, że mu ulżyło - 
mówił Marcin R. Tego samego 
dnia Mateusz N. zgodził się na 
tzw. eksperyment procesowy. 
Przed kamerą, w domu Pytli
ków szczegółowo pokazywał 
jak zadawał ciosy małżeństwu. 
Przyszedł do domu po pienią
dze. Pytlikowie otworzyli mu 
i nawet początkowo chcieli 
pożyczyć pieniądze. Doszło 
jednak do kłótni, a następnie 
bójki podczas której Mateusz 
N. chwycił za maszynkę do 
mięsa, chochlę, młotek a po 
sekcji okazało się, że również 
nóż. Tego ostatniego nigdy nie 
znaleziono.

Wersja Mateusza
Już po osadzeniu w areszcie 

śledczym Mateusz N. szybko 
wycofał się ze swoich wcze
śniejszych wyjaśnień, gdzie 
przyznawał się do zabójstwa. 
- Pieniądze trzymałem w 
komórce, bo zdarzało się, że 
ginęły mi w domu. Pracując 
i oszczędzając odłożyłem 
sporą sumę pieniędzy. Od
mawiałem sobie wszystkie
go, jeździłem skuterem. W 
tej komórce pieniądze mi się 
jednak gdzieś zawieruszyły. 
Znalazły się dopiero przed 
datą, gdy ktoś zamordował 
naszych sąsiadów. Kiedy 
babcia wysłała mnie po wo
rek z pszenicą, znalazłem 
pod nim moją reklamówkę 
z gotówką. Pojechałem z pie
niędzmi do mojej dziewczy
ny, kiedy w nocy wracałem 
zostałem dwukrotnie napad
nięty. Najpierw po drodze do 
domu, gdy zobaczyłem ranną 
osobę na ulicy i zatrzymałem 
się, żeby jej pomóc. Wtedy 
nieznani sprawcy zabrali mi 
ubranie. Kiedy wjeżdżałem 
już na plac, zostałem napad
nięty drugi raz. Grupa osób 

wciągnęła mnie do domu 
państwa Pytlik. Zobaczyłem 
moich rannych sąsiadów. Na
pastnicy kazali mi wszędzie 
zostawiać odciski palców. 
Dano mi również do prze
czytania kartkę z instruk
cjami jak mam zeznawać. 
W domu, w wannie leżała 
zakrwawiona pani Ania. Py
tałem ją, czy mogę jej pomóc. 
Wtedy wpadły mi do wanny 
okulary - powtarzał w kółko 
oskarżony.

Wnuczek ciągle się 
uśmiechał

W domu Pytlików zabezpie
czono potężną liczbę śladów 
należących do Mateusza N. i 
zmarłego małżeństwa. Wów
czas jeszcze podejrzany nie 
potrafił wyjaśnić, dlaczego 
podczas rzekomego napadu 
w lesie napastnicy zabrali 
mu stare ubranie, a zostawili 
telefon i blisko trzydzieści ty
sięcy złotych w samochodzie. 
Również rodzice musieli coś 
podejrzewać, kiedy po mor
dzie rankiem 22 stycznia na 
progu domu stanął w samej 
bieliźnie Mateusz N. Pomogli 
mu spalić zakrwawione ubra
nia, ojciec schował buty syna 
w odkurzaczu na liście. Śled
czy uznali, że jako najbliższa 
rodzina próbowali ratować 
Mateusza N. Nie postawiono 
im żadnych zarzutów. Już w 
areszcie śledczym Mateusz 
N. jako próbował wpływać na 
zeznania osób, które dzieliły 
z nim cele, a które były wzy
wane przed sąd. Był starszym 
porządkowym i roznosząc po
siłki swobodnie poruszał się 
po zakładzie karnym. - Wnu
czek (nowa ksywa Mateusza) 
od początku zachowywał się 
jak rasowy kryminalista. Po
wiedział, że jak będę zezna
wał, to rozpuści po kryminale 
informację, że współpracuję.
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0RGANIW10N * Jj

AIKIDO
SZTUKA WALKI BEZ WALKI
SENSEI JACEK OSTROWSKI

Info. www.aikido-raciborz.pl I www.aikido-polska.eu

RYDUŁTOWY GIMNAZJUM NR 1, UL. STRZELCÓW BYTOMSKICH 13
Zapisy Dzieci do lat 7 wtr.|czw. 17.00-18.00

Młodzież, Dorośli od 13+ wtr. | czw. 18.00-19.30
Zapisy na zajęcia: Sensei Jacek Ostrowski

4 dan Aikido, 3 dan Jujutsu 602 487 925

KREDYTY
POŻYCZKI
ODDŁUŻENIA

• szansa z komornikiem
• niezależnie od BIK

• wysoka przyznawalność
• bez ograniczeń wieku

• nie pobieramy opłat
wstępnych

• oferty wielu banków 
wjednym miejscu

Zadzwoń» czynne: 9 - 17

Rybnik, Pl. Wolności 19, p.II 

tel. 32 423 48 32 
tel. 32 427 10 52

SPRZEDAŻ I WYNAJEM 
SAMOCHODÓW 
DOSTAWCZYCH
ROMAN WEISER

www.weiser.xo.pl 47-400 RACIBÓRZ
e-mail: romanweiser@wp.pl ul. Piotrowska 12

tel./fax 32-415-59-73 
tel. kom. 602-794-286, 692-012-587

http://www.aikido-raciborz.pl
http://www.aikido-polska.eu
http://www.weiser.xo.pl
mailto:romanweiser@wp.pl
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yć moi rówieśnicy. Miałem pieniądze, nie musiałem zabijać - mówił 
- przekonywał prokurator.

z Nowej Wsi
Boję się o swoje życie - mó
wił potężnie zbudowany kry
minalista. Mateusz N. został 
wkrótce przeniesiony do in
nego zakładu karnego. Na 
więźniów próbowała jednak 
wpływać sama Bożena N., 
która korespondowała z osa
dzonymi. - Napisz co tam u 
ciebie i dokładnie opisz jak 
tam zastraszają Mateusza - pi
sała do jednego z więźniów.

Realizował marzenia
Podczas mowy końcowej 

prokurator Rafał Łazarczyk 
zwrócił uwagę na bezwzględ
ność Mateusza N. - Nasuwają 
mi się dwa słowa - kłamca i 
manipulator - grzmiał przed 
sądem. - Osobiście zmroziła 
mnie obojętność oskarżonego. 
Ani razu nie byłem świadkiem 
tego, aby Mateusz N. wykazał 
skruchę. Opowiadał o wszyst
kim z kamienną twarzą. Po
tem za wszelką cenę próbował 
wmanipulować we wszystko 
kolejne postronne osoby. Po
mawiał policjantów, którzy 
podczas wizji lokalnej bronili 

go przed linczem mieszkań
ców. Zadał pokrzywdzonej 
ciężkie obrażenia skutkujące 
rozległymi ranami tłuczony
mi, rozerwaniami, brakiem 
gałek ocznych. Zostawił mał
żeństwo po wszystkim bez 
pomocy. Doskonale się bawił 
przez te dni, kiedy jeszcze 
nikt nie wiedział o zbrodni, a 
na ciałach jego najbliższych 
sąsiadów żerowały muchy 
- przekonywał domagając się 
dla oskarżonego kary dożywo
cia. Krewny zamordowanych, 
Andrzej Pytlik przypomniał, 
że ta tragedia dotyczy nie 
dwóch a trzech osób. Jeden z 
członków rodziny zamordo
wanych, wezwany na kolejną 
rozprawę zasłabł a następnie 
zmarł w szpitalu.

Prokurator i policja 
mnie wrobili

W ostatnim słowie obrońca 
i sam oskarżony zwrócili się 
o uniewinnienie. - Państwo 
Pytlik i tak chcieli mi zapisać 
cały majątek. Nie musiałem 
ich zabijać. Sam miałem pie

niądze z organizowania kon
certów. Zarabiałem bardzo 
dużo, prowadziłem życie, o 
którym mogą pomarzyć moi 
rówieśnicy. Chciałem być za
wodowym żołnierzem, jed
nak ta cała sytuacja wszystko 
zaprzepaściła. Wszystko po
szło nie tak. Wrobiono mnie. 
Cała ta sytuacja i zaintereso
wanie mediów powoduje, że 
cierpi moja rodzina - mówił 
drżącym głosem. 22 stycznia 
o godzinie 12.00 w rybnic
kim wydziale Sądu Okręgo
wego w Gliwicach zapadł 
wyrok w sprawie morder
stwa w Nowej Wsi. Mateusz 
N. został skazany na 25 lat 
pozbawienia wolności. Sąd 
równocześnie zastrzegł, że 
mężczyzna będzie mógł sta
rać się o opuszczenie zakła
du karnego dopiero po 20 
lata pozbawienia wolności. 
- Sąd nie miał żadnych wąt
pliwości wydając taki wyrok. 
Postępowanie przygotowaw

cze było poprowadzone tak 
dobrze, że podczas procesu 
mogliśmy bez trudu weryfi-

Kadr z nagrania wizji lokalnej gdzie Mateusz N. pokazuje jak 
pastwił się nad starszym małżeństwem

kować dowody oraz kolejne 
wersje, które przedstawiał 
Mateusz N. - tłumaczyła sę
dzia Aleksandra Odoj-Ja- 
rek ze składu orzekającego. 
- Osoby przesłuchane przed 
sądem zaprzeczają, że płaci

ły za organizowanie koncer
tów tak dobrze Mateuszowi 
N. Przed zabójstwem był w 
totalnej zapaści finansowej. 
Próbował pożyczać od osób, 
które słabo znał. Po zabój
stwie wiódł normalne życie. 
Jeszcze rankiem wysłał do 
dziewczyny smsa o treści 
„kochanie, mam już pieniąż
ki”. Poszedł po bułki, spłacił 
długi, zaczął planować trasę 
koncertową do Włoch - wy
liczała sędzia.

Wyjdzie jako 
czterdziestolatek

Sąd zwrócił uwagę, że 
okolicznościami łagodzący

mi jest młody wiek oskarżo
nego oraz jego początkowe 
przyznanie się do winy. Z 
tego powodu postanowił 
niejako dać mu szansę ska
zując go na 25 lat pozbawie
nia wolności. Mateusz N. nie 
jest osobą chorą psychiczną 
jednak jego osobowość spe
cjaliści określili jako niepra
widłową. Przez te lata pobytu 
w zakładzie karnym Mateusz 
N. będzie mógł skorzystać z 
odpowiedniej terapii - tłuma
czyła sędzia. Sąd w wyroku 
zawarł dodatkowe obostrze
nie, że Mateusz N. będzie 
mógł się starać o przedter
minowe zwolnienie dopiero 
po 20 latach. Gdyby tego nie 
zrobił, oskarżony mógłby się 
o to ubiegać już po 15 latach 
odsiadki a w praktyce po 12, 
bo blisko trzy lata przesie
dział w areszcie śledczym.

Adrian Czarnota

______ patrol 5 

ROZBÓJ 
pod kebabem

22 stycznia sąd podjął decyzję o 

tymczasowym aresztowaniu po
dejrzanego o rozbój 23-letniego 
mieszkańca Rybnika. Mężczyzna 

został zatrzymany przez policjan
tów 20 stycznia, natomiast do 
zdarzenia doszło 4 stycznia, tuż 

po godzinie 2.00 na ulicy Racibor
skiej w Rybniku. Jak ustalili śledczy 
napastnik kilka minut obserwo

wał swoją ofiarę w barze szyb
kiej obsługi, w Rybniku przy ulicy 
Raciborskiej. Ofiarą był 22-letni 

mieszkaniec gminy Mszana, który 
chciał kupić „kebab”. Kiedy zorien

tował się, że nie ma przy sobie pie
niędzy, aby zapłacić za zakupione 
jedzenie, postanowił pójść do swo

jego samochodu zaparkowanego 
w pobliżu. Napastnik słysząc jego 
rozmowę ze sprzedawcą, poszedł 

za mężczyzną na pobliski parking. 
Kiedy pokrzywdzony otworzył 
drzwi swojego samochodu, zaata

kował go, zadając uderzenia pię
ściami oraz grożąc pozbawieniem 
życia, po czym zażądał wydania 

pieniędzy. Pokrzywdzony bro
nił się, jednakże uległ przewadze 
napastnika, który zabrał mu 100 

złotych, nawigację samochodo
wą, telefon komórkowy, zegarek, 

srebrny łańcuszek z krzyżykiem 
oraz radioodtwarzacz samochodo
wy. Wartość skradzionego mienia 

wynosi łącznie blisko 900 złotych. 
W wyniku intensywnych czynno
ści, rybniccy kryminalni zatrzymali 

sprawcę rozboju, którym okazał się 
23-letni mieszkaniec Rybnika oraz 
odzyskali większość skradzionych 

przedmiotów. (acz)

AKCJA EDUKACYJNA

(4) odcinek

Ty jesteś najważniejszy
Twoje pierwsze pieniądze - co z nimi zrobiłeś? 
Zwykle odpowiedzi są dość banalne. 
„Żartobliwe" to: przehulałem ze znajomymi. 
Poważniejsze: wakacje, ciuchy, kosmetyki. 
Rzadko można spotkać: zainwestowałem. 
A jeszcze rzadziej : zainwestowałem z sensem. ,
Dialog z forum internetowego:
Mam 18 lat i dysponuję kwotą 500 zł. W jaki sposób mógłbym je pomnożyć?? (rzecz 
jasna nie spodziewam się jakichś olbrzymich zysków:). Ma ktoś jakiś pomysł na mały 
biznesik?
Odpowiedź 1: Kup sobie porządne ubranie i pastę do butów. A potem znajdź pracę:-) 
Odpowiedź 2: Gdyby lato nadchodziło polecałbym bilet nad morze, kąpielówki, 
czapeczka, kubełek na lody i 50 różnych lodów, z którymi przeszedłbym się po plaży 
i sprzedał ze 100% marżą. Po 3 tygodniach pobytu miałbyś min. 900 zł i bilet powrotny 

:). Do tego opaliłbyś się, schudł i poznał mnóstwo ciekawych ludzi.
Dwie strategie: obie inwestycyjne, ale pierwsza sugeruje standardowe 
poszukiwanie pracy. Druga - jak najwięcej własnej inwencji, bo oczywiście 
zamiast lodów na plaży można mieć wiele innych pomysłów. My jesteśmy 
za podzieleniem pierwszych pieniędzy. Część na przyjemności, reszta 
w oszczędności tradycyjne, gdy mamy jasny cel oszczędzania, lub 
w inwestycje - gdy wiemy, co nam jest szybko potrzebne.
Owszem, można też sprawdzić, co „eksperci" proponują jako inwestycje, 
ale po przeczytaniu kilku „porad” po prostu śmiech nas ogarnia. To 
kiepski marketing, a nie porady. Oto kilka przykładów odpowiedzi na 
pytanie, w co zainwestować:W jakieś dobre akcje na giełdzie, najlepiej 
skorzystać z merytorycznej wiedzy doradcy finansowego, sam mogę 
polecić pana (tu nazwisko) z oddziału firmy [tu nazwa) w Alejach 
Jerozolimskich”. Albo: „Obczaj markets.com. Jeżeli nie masz 
doświadczenia na tym rynku, to i tak prywatny analityk Cię przeprowadzi 
przez wszystko krok po kroku, tak że wydaje mi się to rozsądnym 
rozwiązaniem". „Jeśli masz czas i chęci na naukę sztuki inwestowania 
w akcje polecam stronkę akcje.zyskajwiele.pl". „Znajoma mi ostatnio 
opowiadała, że stabilnie i można fajnie zaoszczędzić na obligacjach 
skarbowych, 4-letnich COI. Oprocentowanie jest zmienne. Po każdym 
roku są wypłacane odsetki".
Podobne wpisy można przeczytać o funduszach inwestycyjnych, 
monetach, ztocie, „gwarantowanych zyskach” i pożyczkach 
społecznościowych. Wartość tych porad jest znikoma.
Oczywiście czteroletnie obligacje skarbowe nie grożą żadnym 
nieszczęściem, w przeciwieństwie do prób inwestowania na giełdzie, np. 
w akcje chińskie - takie kryptoreklamy też można znaleźć na forach albo 
na forexie, czyli elektronicznej giełdzie walutowej.

Ale też nie wydaje się, by obligacje to byt najlepszy pomysł. Zbyt 
pasywny dla młodego człowieka, który powinien... No właśnie, w co 
powinien inwestować? Otóż: w siebie!
W siebie to znaczy przede wszystkim w swoją wiedzę, znajomość 
języków obcych, umiejętności (np. prawo jazdy), zdrowie (np. sprawność 
fizyczną) lub wygląd (np. buty i krawat). Można inwestować w narzędzia 
pracy - internet, programy komputerowe, ale i na przykład w farby 
i sztalugi, jeśli mamy talent malarski, albo w gitarę - jeśli muzyczny.

_ _ _ _ _ _ _ ZWWIEINIJ SIU
Dobra inwestycja daje wysoki zwrot z kapitału, to znaczy umożliwia 
wygenerowanie przyszłych dochodów i zysków znacznie wyższych niż 
przyniosłyby odsetki z lokaty bankowej. Wbrew pozorom nie jest łatwo 
ocenić, co się opłaca, ale jeśli warunkiem uzyskania pracy jest 
elegancki wygląd albo podstawowa znajomość francuskiego, to bez 
problemów da się policzyć relację zysków (dochodów) do nakładów na 
krawat lub kurs językowy.
Jak piszą autorzy badania Diagnoza Społeczna, stopa zwrotu 
z wykształcenia wyższego jest stosunkowo prosta do policzenia. Nie 
wdając się w szczegóły, okazuje się, że doktor ma stopę zwrotu 90 
proc., magister - 42 proc., a posiadacz licencjatu - 8 procent. To 
oznacza, że im lepsze wykształcenie, tym lepiej zarabiamy. Pisaliśmy 
o tym w artykule o zarobkach w pierwszej pracy, które dla magistra są 
o 40 proc, wyższe niż dla osoby z wykształceniem średnim. Jednak nie 
wszystkie kierunki dają tę samą stopę zwrotu. Najbardziej opłacalne 
jest studiowanie informatyki, prawa i medycyny, a najmniej nauk 
rolniczych - piszą autorzy Diagnozy Społecznej. Dla ciekawych adres: 
www.diagnoza.com, tam można znaleźć raport z badań 2013 roku, 
a wspomniany rozdział zaczyna się na str. 196.
Wykształcenie wyższe to zadanie na lata. A w co zainwestować, jeżeli 
pieniędzy mamy niewiele, a za kilka miesięcy praca wakacyjna czy 
dorywcza się kończy? Może w kursy językowe? Przy natłoku ofert 
bardzo ważny jest wybór wartościowego kursu - z akredytacjami, 
cudzoziemcami jako wykładowcami i referencjami od uczestników. 
Szkoła średnia na ogół daje za mato, by swobodnie porozumiewać się 
w języku obcym, a bez tego otrzymanie lepiej płatnej posady za 
granicą, a coraz częściej i w kraju, nie jest możliwe. Znajomość 
języków liczy się dzisiaj w praktycznie każdej branży - już nie tylko 
w handlu, gastronomii czy hotelarstwie. W czasach globalizacji język 
obcy jest cennym argumentem w rozmowie z pracodawcą. Warto też 
pamiętać, że coraz częściej znajomość angielskiego nie wystarcza, 
a przewagę konkurencyjną zapewnia dopiero znajomość drugiego 
i trzeciego języka. I na koniec tego wątku rekomendacja dla myślących 
w dłuższym horyzoncie - kurs chińskiego. Za 20 lat może dać 
rekordową stopę zwrotu...
Dalej: kursy zawodowe, rzemieślnicze: hydraulik, elektryk, stolarz etc. 
Z pewnością warto. Umiejętności manualne są w cenie, nie tylko jako 
źródło zarobku, także jako metoda na uniknięcie wydatków. Również 
inne propozycje kursów mogą okazać się sensowne. Od operatora 
wózków widłowych do barmana. Jeszcze w trakcie nauki w szkole 
średniej warto popytać potencjalnych pracodawców, kogo im brakuje. 
Także w urzędach pracy, agencjach doradztwa personalnego.
Narzędzia pracy-to oczywista sprawa. Bez nich nie będziemy wydajni 
ani konkurencyjni. Szybszy komputer, dobre programy i aplikacje to 
jeden z przykładów. Ale także - gdy widzimy się np. jako tzw. złota 
rączka - elektronarzędzia, urządzenia, maszyny sprawdzonych firm, 
a nie „no name". Słowem - inwestycja w siebie i w warsztat pracy.
Wiem, że to wszystko wydaje się banalne i nudne. Jednak to właśnie 
podpowiada zdrowy rozsądek.

Piotr Aleksandrowicz

Narodowy Bank Polski Projekt realizowany z Narodowym Bankiem Polskim w ramach programu edukacji ekonomicznej

markets.com
akcje.zyskajwiele.pl
http://www.diagnoza.com
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Przeszło setka rybniczan przyjęło zaproszenie organizatorów balu Janusz Taranczewski (z mikrofonem) zdradzał kulisy szermierkiMariusz Prudel (w środku) był gwiazdą balu

Bal Olimpijczyka reaktywacja
Po kilku latach przerwy, 

Klub Olimpijczyka Sokolnia, 
ponownie zorganizował Bal 
Olimpijczyka. W restauracji 
Europa bawiło się przeszło 
100 gości. Oprócz sportowców 
na bal mogli przyjść również 
rybniczanie, nie związani w 
żaden sposób z tą dziedziną 

życia. - Pierwszy raz zapro
siliśmy na bal rybniczan, nie 
związanych ze środowiskiem 
sportowym i ten pomysł chy
ba się sprawdził. Prawda jest 
taka, że mało kto z mieszkań-

Oddali hołd ofiarom tragicznego marszu
69 lat temu, w styczniu, 

okupant niemiecki pędził 
tysiące więźniów z obozów 
zagłady w głąb Rzeszy Nie
mieckiej. W niedzielę rybni- 
czanie oddali hołd pamięci 
ofiarom tego tragicznego 
marszu. 

Pod pomnikiem zebrało się kilkadziesiąt osób

ców naszego miasta wie, ilu 
mamy mistrzów czy olimpij
czyków. Takie akcje powinny 
tą świadomość poprawić - po
wiedział Aleksander Larysz, 
prezes Klubu Olimpijczyka i 
organizator imprezy.

Głównym gościem wie
czoru był Mariusz Prudel, 
siatkarz plażowy, który Ryb
nik reprezentował na IO w 
Londynie. - Czy wspominam 
występ w Londynie? Mam 
wrażenie jakby to było wczo
raj. Byliśmy bliscy wejścia do

Pod pomnikiem upamięt
niającym śmierć 385 osób, 
które w styczniu 1945 roku 
maszerowały przez Rybnik 
w kierunku granicy niemiec
kiej zebrało się kilkadziesiąt 
osób. Udział w uroczysto
ściach pod pomnikiem po- 

najlepszej czwórki. Ale sam 
występ pokazał mi, że jestem 
na dobrej drodze. Wierzę, że 
na kolejnych igrzyskach bę
dzie lepiej. Sam start w takiej 
imprezie to coś wyjątkowego. 
Nie da się tego z niczym po
równać - stwierdził Prudel i 
dodał: - Żeby wystartować 
na igrzyskach trzeba mieć 
dużo cierpliwości i samoza
parcia, bo czasami pojawią 
się wątpliwości. Nie jest 
ważne, kto jaki ma talent, 
ale liczy się praca jaką wy

mordowanych Polaków 
przy ul. Gliwickiej wzięli 
m.in. przedstawiciele urzę
du, rady miasta, rybnickiego 
muzeum oraz organizacji 
harcerskich. - To forma spo
łecznej pamięci o wszelkich 
tragediach, jakie dotknęły 
Polaków w XX wieku. Poza 
tym to forma przeciwdziała
nia zobojętnieniu na te wy
darzenia. Fakt, że jest wśród 
nad pod pomnikiem tak mało 
młodzieży to nie tylko wina 
obecnej sytuacji czy edukacji. 
Błąd był popełniony wcze
śniej. Za czasów PRL do ta
kich rocznic podchodzono 
bardzo sztywno, a później, po 
89. roku wiele z tego typu wy
darzeń zostało po prostu za
pomnianych - mówi Bogdan 
Kloch, dyrektor Muzeum w 
Rybniku. Uczestnicy uroczy- 

konujemy na treningu. Nig
dy nie można się poddawać 
- radził rybnicki siatkarz. Na 
balu został zaprezentowany 
kalendarz Klubu Olimpijczy
ka, którego bohaterem jest 
właśnie Prudel. - Kalendarz 
jest wyjątkowy, ponieważ 
zawiera prywatne zdjęcia 
sportowca, których nigdzie 
indziej nie można znaleźć. 
Będziemy chcieli cyklicznie 
przygotowywać takie kalen
darze - zapewnił Larysz.

Prezes Klubu Olimpijczy- 

Za czasów PRL do takich uroczystości podchodzono „bardzo sztywno”

stości złożyli kwiaty pod po
mnikiem pomordowanych, 
a kolejnym punktem uroczy
stości był przejazd do mogiły 
w lasku przy rzece Rudzie. 
Stamtąd uczestnicy procesji 
przeszli pieszo do kościoła w 
Wielopolu na mszę świętą. 

ka Sokolnia zapowiedział 
również ożywienie działal
ności podmiotu, którego zo
stał „szefem”. - Mamy wiele 
pomysłów. Zmieniliśmy za
rząd klubu. Są teraz w nim 
młode osoby. Mam nadzieję, 
że uda nam się wyjść ze sta
nu uśpienia i nasze działania 
będą widoczne - powiedział 
Aleksander Larysz.

Na balu gościło wielu spor
towców. Byli m.in. szablistki: 
Aleksandra Socha i Izabela 
Sajewicz, bokser Zbigniew

W programie uroczystości 
przewidziano także prze
jazd delegacji władz miasta 
do Kamienia, gdzie pod po
mnikiem pomordowanej 
ludności żydowskiej złożone 
zostały symboliczne wieńce. 
- W naszych modlitwach nie 

Kicka, olimpijczyk z Montre
alu czy jeden z najstarszych te
nisistów w Polsce - Stanisław 
Nowak. Ciekawym pomysłem 
były, przygotowane przez or
ganizatorów, konkursy sporto
we. I tak wszyscy chętni mogli 
sprawdzić swoje umiejętności 
gry w golfa, walki szermier
czej czy techniki tenisowej. 
Organizatorzy już teraz zapo
wiedzieli, że za rok ponownie 
zorganizują Bal Olimpijczyka 
w podobnej formule.

Marek Pietras

zapominajmy także o tych, 
którzy byli za tę tragedię od
powiedzialni. Módlmy się w 
ich intencji o boże miłosier
dzie - mówi ks. Piotr Piekło, 
który poprowadził uroczysto
ści modlitewne pod pomni
kiem przy Gliwickiej. (mark)

REKLAMA

Okna PVC
i mnóstwo DRZWI
TERAZ W OFERCIE 
najcieplejszetOkno 
na rynku!
Iglo Energy DRUTEX 
Uw=0,6 W/(m2K)*

! dla okna o wymiarach 1230mm x1480mm 
zgodnie z badaniami instytutu CSI w Czechach

HURTOWNIA ARTYKUŁÓW 
GRZEWCZYCH

IRmeT
RADLIN, UL. HUTNICZA 8

tel./fax 32 457 12 02

• grzejniki płytowe, 
aluminiowe i łazienkowe

• ogrzewanie podłogowe

• kotły c.o., bojlery

• armatura i pompy

• kanalizacja

oraz inne artykuły grzewcze
i instalacyjne

Rybnickie Centrum Stolarki Budowlanej 
Tel. 32 42 44 066, 42 44 067, www.rcsb.pl 

Rybnik ul. Zebrzydowicka 152

AUTORYZOWANY PARTNER
HANDLOWY

puRmo
irf

f __
SPRZEDAŻ I MONTAŻ
IPo/KrYĆDACHOWYCH
E0ZHŁAONJY ME I TRANSPORT

1 URM
blacha 

dachówkowa 
już od

47-400 Racibórz
ul. Rybnicka 47 
tel. 32 415 43 18

47-470 Krzanowice
ul. Długa 22 
tel. 32 410 91 92

http://www.rcsb.pl
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Powstaną żłobki za unijne pieniądze Płacisz podatki? Miasto też!

„Wdrożenie programu 
opieki dziennej nad dziećmi 
do lat 3 na terenie miasta 
Rybnika” to projekt, na 
realizację którego udało 
się miastu Rybnik pozyskać 
unijne fundusze. W ciągu 
roku powstanie 6 punk
tów opieki nad maluchami. 
Rozpoczął się nabór opieku
nów.

- Projekt jest próbą znale
zienia alternatywnego roz
wiązania w zakresie opieki 
nad małymi dziećmi, wobec 
dużego zapotrzebowania na 
tego typu usługi w Rybni
ku. Przewiduje rozbudowę 
struktury opieki nad dziećmi 
do lat 3, poprzez stworzenie 
6 punktów domowych opieki 
dziennej - tłumaczy Lucyna 
Tyl, rzecznik urzędu miasta.

Zapisz się na kurs
Przedsięwzięcie zakłada 

przeszkolenie 10 osób, które 
wezmą udział w skróconym 
(40-godzinnym) kursie opie
kuna dziennego i wystartują 
w konkursie na zorganizowa
nie funkcjonalnego punktu 
świadczeń opiekuna dzien
nego nad dziećmi do lat 3. 
Przygotowany został regula
min i formularz rekrutacyj
ny, a po przeprowadzonych 
spotkaniach w PUP wstępnie 
chęć udziału zadeklarowało 
11 osób. Nabór wciąż jednak 
trwa. - Warunki są tylko dwa. 
Projekt skierowany jest do 
pedagogów, pielęgniarek lub

Tomczykiewicz odwiedził region Spotkanie
20 stycznia szef regionu 

śląskiego Platformy Obywa
telskiej Tomasz Tomczykie- 
wicz przyjechał do Rybnika, 
by spotkać się z lokalnymi 
strukturami PO. Najpierw 
Tomczykiewicz spotkał się 
z sześcioosobowym zarzą
dem klubu, a następnie z 
członkami rybnickich struk

tur. Podczas spotkania poru
szano tematy Rybnika i jego 
wezwań oraz oczywiście 
zbliżających się wyborów 
samorządowych. (ska)

Mama chce iść do pracy, a babcia mieszka daleko? Być może już na wiosnę problem zniknie dzięki 
żłobkom dla dzieci.

położnych, a do tego osoby te 
muszą być zarejestrowane w 
urzędzie pracy jako bezrobot
ne - tłumaczy Lucyna Tyl.

W ramach projektu po
wstanie 6 punktów opieki 
nad małymi dziećmi, wyło
nionych w drodze konkursu. 
Zostaną one wyposażone w 
niezbędne meble, akcesoria 
i zabawki, dostosowane pod 
względem bezpieczeństwa i 
higieny. Kwota zaplanowana 
na wyposażenie i adaptację 
jednego punktu to 11,1 tys. 
zł (ponadto miesięczny koszt 
eksploatacji 500 zł razy10 
m-cy).

Zainteresowanych 
jest wielu

Wartość projektu oszaco
wano na ponad 440 tys zł, 
w tym 374 tys. zł to dofinan
sowanie unijne, w ramach 
Programu Operacyjnego 

Szef regionu śląskiej PO przyjechał do Rybnika

Kapitał Ludzki. Inwestycja 
wzbudza już teraz spore za
interesowanie rodziców, jak 
przyznaje Adam Fudali, pre
zydent miasta.- Dzielnicą, 
gdzie rodzi się dużo dzieci 
jest Radziejów-Popielów i 
tam rodzice zgłaszają duże 
zapotrzebowanie na miejsca 
w żłobkach - mówi Adam 
Fudali. - Nie mamy na razie 
przygotowanych planów, 
ani koncepcji, gdzie chcieli- 
byśmy, by te żłobki powstały. 
Wiele będzie zależało od po
trzeb każdej dzielnicy - przy- 
znaje włodarz miasta.

Opiekun w żłobku zara
białby z opłat, które za pobyt 
dziecka w żłobku wyłożyłoby 
Miasto oraz rodzice. Na razie 
stawki za godzinę w żłobku 
nie są znane, choć prezydent 
Fudali wspomina, że praw
dopodobnie wyniosą nieco 
ponad złotówkę za godzinę.

- Wydaje mi się, że to na
prawdę świetna inicjatywa
- mówi Anna, matka 2-let- 
niego Stasia. - Dzisiaj wielu 
rodziców, jest w podobnej do 
mojej sytuacji. Do dziadków 
daleko, a ja pracują. Powrót 
na rynek pracy po ciąży był 
trudny i nie mogę dzisiaj po
zwolić sobie na zostanie w 
domu z Stasiem. Jeśli cena 
będzie w porządku, myślę, 
że zainteresowanych będzie 
wiele osób. Sama znam kilka 
par, które z chęcią skorzysta
łoby z takiej usługi - dodaje. 
Według zapowiedzi prezy
denta miasta, żłobki miały
by ruszyć już na przełomie 
lutego i marca.

Wszystkich zainteresowa
nych prowadzeniem żłobka 
magistrat zaprasza do wy
działu edukacji w urzędzie 
oraz do Powiatowego Urzę
du Pracy w Rybniku. (mark)

w muzeum
30 stycznia o godz. 17.30 

Muzeum w Rybniku zapra

sza na kolejne spotkanie z 
cyklu „Pomiędzy przeszło
ścią a historią”. W programie 
wykład „Anna Luisa Karsch 
i Joanna Schaffgotsch von 
Schomberg-Godulla. Dwa 
spojrzenia na życie Śląza- 

czek.” Marcina Smierza 
oraz prezentacja książki „Ślą- 

zaczki - kobiety niezwykłe”. 
Wstęp wolny. (r)

Paradoksaln ie, pytanie 
należy do banalnych - ja
kie podatki płaci Miasto? 
I komu? Okazuje się, że 
magistrat też ma całą listę 
miesięcznych opłat podat
kowych.

Powszechnie wiadomo, że 

samorządy czerpią docho
dy m.in. z podatków. Gminy 

pobierają opłaty od nieru
chomości czy od środków 
transportu. Mają również 
wpływy z naszych PIT-ów i 
CIT-ów. Pojawia się jednak 
pytanie, jakie podatki mia
sta i gminy płacą? Na przy
kładzie Rybnika widać, że 

najwyższa opłata związana 
jest ze wzrostem wartości 
miejskich nieruchomości.

Miasta i gminy, jako osoby 

prawne oraz obsługujące je 
urzędy, czyli tzw. jednostki 

organizacyjne niemające 
osobowości prawnej mogą 
płacić CIT. Bardzo ważne 

w tym wypadku jest słowo 
„mogą”. W praktyce bowiem 
ustawodawca przewidział dla 
nich bardzo szerokie zwol
nienia. Nieopodatkowane 

są subwencje ogólne i dota
cje budżetu państwa, środki 
pochodzące z budżetu Unii, a 

także dochody własne gmin. 
Urzędy obsługujące gminy i 
miasta są płatnikami PIT od 

wynagrodzeń ich pracowni
ków. Za co jeszcze płacą?

Opłata z tytułu wzrostu

III edycja konkursu powiatowego „Jesteśmy 
Małymi Europejczykami” 

Będą poznawać Unię Europejską
Po raz trzeci odbędzie się 

konkurs międzyprzedszkolny 
mający na celu rozbudzanie 
wiedzy o Unii Europejskiej. 
Jest on skierowany do dzieci 
w wieku przedszkolnym. Or
ganizatorem konkursu jest 
Zespół Szkolno-Przedszkol- 
ny nr 13 w Rybniku - Przed
szkole nr 37 im. J. Tuwima, 
a uczestniczą w nim przed
szkolaki z powiatu rybnic

kiego, które mają za zadanie 
przygotować prezentację jed
nego z krajów wchodzących 
w skład Unii Europejskiej, w 
formie makiety przestrzennej

wartości nieruchomości 
wyniosła w zeszłym roku 
w Rybniku - uwaga - 569 
673 złotych! Do tego docho
dzą takie opłaty, jak podatek 

za wieczyste użytkowanie 
gruntów Skarbu Państwa, 

który wyniósł w Rybniku 
ponad 62,6 tysięcy złotych, 

podatek od nieruchomości 
Skarbu Państwa (29 271 zł 
w roku 2013), czy opłaty za 
usługi geodezyjne, za które 

magistrat zapłacił w zeszłym 
roku ponad 28 tysięcy zło

tych. (mark)

PONIŻEJ PEŁNY WYKAZ 
OPŁAT, KTÓRE PONIOSŁO 
MIASTO RYBNIK W 2013 
ROKU 
• Opłata za wieczyste użytkowa

nie gruntów Skarbu Państwa 
- 62 625,13 zł 

• Opłata z tytułu wzrostu warto
ści nieruchomości 
- 569 673,00 zł

• Opłata za zajęcie pasa drogo
wego - 1 127,68 zł

• Opłata za gospodarowanie 
odpadami - 8 640,00 zł

• Opłata za wydanie prawa jazdy
- 2 700,00 zł

• Opłata za usługi geodezyjne
- 28 078,89 zł

• Abonament RTV: 2 178,60 zł.

oraz prezentacji słowno-mu
zycznej.

W tym roku konkurs ho
norowym patronatem objął 
Jerzy Buzek były premier RP 
oraz Adam Fudali, prezydent 
Rybnika. Konkurs ma cha
rakter otwarty. Iwona Poręb
ska, dyrektor przedszkola i 
Renata Bienek, organiza

torka konkursu zapraszają 
wszystkich, do obejrzenia 

twórczości przedszkolaków 
w dniu 7 lutego o godzinie 
11.00 - w sali gimnastycznej 
Zespołu Szkolno-Przedszkol- 

nego nr 13 w Rybniku. (pm)

tel. 600 722 717 Dog

TAXI 24 h na terenie Rybnika rOkOliC
Pomoc w uruchomieniu samochoduWprzypadku awarii akumulatora, holowanie 
Obsługa dojazdów na dowolne krajowe lotniska
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420 mln z Unii na inwestycje w regionie
Z dyrektorem biura
Związku Subregionu 
Zachodniego, zrzeszają
cego nasze samorządy, 
rozmawiamy o dzia
łaniach w 2014 roku, 
unijnej kasie i turystyce.

Szymon Kamczyk. Jak 
zapowiada się nowy rok 
dla naszego subregionu 
pod kątem pozyskiwania 
środków zewnętrznych dla 
samorządów?
Adam Wawoczny. W roku 
2014 realizowane dla naszych 
samorządów, czyli członków 
Związku Subregionu Zachod
niego Województwa Śląskie
go, będą na pewno cztery 
projekty, na które udało się 
pozyskać środki zewnętrz
ne i być może jeszcze jeden, 
dla którego konkurs na razie 
nie został ostatecznie roz
strzygnięty. Projekty będą 
dotyczyć m.in. informatyza
cji i rozpowszechnieniu sze
rokopasmowego internetu 
oraz polepszeniu współpra
cy samorządu z organizacja
mi pozarządowymi. Łączna 
wartość projektów to 10,3 
mln zł, z czego wszystkie 
projekty będą dofinansowa
ne aż w 100 proc. z Unii Eu
ropejskiej. W oczekiwaniu 
na rozstrzygnięcie konkursu 
pozostaje nasz piąty projekt, 
realizowany w partnerstwie z 

gminami Gaszowice, Godów, 
Gorzyce, Jejkowice, Lubomia, 
Marklowice, Świerklany oraz 
3 powiatami ziemskimi: raci
borskim, rybnickim i wodzi
sławskim. Będzie nosić nazwę 
„Sprawna komunikacja dzięki 
ePUAP w jednostkach samo
rządu terytorialnego z terenu 
Subregionu Zachodniego 
Województwa Śląskiego”, a 
w przypadku przyznania do
finansowania jego rzeczowa 
realizacja rozpocznie się w lu
tym 2014 roku i potrwa do 30 
czerwca 2015 roku. Wartość 
całkowita projektu to 2 100 
007 zł, w tym wartość wnio
skowanego dofinansowania 
to 1 785 005, 95 zł. Wkład 
własny stanowi 15 proc. i jest 
to wkład niepieniężny, który 
zostanie wniesiony w postaci 
wynagrodzeń pracowników 
samorządowych urzędów. 
Istnieje szansa, że nasze sa
morządy pozyskają całkiem 
sporo z nowego rozdania 
unijnych środków?
W roku 2014 realizowa
ne będą przez nas dalsze 
działania związane z przy
gotowaniem Subregionu 
Zachodniego do wdrażania 
Regionalnego Programu Ope
racyjnego Województwa Ślą
skiego na lata 2014-2020, a w 

szczególności jednego z jego 
elementów, który stanowi 
instrument Zintegrowanych 
Inwestycji Terytorialnych. 
Zasadniczy wysiłek będzie 

stanowiło ostateczne opraco
wanie dokumentów progra
mowych dla ZIT Subregionu 
Zachodniego. Kwota do po
zyskania dla samorządów 
naszego subregionu to z du
żym prawdopodobieństwem 
nie mniej niż 420 mln zł, w 
tym na realizację projektów 
inwestycyjnych (tzw. twar
dych) oraz społecznych (tzw. 
miękkich). Poza tym docho
dzą jeszcze inne środki np. 
na budowę kluczowych dróg 

w tym Racibórz - Pszczyna. 
W tym przypadku dla samego 
odcinka rybnickiego tej drogi 
mówimy o dodatkowych 300 
mln zł.
Czy po walnym zgroma
dzeniu zaszły zmiany we 
władzach związku?
Nie, w tym zakresie nie zaszły 
żadne zmiany, bo i takich pla
nów nie było. Kadencja obec
nego zarządu trwa od 2011 
roku do początku 2015 roku. 
Czy Związek dalej będzie 
promować lokalną turysty
kę?
Stałym elementem planu 
działań związku jest promo
cja turystyczna. W bieżącym 
roku uruchomimy nowocze
sny portal turystyczny Sub
regionu Zachodniego oraz 
strony internetowe dla Punk
tów Informacji Turystycznej 
w naszym regionie. Dzięki 
nim będzie można w łatwy 
sposób wyszukać informacji 
o najciekawszych atrakcjach

Władze gmin, czyli członkowie Związku Subregionu Zachodniego spotkali się na ostatnim walnym 
zebraniu w rybnickim urzędzie

turystycznych, wydarzeniach 
oraz możliwościach spędza
nia wolnego czasu. W zbli
żającym się sezonie turyści 
i mieszkańcy regionu będą 
mogli nieodpłatnie wypoży
czyć w Punktach Informacji 
Turystycznej audioprzewod- 
niki. To urządzenia wielkości 
dużego telefonu komórkowe
go, wyposażone w GPS, które 
głosem lektora w słuchaw
kach oprowadza turystów po 
miejscowości, opowiadając 
przy tym w przystępny spo
sób o mijanych atrakcjach, 
często wtrącając nieznane 
ciekawostki. Nie zawiodą się 
turyści, którzy w tradycyjny 
sposób będą chcieli odszukać 
pomysły na atrakcyjne spę
dzenie weekendu. Dla nich 
przygotowaliśmy nowe prze
wodniki i mapy turystyczne 

pokazujące jak ciekawie spę
dzić czas w naszym regionie 
i województwie. Jesteśmy 
pewni, że przekonany tu
rystów że Śląskie to region 
pełen niespodzianek. Już 
tradycyjnie Związek będzie 
obecny na lokalnych impre
zach w regionie z własnym 
stoiskiem i darmowymi prze
wodnikami, mapami, i ga
dżetami. Będzie można nas 
znaleźć na dożynkach, czy 
dniach miast. W parunastu 
miejscowościach regionu za
instalowane zostały infokio- 
ski turystyczne. Urządzenia 
postawiono między innymi 
przy ważnych atrakcjach tu
rystycznych regionu, np. Za
bytkowej Kolejce w Rudach, 
Miasteczku Westernowym 
TwinPigs w Żorach, Zamku 
Piastowskim w Raciborzu, 

ale także w różnych miejsco
wościach regionu, tj. place, 
rynki, muzea. Infokioski są 
uzupełnieniem sieci infor
macji turystycznej, działają 
całą dobę służąc mieszkań
com i turystom także poza 
godzinami pracy punktów 
IT. Teraz wystarczy podejść 
do urządzenia z dużym doty
kowym ekranem i np. dzięki 
wbudowanej kamerze zrobić 
sobie zdjęcie i wysłać je ma
ilem razem z pozdrowienia
mi. Za pomocą urządzenia 
można zapoznać się także z 
produktami turystycznymi 
województwa, takimi jak: 
Szlak Zabytków Techniki 
czy Szlak Kulinarny Śląskie 
Smaki. Urządzenie pozwala 
na korzystanie z internetu i 
wyszukiwanie informacji 

potrzebnych turystom. ■

Pod bazyliką nikt już nie szaleje
W zeszłym tygodniu alar

mowaliśmy, że część kie
rowców gdzieś ma zakazy 
i po na wpół zamkniętym 
placu przed bazyliką w Ryb
niku porusza się według 
własnych zasad - nie zwa
żając na barierki i blokady. 
Dziś wygląda na to, że sytu
acja się unormowała.

Choć niektórzy wciąż jesz
cze przestawiają oznakowa
nia, jak podaje straż miejska 
coraz większa ilość zwraca 
uwagę na znaki zakazu i po
dróżuje zgodnie z prawem. 
Magistrat taka sytuacja cie
szy, szczególnie, że niedługo 
mają pojawić się tam robot
nicy. - Wszystko oczywiście 
uwarunkowane jest pogodą 
- zaznacza Adam Fudali, pre-

Urzędnicy pytają rybniczan o autostradę
Magistrat w Rybniku za

prasza do udziału w kon
sultacjach społecznych, 
których celem jest ocena 
wpływu Autostrady A1 na 
rozwój miasta i regionu. 
Swoją opinię można wy
razić za pomocą krótkiej 
ankiety badawczej, skie
rowanej do mieszkańców, 
organizacji pozarządowych 
oraz przedsiębiorców. 

zydent Rybnika. Włodarz na 
spełnienie wyborczej obiet
nicy remontu deptaka Po- 
wstańców-Sobieskiego ma 
niewiele czasu - założono, 
że cały deptak oddany będzie 
od użytku w okolicach wrze
śnia, by spokojnie zdążyć 
przed listopadowymi wybo
rami samorządowymi. Plac 
przed bazyliką jest jednym z 
najważniejszych elementów 
tych prac. Według założonego 
projektu zostanie zupełnie wy
łączony z ruchu. - W ten spo
sób chcemy dać kierowcom 
wyraźnie do zrozumienia, że 
priorytet w tej części miasta 
mają piesi - wyjaśniał pod
czas prezentacji swojej kon
cepcji jeden z projektantów z 
firmy Toprojekt, Karol Waw-

Miasto Rybnik realizuje 
partnerski projekt, którego 
celem jest określenie wpły
wu autostrady A1 na rozwój 
Rybnika i innych gmin po
łożonych wzdłuż autostrady 
A1. Celem projektu jest rów
nież określenie możliwych 
kierunków rozwoju całego 
analizowanego obszaru. 
Badania prowadzą eksper
ci z Fundacji „Kreatywny 

rzyniak. Projekt zapowiada 
się zresztą bardzo efektownie 
- sporych rozmiarów fontan
na, specjalnie zaprojektowany 
wzór bruku, do tego ławeczki 
i oświetlenie, które sprzyjać 
ma podziwianiu iluminacji 
nocnej rybnickiej bazyliki. Na 
dziś problemem nie są jednak 
goniące terminy, czy zimowa 
auta, a raczej kierowcy.

Gdy tylko część placu za
mknięto dwa tygodnie temu, 
większość kierowców intencji 
władz miasta niezrozumiała. 
Mimo wyraźnych znaków 
zakazu, barierek oraz blokad 
przejeżdżali pod bazyliką, jak
by nic się nie zmieniło. - Na 
każde wezwanie o przesu
niętych barierkach czy kie
rowcach, którzy nic sobie z

Śląsk”. Istotnym elemen
tem prowadzonych analiz 
są konsultacje społeczne, 
do udziału w których Miasto 
zaprasza mieszkańców. Na 
ich potrzeby zostały przy
gotowane krótkie ankiety 
badawcze skierowane do 
mieszkańców, organiza
cji pozarządowych oraz 
przedsiębiorców. Ankiety 
są anonimowe, a udzielone 

zakazów nie robią reagujemy 
- mówi Dawid Błatoń, rzecz
nik rybnickiej straży miejskiej. 
Dotychczas jednak obywało 
się bez wlepiania nieposłusz
nym kierowcom mandatów. 
Biorąc pod uwagę obecnie 
panującą aurę, trudno prze
widzieć, kiedy pojawią się na 
miejscu robotnicy, by rozpo
cząć prace nad przekładkami 
oraz reorganizacją całego pla
cu. Śniegi, które w zeszłym 
roku przeciągnęły się aż do 
wiosny, skutecznie utrud
nić mogą wykonanie całe
go zadania w terminie. A to 
oznaczałoby, że cały projekt 
kończyć będzie przyszłej je
sienie inna rada miasta, a być 
może nawet inny prezydent.

(mark)

odpowiedzi posłużą jedynie 
do celów badawczych. Druk 
ankiety pobrać można ze 
strony www.rybnik.pl. Wy
pełniony dokument prze
słać można drogą mailową 
na adres gospodarka@um. 
rybnik.pl lub dostarczyć 
osobiście do pokoju 261 lub 
262 urzędu miasta do końca 
stycznia bieżącego roku.

(opr. mark)

Odpowiada Beata Kopczyńska, 
rzecznik prasowy O/ZUS w Rybnik

Urodziłem się w lutym 1949 
r. Mam za sobą 40 lat pracy 
i nadal pracuję. Ostatnio 
przeczytałem o możliwości 
przejścia na częściową eme
ryturę. Czy ja mógłbym się o 
nią ubiegać?

Zbyszek K.

Mężczyźni urodzeni na po
czątku 1949 r., którzy już 
ukończyli 65 lat, mogą wy
stępować do ZUS o przyzna
nie im emerytury częściowej. 
Dla mężczyzn urodzonych w 
pierwszym kwartale 1949 r. 
wiek emerytalny wynosi 65 
lat i 5 miesięcy. Dla urodzo
nych w kolejnych kwarta
łach - wiek dający prawo 
do przejścia na emeryturę 
będzie się podnosił o następ
ne miesiące. Zgodnie z prze
pisami w czasie pomiędzy 
dotychczasowym wiekiem 
emerytalnym a podwyższo
nym uprawnieni mają pra
wo pobierać tzw. emeryturę 
częściową. O takie świad
czenie może się ubiegać za
równo osoba, która nie ma 
żadnych przychodów, bo np. 
nie pracuje, jak i osiągająca 
przychody z tytułu pracy nie
zależnie od tego, jaka jest ich 
wysokość. Ponadto emerytu

ra częściowa nie podlega za
wieszeniu ani zmniejszeniu, 
jeśli w czasie jej pobierania 
uprawniony osiąga dodatko
we przychody bez względu 
na to, z jakiego źródła one po
chodzą. Wypłata emerytury 
częściowej nie jest również 
uzależniona od rozwiązania 
stosunku pracy. Emerytura 
częściowa wynosi dokład
nie połowę świadczenia, ja
kie otrzymałby uprawniony. 
Przysługuje ona jednak tyl
ko tym mężczyznom, którzy 
mają wypracowane 40 lat 
stażu. Świadczenie jest wy
płacane przez ZUS do czasu 
złożenia wniosku o ustalenie 
prawa do pełnej emerytury. 
Wypłata emerytury częścio
wej pomniejsza podstawę na
liczenia przyszłej emerytury 
ustalonej w związku z osią
gnięciem powszechnego wie
ku emerytalnego. Prawo do 
emerytury częściowej dla ko
biety, dla której powszechny 
wiek emerytalny jest wyższy 
niż 62 lata przysługuje, jeżeli 
posiada 35 lat stażu pracy i 
ukończyła 62 rok życia. W 
praktyce oznacza to, że o 
emeryturę częściową będą 
się mogły ubiegać kobiety 
urodzone po 1958 r.

http://www.rybnik.pl
rybnik.pl
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Uczniowie z Rybnika uczcili pamięć ofiar „Marszu Śmierci
W Rybniku organizowa

ne są Modlitewne Marsze 
Pamięci, które mają przypo
mnieć tragedię więźniów KL 
Auschwitz-Birkenau pędzo
nych w ”marszach śmierci” 
w styczniu 1945 roku. Już 
od trzech lat Jan Stolarz z 
Radlina organizuje marsze 
„Ku Pamięci”, których trasa 
wiedzie z Oświęcimia do Wo
dzisławia Śląskiego. Jednym 
z uczestników wspomnia
nego przedsięwzięcia jest 
rybnicki nauczyciel historii, 
Robert Furtak. Właśnie on 
zaproponował również chęt
nym uczniom szkół podsta
wowych, w których pracuje, 
przejście szlakiem najbardziej 
znanych pomników upamięt
niających wydarzenia ze 
stycznia 1945 roku.

20 stycznia, dziesięciooso
bowa grupa rybniczan udała 
się autobusem do dzielnicy 
Kamień, aby rozpocząć swój 
marsz pod pomnikiem ofiar 
„marszu śmierci” więźniów 
KL Auschwitz-Birkenau. Ro
bert Furtak opowiedział ze
branym o tym, co działo się 
w najbliższej okolicy podczas 
tzw. ewakuacji obozu. Poja
wiły się więc informacje o 
wydarzeniach, które rozegra
ły się w okolicy stacji kolejo
wej Leszczyny Rzędówka, w 
pobliskich Książenicach czy 
dzielnicy Kamień. Po krótkiej 
chwile refleksji i zapaleniu 
symbolicznego znicza uczest
nicy rajdu udali się w stronę

Siedmioro dzieci wraz z trójką dorosłych przeszło trasę z Kamienia 
do centrum Rybnika, aby uczcić pamięć ofiar „Marszu Śmierci”

Wielopola. Pomimo kiepskich 
warunków atmosferycznych 
uczestnicy przedsięwzięcia 
pokonali wspomnianą trasę 
poruszając się głównie szla
kami turystycznymi, a kolejny 
przystanek zaplanowano pod 
znajdującym się wielopolskim 
lesie pomnikiem nad rzeką 
Ruda. Tutaj wspomniany na
uczyciel historii opowiedział 
o okolicznościach zbiorowe
go mordu dokonanego przez 
Niemców na prowadzonych 
jeńcach i wydarzeniach, któ
re miały miejsce właśnie na 
terenie dzielnicy Wielopole 
i w okolicach rybnickiego 
stadionu. Ostatnim z odwie

dzonych pomników był mo
nument mieszczący się przy 
ul. Gliwickiej blisko stadio
nu MOSiR. Właśnie to miej
sce jest punktem wymarszu 
rybnickich Modlitewnych 
Marszów Pamięci, a jedno
cześnie najbardziej znanym 
pomnikiem przypominają
cym mieszkańcom o tragedii 
więźniów Oświęcimia. Na 
zakończenie uczestnicy rajdu 
udali się jeszcze na cmentarz 
przy ul Rudzkiej, aby pod mo
numentem upamiętniającym 
ofiary z czasów II wojny świa
towej oraz okresu powojen
nego zakończyć przemarsz 
zaplanowaną trasą.

W rajdzie wzięli udział 
uczniowie z Zespołu Szkol- 
no-Przedszkolnego nr 10, 
a także SP nr 13 im. Boha
terskich Harcerzy Rybnika- 
-Chwałowic. Oprócz Roberta 
Furtaka trasę marszu poko
nała również nauczycielka 
języka polskiego z „Trzy
nastki”, Brygida Skowronek 
i dziadek jednej z uczennic. 
Wydarzenie to było pomy
ślane jako „przetarcie” przed 
przyszłoroczną 70. rocznicą 

„marszu śmierci”. - Mam 
nadzieję, że oprócz Modli
tewnego Marszu Pamięci w 
naszym mieście odbędzie 
się również rajd pieszy adre
sowany do dzieci i młodzieży 
szkolnej. Podobne pomysły 
są realizowane w pobliskich 
Żorach czy Jastrzębiu-Zdro
ju, a często bierze w nich 
udział do 200 młodych lu
dzi. W kontekście przyszło
rocznej - okrągłej - rocznicy 
tragicznych wydarzeń ze 
stycznia 1945 roku takie 
przedsięwzięcie wydaje się 
być ciekawym elementem, 
podczas którego dzieci i mło
dzież mogą się dowiedzieć o 
tamtych dniach na terenie 
naszej „małej ojczyzny”. Wy- 
daje się, że nawet dzieciom ze 
szkół podstawowych można 
w takiej formie przypominać 
o tych bardzo tragicznych 
faktach z dziejów naszego 
regionu - powiedział Robert 
Furtak, nauczyciel historii w 
rybnickich szkołach. (pm)

Co tydzień podajemy ceny paliw na stacjach 
w regionie. Ceny sprawdzamy w każdy 
poniedziałek pomiędzy godz. 7.00 a 9.00. 

Gdzie taniej?
CENY PALIW NA STACJACH W REGIONIE 

poniedziałek, 27 stycznia 2014 r.

Stacje paliw ON Pb95 LPG

RACIBÓRZ

Statoil, plac Mostowy 5,21 5,21 2,74 •

Orlen, ul. Piaskowa 5,19 5,19 2,69 •

Shell, ul. Opawska 5,23 5,23 2,77 •

BP, ul. Reymonta 5,21 5,21 2,74 •

Auchan, ul. Rybnicka 5,12 t 5,15 a -

Orlen, ul. Rybnicka 5,19 5,19 2,69 •

Stacja, ul. Środkowa 5,12 5,15 -

Shell, ul. Rybnicka 5,28 t 5,19 t 2,69 •

BP, ul. Odrodzenia 4 (Markowice) 5,39 a 5,39 a 2,77 •

Lotos, ul. Jana Pawła II 5,23 v 5,23 t 2,77 •

Centurion, ul. Dąbrowszczaków 5,21 5,21 -

BP-Pol, ul. Rybnicka 5,30 5,23 a 2,66 .

Lotos Optima, ul. Drewniana/Reymonta 5,17 t 5,17 t 2,64 t

KUŹNIA RACIBORSKA

Bliska, ul. Tartaczna 5,25 5,19 2,67 •

RZUCHÓW

Orlen, ul. Pstrązka 1 5,21 t 5,16 -

WODZISŁAW

Statoil, ul. Witosa 5,24 5,15 2,68 •

Shell, ul. Rybnicka 5,24 t 5,15 t 2,69 •

Latarnicy wspomogą 
klientów ZUS

Usługi administracji pu
blicznej, w tym wiele ka
nałów kontaktu ZUS ze 
swoimi klientami, przeno
szą się do internetu. Aby 
jak największe grono osób 
mogło skorzystać z nowych 
rozwiązań informatycz
nych Zakładu Ubezpieczeń 
Społecznych podjął współ
pracę ze Stowarzyszeniem 
„Miasta w Internecie” re
alizującym program Polska 
Cyfrowa Równych Szans. 
W ramach podpisanego 
porozumienia Latarnicy Pol
ski Cyfrowej mają krzewić 
wiedzę o Platformie Usług 
Elektronicznych ZUS i pro
mować ideę nowoczesnych 
ubezpieczeń społecznych.

Pokazywanie korzyści, za
chęcanie i inspirowanie do 
samodzielnego korzystania 
z zasobów internetu - to naj
ważniejsze zadania Latarni
ków Polski Cyfrowej. Rybnicki 
Oddział ZUS włączył się w 
prowadzony przez Stowarzy
szenie „Miasta w Internecie” 
ogólnopolski projekt edukacyj
ny mający na celu wspieranie 
działań na rzecz podnoszenia 
kompetencji cyfrowych do
rosłych Polaków z pokolenia 
50+ w ich lokalnych środowi
skach i nawiązał współpracę z 
lokalnymi Latarnikami Polski 

Cyfrowej - Krzysztofem Sier, 
animatorem działań na rzecz 
edukacji cyfrowej pokolenia 
50+ na terenie miasta Radlin 
oraz Dominiką Pukowiec, La
tarnikiem Polski Cyfrowej ze 
Świerklan. Współpraca ma na 
celu budowanie świadomości 
obywateli w zakresie ubezpie
czeń społecznych, promocję 
Platformy Usług Elektronicz
nych ZUS, rozwijanie umie
jętności osób w wieku 50+ w 
zakresie nowych technologii i 
jednocześnie poszerzanie wie
dzy na temat praw oraz obo
wiązków płynących z systemu 
ubezpieczeń społecznych, któ
ry w życiu każdego z nas od
grywa bardzo istotną rolę.

Idea jak najbardziej po
trzebna i słuszna, czego przy
kładem może być liczba osób 
uczestniczących w szkole
niach organizowanych przez 
Krzysztofa Sier, Latarnika z 
Radlina. - W dotychczaso
wych szkoleniach z podstaw 
obsługi komputera wzięło 
udział kilkaset osób. Wkrót
ce rozpoczynamy następne, 
a chętnych nie brakuje. Ze 
swoją ofertą wychodzimy nie 
tylko poza miasto Radlin, ale 
nawet nasz powiat. A teraz 
najwyższa pora, by zapoznać 
uczestników szkoleń z tak 
wygodną formą komunikacji

W dotychczasowych szkoleniach z podstaw obsługi komputera
wzięło udział kilkaset osób

Orlen, ul. Rybnicka

Statoil, ul. Pszowska

z ZUS-em, jakim jest Platfor
ma Usług Elektronicznych - 
mówi Krzysztof Sier, Latarnik 
Polski Cyfrowej z Radlina.

Zanim jednak sam zapro
ponuje innym skorzystanie z 
elektronicznego ZUS, wcze
śniej chciał się przekonać o 
zaletach posiadania konta na 
www.pue.zus.pl. W minio
nym tygodniu w ZUS razem 
z Dominiką Pukowiec odbył 
w ZUS szkolenie z Platformy 
Usług Elektronicznych. Roz
wiązanie informatyczne ZUS 
na tyle przypadło naszym La
tarnikom do gustu, że wkrótce 
zamierzają przeszkolić w tym 
zakresie innych i zachęcać 
do założenia sobie profilu na 
PUE ZUS. Dzięki temu, każ
dy ubezpieczony czy świad- 
czeniobiorca, ma możliwość 
sprawdzenia sobie na bieżą
co swoich danych w ZUS, czy 
jest zgłoszony do ubezpiecze
nia zdrowotnego, czy odpro

wadzane są za niego składki 
na ubezpieczenie społeczne, 
a także istnieje możliwość 
wyliczenia sobie prognozo
wanej emerytury. PUE daje 
też wiele udogodnień dla osób 
prowadzących działalność go
spodarczą.

Osoby z obszaru gmin Ra
dlin, Świerklany i Marklowice 

zainteresowane bezpłatnym 
szkoleniem z podstaw obsłu
gi komputera i internetu oraz 
PUE i zalogowaniem się na 
elektronicznej platformie ZUS 
zapraszamy do udziału w za
jęciach po wcześniejszym 
zgłoszeniu telefonicznym, 
ze względu na ograniczoną 
liczbę stanowisk kompute
rowych. Prosimy o kontakt 
telefoniczny z Latarnikami 
pod numerami telefonu 512 
90 36 47 lub 782 08 21 21 w 
celu uzyskania szczegółowych 
informacji i uzgodnienia 
terminu. (opr.pm)

RYDUŁTOWY

5,23 v 5,17 ▼ 2,69 .Orlen, ul. Raciborska

Petrol Point, ul. Raciborska 5,38 5,17 -

RYBNIK

BP, rondo Wileńskie 5,19 5,15 . 2,69 .

Neste (samoobsług.), rondo Wileńskie 5,09 a 5,04 • -

Shell, ul. Budowlanych 5,19 5,15 . 2,69 .

Statoil, ul. Jana Kotucza 5,13 5,09 . -

Lukoil, ul. Wodzisławska 5,13 5,07 . 2,56 .

a WZROST v SPADEK . BEZ ZMIAN ■ NAJTANIEJ ■ NAJDROŻEJ

REKLAMA

--------------------------------------------------\
Szukaj tylko u nas

5,24 5,15 2,68 .

5,13 5,09 -

http://www.pue.zus.pl
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2014 rok pod znakiem remontów
LYSKI. Ten rok w gminie będzie przebiegał wokół 
spraw związanych z inwestycjami w gospodarkę 
wodno-ściekową. To priorytet w budżecie najbar
dziej „zielonej” gminy powiatu rybnickiego.

Rozpoczęta zostanie naj

większa inwestycja - rozbu
dowa Oczyszczalni Ścieków 
w Suminie, połączona z bu
dową kanalizacji sanitarnej 
w Lyskach przy ulicach Ryb
nickiej i Sportowej. Szacun
kowa wartość całej inwestycji 
wyniesie ok. 2,75 mln złotych 
netto. Dofinansowanie w 
wysokości 75 proc. kosztów 
zadania stanowić będą unij
ne pieniądze, pozyskane w 
ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich. Tak
że w Suminie rozpocznie 
się budowa stacji uzdatnia
nia wody, której pierwszy 
etap pochłonie w 2014 roku 
ćwierć miliona złotych. Wraz 
z tym zadaniem opracowany 
zostanie projekt techniczny 
sieci wodociągowej w tym so
łectwie w rejonie stacji PKP. 
W zakresie infrastruktury 

wodociągowej w Pstrążnej 
realizowana będzie budowa 
wodociągu przy ulicy Sło
necznej, a wspólnie z gminą 
Gaszowice zostanie opraco
wany projekt techniczny sie
ci wodociągowej w rejonie ul. 
Granicznej. Dla Zwonowic 
gmina przygotuje koncepcję 
przebudowy istniejącej sieci 
wodociągowej, która jak wia
domo jest już znacznie zuży
ta. W tym roku budowane 
będą kanalizacje sanitarne 
przy ul. Środkowej w Nowej 
Wsi, Leśnej w Żytnej, a dla 
Sportowej w Suminie oraz 
Raciborskiej w Raszczycach 
wykonane zostaną dokumen
tacje projektowe.

Drogowcy 
mają co robić

Znaczne nakłady ponie
sie gmina także na poprawę

Dzięki dotacji z UE gmina przygotuje m.in. dokumentację na 
rozbudowę sieci ścieżek rowerowych

bezpieczeństwa na drogach 
zarówno gminnych jak i po
wiatowych. - Poza bieżący
mi remontami cząstkowymi 
dróg o różnych nawierzch
niach remontowane będą 
gminne drogi w Adamo- 
wicach (Polna) i Pstrążnej 

(Szkolna) oraz przepust w 
rejonie ulic Wolności i Po- 
grzebieńskiej w Żytnej. Bu
dowana będzie również 
kanalizacja deszczowa przy 
ulicy Stodolskiej w Zwono- 
wicach. Dokumentacji do
czekają się też odwodnienie 

ulicy Zatoka w Bogunicach 
oraz przebudowa ulic Ks. Ra- 
ska i Ks. Hojki w Pstrążnej. 
Gmina partycypować będzie 
w sfinansowaniu dokumen
tacji na budowę regionalnej 
drogi Racibórz - Pszczyna. 
W ramach porozumień z po
wiatem rybnickim realizo
wany będzie chodnik przy 
ul. Szkolnej w Adamowi
czach oraz kanalizacja pod 
chodnik przy ul. Raciborskiej 
w Bogunicach - wymienia 
wójt Grzegorz Gryt. Dzięki 
pozyskaniu środków z Euro
pejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego i budżetu pań
stwa opracowana zostanie 
dokumentacja techniczna 
rozbudowy sieci transgra- 
nicznej ścieżek rowerowych 
na pograniczu polsko - cze
skim. Dotacja do tego przed
sięwzięcia wyniesie łącznie 
aż 85 procent kosztów.

Sporo z zewnątrz
Środki zewnętrzne, tym ra

zem z UE, pozwolą również 
na zagospodarowanie tere
nu wokół budynku biblioteki

w Lyskach. Unia na moder
nizację wyłoży 65 proc., a 
gmina ze swojego budżetu 
pokryje 35 proc. inwestycji. 
Zostaną także rozpoczęte 
prace związane z budową 
szatni sportowej w Raszczy- 
cach, o czym pisaliśmy w 
ostatnim numerze. W roku 
bieżącym zostaną rozpoczę
te prace nad opracowaniem 
dokumentacji do zmiany 
planu zagospodarowania 
przestrzennego dla sołectw 
Adamowice, Bogunice, Ly
ski, Zwonowice i Żytna. 
Planuje się także aktualiza
cję programu ochrony śro
dowiska oraz opracowanie 
„Waloryzacji Przyrodniczej 
Gminy Lyski”. Ten ostatni 
dokument będzie szczegóło
wą inwentaryzacją elemen
tów przyrody nieożywionej, 
stanu floryifaunynaterenie 
gminy oraz gatunków chro
nionych. Zawierać może 
również propozycje form 
ochrony prawnej niektó
rych, szczególnie pięknych 
lub ważnych przyrodniczo 
obszarów. (ska)

Na młode pary czeka nowa sala
CZERWIONKA-LESZCZYNY. 
Zakończył się trwający od lip
ca remont budynku Urzędu 
Stanu Cywilnego. Eleganc
ka Sala Ślubów zachwyciła 
mieszkańców. W trosce o 
komfort klientów, do nowo 
odremontowanego budynku 
przeniesiono także wydział 
spraw obywatelskich.

Budynek USC zupełnie 
zmienił swoje oblicze. - To nie 
była skomplikowana inwesty
cja, a jej efekt jest znakomity 
- mówi Grzegorz Kowalski, 
naczelnik wydziału inwestycji 
i remontów UGiM Czerwion- 
ka-Leszczyny. W lipcu rozpo
częto prace, których celem 
był generalny remont obiek

tu. - W zakres prac weszła 
izolacja podziemnych ścian, 
remont elewacji, wymiana 
stolarki okiennej i drzwio
wej, docieplenie dachu oraz 
przygotowanie pomieszczeń 
biurowych, a także aranżacja 
sali ślubów. Mówiąc obrazo
wo, budynek nie pamiętał 
już swojego poprzedniego 
remontu - dodaje naczelnik. 
Do obiektu, po kilku latach, 
powrócił wydział spraw oby
watelskich. Przeprowadzka 
z drugiego piętra budynku 
głównego urzędu dokonana 
została z myślą o mieszkań
cach, zwłaszcza tych star
szych i schorowanych, dla 
których poprzednia lokaliza

cja wydziału stanowiła dużą 
niedogodność. - Wielokrot
nie zdarzały się sytuacje, kie
dy nasi pracownicy udawali 
się na parking, do samocho
du, w którym znajdowała się 
osoba starsza, aby pomóc jej 
w dopełnieniu formalności 
urzędowych. Wysokie schody 
były uciążliwością - mówi Te
resa Zawalska, naczelnik wy
działu spraw obywatelskich, 
przyznając także, że zmiana 
lokalizacji wydziału z pewno
ścią jest korzystna, zwłaszcza, 
że na rok 2016 planowana jest 
wymiana bardzo dużej ilości 
dowodów osobistych. Z tego 
względu urząd przeżywać 
będzie prawdziwe oblężenie.

Z roku na rok wzrasta tak
że ilość ślubów udzielanych 
przez kierownika USC. W 
pierwszym kwartale 2013 
roku sporządzono 105 aktów 
ślubów z czego 50 na podsta
wie oświadczeń złożonych 
przed księdzem, 50 na pod
stawie oświadczeń złożonych 
przed kierownikiem USC oraz 
5 na podstawie aktów zagra
nicznych transkrybowanych 
do polskich ksiąg. - Liczby 
mówią same za siebie. Posia
danie estetycznej sali ślubów 
to konieczność - podkreśla 
kierownik USC Kornelia 
Warzecha. - Salę urządzono 
w 1981 roku i przez ponad 
trzydzieści lat nie zmieniano

Grzegorz Kowalski z wydziału inwestycji i Kornelia warzecha, 
kierownik USC są zadowoleni z nowego wizerunku sali ślubów

jej wystroju. Obecnie, dyspo
nujemy pięknym, klimaty
zowanym pomieszczeniem, 
które stanowi także wizytów
kę gminy, bo w ceremoniach 
ślubnych uczestniczą nasi 
mieszkańcy, ale również go
ście z terenu całej Polski, czę-

sto też z zagranicy - dodaje 
kierownik USC. Co ciekawe, 
sala zyskała również uznanie 
mieszkańców okolicznych 
miejscowości, pierwszy ślub, 
który odbył się w tym miejscu 
zawarli mieszkańcy sąsied
niego Orzesza. (ska)

Pomogli 42 rodzinom
CZERWIONKA-LESZCZYNY Sala widowiskowa MOK
wypełniła się ludźmi, którzy uwierzyli w niezwykłą 
moc „Szlachetnej Paczki”.
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Wolontariusze podarowali upominek koordynatorce akcji 
Aleksandrze Tesluk

Dzięki zaangażowaniu li
derki rejonu oraz piętnastu 
wolontariuszy, po raz pierw
szy ogólnopolska akcja mo
gła zostać zorganizowana w 
Czerwionce-Leszczynach i 
nieść pomoc potrzebującym 
mieszkańcom gminy. Przed
stawiciele partnerów pro
jektu, darczyńców, mediów 
i przyjaciele - łącznie ponad 
sto osób świętowało sukces 
„Szlachetnej Paczki”. W pro
jekcie pomoc odpowiada na 
konkretne potrzeby ubogiej 
rodziny, dlatego jest w stanie 
zmienić jej trudną sytuację. 
Najważniejsze jest to, że dar
czyńca wie dokładnie, czego 
potrzebuje rodzina. Paczka to 
prezent z jednej strony szla
chetny i przygotowywany z 
myślą o konkretnej osobie, a

z drugiej wymarzony i długo 
oczekiwany.

- To, co możesz uczynić, 
jest tylko maleńką kroplą w 
ogromie oceanu, ale jest wła
śnie tym, co nadaje znaczenie 
twojemu życiu - od cytatu Al
berta Schweitzera rozpoczęła 
galę liderka rejonu Czerwion- 
ka-Leszczyny Aleksandra Te- 
sluk. - Do sukcesu projektu 
w naszej gminie przyczyniło 
się około tysiąc osób i każdy 
był niezwykle ważny! Gdyby 
na którymś z etapów zabra
kło choć jednej osoby, cały 
projekt by runął. Jestem więc 
wdzięczna wszystkim zaan
gażowanym w trzynastą edy
cję akcji w Polsce, a pierwszą 
w gminie i mieście Czerwion- 
ka-Leszczyny - powiedziała 
Aleksandra Tesluk.

Dzięki projektowi w Czer- 
wionce-Leszczynach, po
mocną paczkę otrzymały 42 
rodziny. Rozwieziono 668 
kartonów pełnych żywno
ści, środków chemicznych, 
ubrań i zabawek, a także me
ble, sprzęty RTV, AGD i opał. 
Wartość wszystkich paczek 
wyniosła ponad sto tysięcy 
złotych. W sumie udało się 
pomóc 174 osobom. - Cieszę, 
że trafiliśmy na darczyńców 
oraz dobroczyńców, którzy 
odpowiedzialnie i mądrze 
podeszli do tego zadania. To 
niesamowicie budujące wi
dzieć emocje u tych, którzy 
tyle dali, nie oczekując nic w 
zamian. Widzieć ile radości, a 
czasem i stresu oraz nerwów 
dało przygotowanie paczek. 
Ile znajomości dzięki temu

się zawarło, zacieśniło kon
takty. Kiedy trudno skończyć 
rozmowę, bo jeszcze tyle 

chciałoby się powiedzieć... 
i tyle pytań, tylko po to żeby 
dowiedzieć się, że było warto
- mówiła liderka rejonu. Tyl
ko w tym roku Szlachetna 
Paczka dotarła w całym kraju 
do 13 235 rodzin w potrzebie. 
W przygotowanie paczek za
angażowało się 225 tys. dar
czyńców (średnio 17 osób 
przygotowywało paczkę dla 
jednej rodziny). Wśród nich 
byli m. in. para prezydencka, 
piłkarze Borussii Dortmund
- Jakub Błaszczykowski, 
Robert Lewandowski i Łu
kasz Piszczek, olimpijczycy
- Adrian Zieliński i Natalia
Partyka, wielu artystów i 
sportowców. (ska)
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Na spotkaniu autorskim zjawiło się wielu mieszkańców Każdy mógł zdobyć podpis z dedykacją

Nowa książka Józefa Cyrana

Aktywni 
mieszkańcy 
to zmiana 
na lepsze

LYSKI. Sala w remizie Ochot
niczej Straży Pożarnej w Ly
skach zapełniła się po brzegi 
w czwartkowy wieczór 16 
stycznia. Mieszkańcy Lysek 
oraz bliższych i dalszych oko
lic zebrali się by wziąć udział 
w promocji nowej książki 
mieszkańca gminy Józefa

Zdrowa szkoła ze Stanowic
STANOWICE. W Minister
stwie Edukacji Narodowej 
w Warszawie odbyła się 
uroczystość wręczenia Kra
jowych Certyfikatów Szkoły 
Promującej Zdrowie. Wśród 
wyróżnionych laureatów 
znalazła się również Szkoła 
Podstawowa ze Stanowic.

Przedstawicielom szkół 
dyplomy wręczył Tadeusz 
Sławecki, sekretarz stanu 
w MEN. - Znaleźliśmy się 
w doborowym towarzy
stwie trzynastu najlepszych 
szkół w Polsce. Jesteśmy 
jedną z ponad stu szkół, 
które w ciągu 24 lat istnie
nia tej nagrody zdobyły ją 
- podkreśla dyrektor szkoły 
Jacek Wowra. Certyfikat w 
imieniu placówki odbierali 
dyrektor oraz koordynator- 
ki projektu Agata Burnagiel 
i Anna Świder, które przez 
czas trwania akcji czuwały 
nad realizacją zadań. Wita-

Uczcili pamięć
zamordowanych
ŚWIERKLANY. W przeddzień 
69 rocznicy Marszu Śmierci, 
jaki w styczniu 1945 roku 
przeszedł przez Świerkla
ny, złożone zostały kwiaty 
i zapalone znicze na grobie 
więźniów oświęcimskich 
przy kościele św. Anny. W 
rocznicowych obchodach 
wziął udział wójt gminy An
toni Mrowiec, jego zastępca 
Antoni Polok oraz sekretarz 
gminy Zbigniew Kowal
czyk. Władzom jak co roku 
towarzyszyli przedstawiciele 
Gimnazjum im. Karola Miar
ki w Świerklanach, które na 
co dzień opiekuje się świer- 

Cyrana „Ale wielki zawód”. 
Było to spotkanie z utwora
mi poetyckimi autora, z któ
rych każdy był dedykowany 
różnym odbiorcom, przed
stawicielom różnych grup 
zawodowych, wiekowych, 
rodzinnych i innych. Czytel
nik może więc sobie wybrać

Delegacja stanowickiej szkoły wraz z sekretarzem stanu w MEN Tadeuszem Sławeckim

jąc zgromadzonych gości, 
wiceminister Sławecki zło
żył wszystkim wyróżnio
nym serdeczne gratulacje. 
- Jesteście teraz w elicie pol
skich szkół, ale członkostwo 
w niej to nie tylko osiągnię
cie, ale również zobowią
zanie do promocji zdrowia, 
aktywnego wypoczynku, 
sportu. To także nieustające

klańską mogiłą - dyrektor 
Maria Rduch wraz z ucznia
mi. Za dusze ofiar obozów 
koncentracyjnych modlił się 
ks. proboszcz Jerzy Paliński, 
któremu towarzyszył ks. Da
wid Szpek. Część modlitwy 
odmówiona została w języ
ku hebrajskim. W przyszłym 
roku obchodzona będzie 
okrągła - 70 rocznica Mar
szu Śmierci. (ska)

Władze gminy wraz 
z uczniami Gimnazjum 
w Świerklanach uczciły 
pamięć ofiar Marszu Śm 

określony wiersz, może także 
takowy komuś zadedykować. 
W krótkich wierszach przewi
ja się humor i refleksja, miłość 
i ironia, przyroda i piękno, jed

nym słowem - życie. Wiersze 
Józefa Cyrana wymagają zasta
nowienia, wręcz zmuszają do 
powtórnego ich przeczytania

dawanie przykładu innym 
- powiedział Sławecki. Pod
kreślił, że program Szkoły 
Promujące Zdrowie dosko
nale uzupełnia inne pro
gramy MEN, takie jak Rok 
Bezpiecznej Szkoły czy Rok 
Szkoły w Ruchu, których ce
lem jest również promowa
nie zdrowego stylu życia. Do 
krajowej sieci szkół promują- 
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by dotrzeć do ich głębi i prze
słania. Zbiór rekomenduje sło
wem wstępnym pochodzący z 
Pszowa ks. prof. Jerzy Szymik, 
sam będący cenionym poetą. 
Spotkanie zorganizowali wójt 
Lysek wraz z Gminną Bibliote
ką Publiczną w Lyskach.

Krzysztof Kluczniok

cych zdrowie należą obecnie 
104 placówki z całego kraju. 
Jest to zaszczyt dla szkoły, a 
jednocześnie zobowiązanie 
do tworzenia i upowszech
niania działań służących 
promocji zdrowia w swoim 
regionie oraz dzielenia się 
swoimi doświadczeniami z 
innymi szkołami w Polsce.

Szymon Kamczyk

CZERWIONKA-LESZCZYNY. 
OPS w partnerstwie 
z Centrum Rozwoju 
Inicjatyw Społecz
nych CRIS z Rybnika 
oraz Hufcem Związku 
Harcerstwa Polskiego 
z Czerwionki-Leszczyn 
rozpoczął realizację pro
jektu, który ma zaktywi
zować mieszkańców.

Z założenia projekt „Od
nowa naszej miejscowości 
dzięki lokalnej aktywności” 
ma uzupełniać Lokalny Pro
gram Rewitalizacji Gminy, 
aby inwestycje, które w ostat
nich latach przeprowadzo
no na terenie gminy, takie 
jak budowa targowiska czy 
przebudowa Centrum Kultu- 
ralno-Edukacyjnego mogły 
jeszcze lepiej służyć miesz
kańcom. - Chodzi o to, żeby 
jeszcze lepiej wykorzystać 
potencjał, jaki daje infrastruk
tura, żeby mieszkańcy okolic 
poczuli się gospodarzami 
tych miejsc. Temu właśnie 
ma służyć metoda animacji 
społecznej, której celem jest 
aktywizacja osób biorących 
udział w projekcie. Osiągnąć 
to można tylko poprzez an
gażowanie ich w pracę na 
rzecz swojej społeczności 
- mówi Sebastian Garbacz 
z CRIS. Uczestnikami pro
jektu będą mogły zostać za
równo osoby dorosłe, jak i 
dzieci i młodzież. Z pomocy 
będą mogły skorzystać oso
by korzystające ze wsparcia 
ośrodka pomocy społecznej, 
ale też osoby niepracujące, 
osoby niepełnosprawne, bo
rykające się z problemami z 
prawem lub uzależnieniami, 
a także młodzi lub samotni 
rodzice. Przez dziesięć mie
sięcy będą mogli brać udział 
w zróżnicowanych zajęciach 
na terenie gminy, ale przede 
wszystkim, będą działać na 
rzecz lokalnej społeczności. 
Pomoc ma być komplekso
wa, dlatego będą mogły z 
niej skorzystać także rodziny 
i otoczenie tych osób. Celem 
działań jest wzmocnienie 
kompetencji społecznych i 
zawodowych 100 mieszkań
ców Czerwionki-Leszczyn.

Zdecydują 
co można zrobić 
Projekt zapewnia wsparcie 
pracowników socjalnych i 

asystentów rodziny, a także 
działania streetworkerów 
skierowane w szczególno
ści do dzieci i młodzieży. 
Odpowiedzią na potrzebę 
podnoszenia kwalifika
cji, aby dostosować się do 
zmiennego rynku pracy 
mają być natomiast kursy i 
szkolenia zawodowe. Kursy 
będą dobierane po konsulta
cjach uczestników projektu 
z doradcą zawodowym, 
żeby maksymalnie zwięk
szyć szansę na znalezienie 
zatrudnienia. W ramach 
projektu uczestnicy będą 
mogli również organizo
wać wydarzenia kulturalne 
i sportowe dla mieszkań
ców Czerwionki-Leszczyn, 
realizować małe inicjatywy 
społeczne, takie jak malowa
nie klatek schodowych, re
nowacja placów zabaw czy 
drobne remonty.

Także dla rodziców
Jednym z ciekawszych 

działań aktywizacyjnych 
dla mieszkańców będzie na
tomiast realizacja mini-pro- 
jektów w oparciu o budżet 
obywatelski. - Mieszkańcy 
pod okiem animatorów będą 
planować działania na rzecz 
swojego otoczenia, które 
mają poprawić jakość życia 
w dzielnicy. Projekty zosta
ną następnie poddane pod 
głosowanie mieszkańców, a 
najlepsze trzy zrealizowane 
- tłumaczy Sebastian Gar
bacz. Taka metoda ma po
budzać do działania osoby, 
które często np. przez dłu
gotrwałe poszukiwanie pra
cy są zdemotywowane. To 
tylko niektóre korzyści, na 
które mogą liczyć uczestni
cy projektu. Prócz tego będą 
mogli skorzystać m.in. ze 
wsparcia prawnego, psycho
logicznego i pedagogicznego, 
doradztwa zawodowego, po
mocy medycznej i profilakty
ki zdrowotnej. Dodatkowo, 
rodzice dzieci w wieku 2-7 
lat podczas zajęć będą mieć 
zagwarantowaną opiekę 
dla swoich podopiecznych. 
Dzieci w wieku 8-13 lat będą 
mogły skorzystać natomiast 
z pomocy Placówki Wspar
cia Dziennego. Rekrutacja 
już trwa, a szczegółowe in
formacje uzyskać można w 
Biurze Projektów (Placówka 
Wsparcia Dziennego) przy 
ul. Wolności 2a bądź pod nr 
tel. 505194137. (oprac.ska)
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Z czym do wójta?
Codziennie do urzędów 
gmin i miast przycho
dzą rzesze petentów z 
różnymi problemami. 
Oczywiście największy 
odsetek z odwiedzają
cych urzędy, zmierza 
wprost do gabinetów 
wójta, prezydenta, czy 
burmistrza. Z czym 
ludzie przychodzą 
do włodarzy i czy ci 
zawsze są w stanie 
pomóc?

- Przekrój tematów i pro
blemów jest przeróżny, od 
dziury w drodze, czy nie- 
świecącej lampy, po proble
my życiowe, jak brak pracy, 
mieszkania, czy wprost brak 
środków do życia. To są czę
sto poważne problemy, a 
ludzie przychodzą do bur
mistrza, jako do osoby, któ
ra może wszystko załatwić. 
Później często okazuje się, 
że możliwości są naprawdę 
ograniczone. Jeśli chodzi o 
drobne sprawy, jak dziura 
w jezdni, to w zasadzie w za
leżności od środków i moż
liwości, można taką sprawę 
załatwić jednym telefonem 
do odpowiednich służb. Je
śli natomiast chodzi o brak 

pracy, to niestety burmistrz 
nie jest urzędem pracy, 
choć panuje przekonanie, 
że mam jakieś przełożenia. 
Zawsze jednak staram się 
pomóc i nie odsyłam niko
go, a jeśli mogę, to dzwonię 
po różnych firmach - mówi 
burmistrz Czerwionki-Lesz- 
czyn Wiesław Janiszewski. 
Zdarza się nawet, że ludzie 
przynoszą CV, zostawiając w 
gabinecie burmistrza, aby ten 
zajął się poszukiwaniem dla 
nich pracy. Wszystko bierze 
się z myślenia, że przecież 
ten u szpicy może wszystko. 
Czasem jednak ma związane 
ręce.

Szef wszechmogący
Ludzie często przychodzą 

również, aby poprzez rozmo
wę z szefem gminy, zdobyć 
dla siebie i rodziny mieszka
nie. - Mieszkańcy nie zawsze 
rozumieją, jakie mamy moż
liwości. My mamy mieszka
nia komunalne i socjalne. 
Oba rodzaje są przeznaczone 
dla osób, mających określo
ny status majątkowy. Mając 
określony wysoki dochód, 
mieszkaniec praktycznie nie 
może się ubiegać o mieszka
nie, tak samo w przypadku, 
kiedy nie ma dochodu wca
le. Takie są przepisy, a my 
ich nie wymyślamy - wyja

śnia burmistrz. Urzędy na
wał petentów odnotowały 
w ubiegłym roku ze wzglę
du na rewolucję śmieciową. 
Nierzadko urzędnicy musie- 
li wysłuchać skarg na to, że 
wymyślili skomplikowany 
system, choć system został 
wprowadzony w całej Pol
sce odgórnie. Podobnie wie
lu mieszkańców odwiedzało 
urzędy, prosząc o pomoc w 
usuwaniu skutków nawałnic, 
które przeszły przez region.

Otwarte drzwi
- Wójt praktycznie w 

swoich kompetencjach ma 
wszystko, bo prawie każda 
sprawa musi przejść przez 
jego biurko. Ludzie mają takie 
wyobrażenie. Bardzo często 
przychodzą do mnie, a ja się 
cieszę bo mam bezpośredni 
kontakt z mieszkańcami. My
ślę, że to świadczy o jakimś 
zaufaniu do mnie. Wszystkie 
konkretne sprawy załatwia
ne są przez pracowników 
merytorycznych, ale zawsze 
wójt czuwa nad całością. W 
czym da się pomóc, tam sta
ramy się pomóc. Są jednak 
przypadki, w których przepi
sy prawa nie zezwalają nam 
na jakikolwiek ruch. Poma
gamy, ale w ramach prawa 
- mówi wójt Jejkowic Marek 
Bąk, który już na początku 

swojej kadencji stwierdził, 
że jego drzwi będą zawsze 
otwarte, dlatego nie ma wy
znaczonego tylko jednego 
dnia w tygodniu dla spotkań 
z mieszkańcami.

Nie tędy droga
Przed udaniem się do wójta 

z problemem, warto jednak 
sprawdzić, czy faktycznie 
może pomóc. Jeśli np. nasz 
problem dotyczy dziurawej 
drogi, to warto najpierw 
sprawdzić kto nią zarzą
dza. Na terenie każdego sa
morządu znajdują się drogi 
wojewódzkie, powiatowe i 
gminne. Jeśli sprawa dotyczy 
tych ostatnich, to spokojnie 
możemy udać się do wójta 
czy burmistrza. W przypadku 
dwóch pozostałych rodzajów 
dróg, organem zarządzającym 
jest Powiatowy Zarząd Dróg 
w Rybniku. Podobnie w przy
padku poszukiwania pracy. 
Wójt, pomimo swoich kontak
tów i znajomości, nie zawsze 
może znaleźć nam pracę, nie 
mówiąc już o podnoszeniu 
kwalifikacji zawodowych 
przez organizację szkoleń 
czy kursów. Tutaj z pomocą 
przychodzi Powiatowy Urząd 
Pracy w Rybniku. Choć wójto
wie mogą wiele, to nie zawsze 
dysponują fachową wiedzą w 
każdej dziedzinie. Od tego są

Marek Bąk cieszy się, gdy przychodzą do niego mieszkańcy

naczelnicy poszczególnych 
wydziałów. Dlatego, jeśli np. 
chcemy wyciąć drzewo, to 
udajmy się do wydziału ochro
ny środowiska, a jeśli chcemy 
załatać dziurę w drodze, mo
żemy udać się do wydziału 
infrastruktury czy drogownic
twa. W każdej gminie działają 
także jednostki organizacyjne, 
jak zakład komunalny czy za
kład wodociągów. Tam tak

że znajdziemy kompetentną 
pomoc. W większości gmin 
powiatu rybnickiego wójto
wie przyjmują mieszkańców 
po poprzednim umówieniu 
się w sekretariacie lub przez 
telefon. Kiedy wójt natomiast 
nie pomoże, być może będzie 
mógł pomóc starosta. Z nim 
również możemy umówić się 
telefonicznie w Rybniku.

Szymon Kamczyk
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Do udziału w zajęciach Uniwersytetu Trzeciego Wieku 
zaproszone są osoby dorosłe, chcące poszerzać swoją wiedzę

Ciekawa oferta w Uniwersytecie Trzeciego Wieku
CZERWIONKA-LESZCZY- 
NY. Wszystkie osoby 
dorosłe, które pragną 
rozwijać swoje pasje 
i umiejętności oraz 
korzystać z możliwości 
dalszego poszerzania 
wiedzy mogą dołączyć 
do grona słuchaczy 
Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku.

Biuro uniwersytetu czyn
ne jest od poniedziałku do 
piątku w godz. 9.00 - 12.00 
w Miejskim Ośrodku Kul
tury w Czerwionce przy 

ul. Wolności 2. Informacje 
na temat zajęć i wykładów 
można również znaleźć pod 
numerem telefonu (32) 42 
71 555. W nadchodzącym 
czasie w harmonogramie 
uniwersytetu znalazło się 
osiem spotkań i wykładów. 
3 lutego o godz. 15.00 odbę
dzie się spotkanie osób za
interesowanych zajęciami z 
podstaw języka włoskiego. 
W tym samym dniu o godz. 
16.00 odbędzie się wykład 
Mariana Uherka „Chemia 
w moim domu”. 12 lutego 
o godz. 10.00 UTW zapla
nował wycieczkę do Wisły. 
Miejsce zbiórki znajdować 

się będzie przed MOK. 17 
lutego o godz. 16.00 odbę
dzie się wykład „Sposoby 
żywienia wzmacniające 
system odpornościowy or
ganizmu” fizjoterapeuty Ta
deusza Kawałka. 24 lutego 
kolejny wykład poprowadzi 
Ewa Jabłonowska-Kobiela z 
Poradni Psychologiczno-Pe
dagogicznej w Czerwion- 
ce-Leszczynach. Wykład 
będzie dotyczyć technik 
relaksacji i odbędzie się w 
centrum kulturalno-eduka- 
cyjnym. W kolejnym mie
siącu pierwsze spotkanie 
odbędzie się 10 marca o 
godz. 15.00. Do uczestnic

twa w nim zaproszone są 
osoby chętne do udziału z 
zajęciach teorii i praktyki 
podstaw malarstwa. Go
dzinę później (16.00) dr 
Aleksandra Chudzik (wi- 
cestarosta powiatu rybnic
kiego) udzieli odpowiedzi 
na pytanie jak prowadzić 
komunikację międzypoko
leniową. W ostatni dzień 
marca natomiast swój wy
kład zaprezentuje prze
wodniczący rady miasta w 
Czerwionce-Leszczynach dr 
Marek Profaska. Wykład bę
dzie nosić tytuł „Ergonomia- 
-Bezpieczeństwo-Zdrowie”.

Szymon Kamczyk

WALECZNA WERONIKA Z NAGRODĄ WÓJTA
LYSKI. Weronika Kustos to jed
na z najlepszych na świecie 
adeptek karate jiu jitsu. Miesz
ka w Lyskach i jest uczenni
cą miejscowego gimnazjum. 
Specjalizuje się w formie Kata 
i posiada już 10 kyu w tej dys
cyplinie. Od 2011 roku tre
nuje w BUSHI - Rybnickim 
Klubie Sportowym Karate Jiu 
Jitsu, stale podnosząc swoje 
nieprzeciętne umiejętności i 
osiągając coraz więcej sukce
sów. Największy odniosła pod 
koniec 2012 roku na rozegra
nych w Mikołowie Otwar-

tych Mistrzostwach Świata 
Kong Sao. Zwyciężyła tam w 
kategorii juniorek młodszych. 
Tę niezwykłą dziewczynę 
postanowiły uhonorować 
władze rodzinnej gminy Ly
ski. Na uroczystej sesji rady 
gminy wójt Grzegorz Gryt w 
towarzystwie przewodniczą
cego rady Krystiana Widenki 
wręczyli Weronice wiązankę 
kwiatów oraz pamiątkowy 
dyplom wraz z przyznaną 
przez wójta nagrodą pienięż
ną za wybitne osiągnięcia 
sportowe. (ska)

Weronika Kustos odebrała z rąk wójta Grzegorz Gryta nagrodę 
oraz dyplom i kwiaty

Efekt pracy fotografów 
w bibliotece
JEJKOWICE. 30 stycznia o 
godz. 18.00 gminna biblio
teka zaprasza na wernisaż 
wystawy powarsztatowej 
„Migawki z życia“. Warsztaty 
odbywały się przez ostatnie 
pół roku w bibliotece w ra
mach programu Działaj Lo
kalnie. Grupa uczestników 
zajęć, pod okiem doświad
czonego fotografa Domini
ka Gajdy, zgłębiała tajniki

gry światłem, czyli fotogra
fii. Efektem warsztatów jest 
wystawa zdjęć uczestników, 
jaką będzie można oglądać 
od 30 stycznia w bibliotece. 
Wernisaż wystawy uświetni 
zespół P.S., czyli Anna Gajda 
i Leszek Grzenia. Dodatko
wo, dzięki firmie dobrewina. 
pl, skosztować będzie można 
wyszukanych trunków.

Szymon Kamczyk



■ DZIELNICA - Gospodarka odpadami

Kiedy będziemy mogli segregować?
W odpowiedzi na listy i 

telefony czytelników „Ty
godnika”, o kwestię kubłów 
na śmieci, a raczej ich braku, 
postanowiliśmy spytać u 
źródła, czyli w Rybnickiej 
Spółdzielni Mieszkanio
wej.

- Od początku byłem zwo
lennikiem tego, by kubły zo
stały wpisane do specyfikacji 
przetargowej. To jest bardzo 
głupia sytuacja, że ustalono 
stawki za wywóz śmieci, a 
spółdzielnia zmuszona zo
stała ustalić ponadto stawkę 
za dzierżawę kubłów - mówi 
Stanisław Jaszczuk, prezes 
RSM oraz rybnicki radny. - 

W 2012 już przestrzegałem, 
że sprawa kubłów jest nieure
gulowana. Firmy zbijają cenę 
stając do przetargu, a odbijają 
to sobie potem na dzierżawie 
kubłów - dodaje.

Rybnicka Spółdzielnia 
Mieszkaniowa - według sza
cunków prezesa - wyda w 
ciągu roku około 300 tysięcy 
złotych na samą tylko dzier
żawę. Jest oczywiście alter
natywa, spółdzielnia może 
kupić własne kubły. - Nie o 
to jednak przecież chodzi. W 
normalnym modelu powin
no być tak, że nasz lokator, 
jak każdy inny mieszkaniec 
miasta, płaci stawkę za wy

wóz śmieci, a to ile kubłów 
stoi, i czy jest jakaś dzierża
wa, powinno go zupełnie nie 
interesować. Stało się jednak 
inaczej i teraz pojawiają się 
problemy - komentuje Jasz- 
czuk.

Problemem spółdzielni są 
m.in. wandale, którzy nisz
czą pojemniki na śmieci, lub 
je podpalają. - Firma EKO 
zgłasza się do nas, domaga
jąc się wyrównania strat, my 
winni nie jesteśmy i pojawia 
się przepychanka, której nie 
powinno w ogóle być. Gdyby 
kubły skalkulowane były w 
specyfikacji przetargowej, to 
nie byłby problem - przyzna- 

je prezes RSM.
Wyobraźmy sobie na chwi

lę, że firma Best EKO traci 
kontrakt w mieście. Zostaje 
wyrzucona, przy czym ze 
sobą zabiera kubły. Jeśli doj
dzie do rozpisania przetargu 
w takiej formie, w jakiej sto
sowany jest dzisiaj, wygrać 
przetarg może np. firma,któ- 
ra kubłów w ogóle nie będzie 
miała. Miasto czeka wtedy 
paraliż.

- Trochę szkoda, że z winy 
niedopracowanej ustawy, 
bo dyskusje trwały i trwa
ją przecież w Sejmie cały 
czas, ten cały entuzjazm se
gregowania został zmarno

wany. Bo ludzie 1 lipca byli 
gotowi segregować - przy- 
znaje Stanisław Jaszczuk. 
- Dzisiaj, na szczęście, nikt 
się braku segregacji jeszcze 
nie czepia, gdyż kubłów do 
odpowiedniej segregacji nie 
ma wszędzie. Miały być ko
lorowe, wręcz uśmiechnięte 
pojemniki, a mamy oklejone 
kubły - dodaje.

Kubłów w tej chwili nie ma 
w kilku ważnych punktach 
dzielnicy, na największych 
osiedlach. I choć nikt się nie 
czepia tego, że nie mamy jak 
segregować, sprawa kubłów 
może w końcu stanąć na 
ostrzu noża. - Dzisiaj EKO

ma swoją segregatornię. I 
to jest dla nas korzystna sy
tuacja. Gdyby jednak to nie 
była ta firma,jużmoglibyśmy 
mieć schody, bo ceny niepo- 
segregowanych śmieci po
szłyby w górę. Głośno mówi 
się teraz o tym, że ceny mają 
spaść. Dlatego rozmawiam 
i zachęcam prezydenta, by 
w tej zmianie ceny zawrzeć 
także dzierżawę kubłów. Je
śli to nie pomoże, zaczniemy 
zbierać podpisy wśród miesz
kańców. Nie może być tak, że 
ponad stawkę za wywóz mu- 
simy jeszcze naliczać stawkę 
za dzierżawę - kończy Stani
sław Jaszczuk. (mark)

Co dalej z facebookowym 
profilem dzielnicy?

W ostatnim czasie na fan- 
page'u dzielnicy Maroko- 
-Nowiny na portalu facebook 
pojawiły się pytania o brak 
nowych informacji. Wątpli
wości rozwiewa założyciel 
profilu Radosław Knesz.

Szymon Kamczyk. Radku czy 
strona umarła?
Radosław Knesz. Oczywi
ście, że nie. Strona cały czas 
działa, a mieszkańcy dzięki 
niej mogą wymieniać się in
formacjami oraz swoimi opi
niami. Faktem jest mniejsza 
działalność newsowa z mojej 
strony, ale na to wpływ mia
ły u mnie zwiększone obo

wiązki zawodowe i sprawy 
związane z rozwojem inne
go projektu internetowego 
nad którym ostatnio bardzo 
intensywnie pracowałem. 
Zapewniam, że strona Ma- 
roka-Nowin nie umarła, a w 
najbliższym czasie będą poja
wiać się nowe informacje.

Czy prowadzenie profilu 
pochłania sporo czasu?
Dla jednej osoby tak, ale je
śli administratorów byłoby 
więcej, na pewno strona 
byłaby częściej aktualizo
wana i praca w tym temacie 
byłaby łatwiejsza. Bardzo 
cieszyłbym się, gdyby zna

lazły się osoby chętne do 
pomocy. Tacy dziennikarze 
społeczni, działający na za
sadzie wolontariatu, jak ja. 
Muszę przyznać, że dzięki 
prowadzeniu profilu naszej 
dzielnicy zdobyłem cenne 
doświadczenie i umiejętno
ści w zakresie redagowania 
tekstów, fotografii cyfrowej, 
social media czy marketingu 
internetowego. Z przyjemno
ścią podzielę się tą wiedzą z 
osobami, które chciałby mi 
pomóc. Bardzo chętnie zor
ganizuję spotkanie takich 
zainteresowanych osób, aby 
wspólnie można było prowa
dzić fanpage i dzielić się na

Dzielnicd Maroku'
Nowiny

119 csuj lubi U • 3 ukuty u l/ni i ió\vq

v Lubbz lut v ob^erv«uv«diile WIddoiiHiSĆ

Profil dzielnicy Maroko-Nowiny na portalu facebook działa, choć na razie bez nowych informacji

Zapraszam ra profi »v którym znajdzesz nfbinacje c aktuaryci wydarzeniami, 
ciekawostkach 2dzielnicy Ma'okc-MDAin\. lć?1.119 0

Informacje - Zaproponj; zmiany ZljgUd kłuciu lubią Ku kj ł

nim informacjami z dzielni
cy, bo przecież dzieje się w 
niej bardzo wiele. Zresztą 
zbliżają się kolejne wybory, 
kolejne budżety obywatel
skie, więc na pewno będzie 
o czym pisać. Osoby zain
teresowane pomocą przy 

prowadzeniu dzielnicowe

go profilu bardzo proszę o 
kontakt przez facebooka lub 
telefonicznie pod numerem 
791 761 057.

Czy już szykujesz się na ko
lejny budżet obywatelski?
Zdecydowanie tak. Myślę, 
że mój pomysł kina na wol-

nym powietrzu nie jest chy
biony, tylko trzeba go nieco 
zmienić, aby można go było 
zrealizować. Na pewno będę 
wnioskować o zakup sprzętu, 
który można by wykorzystać 
do projekcji w okresie letnim, 

kiedy pogoda zdecydowanie 
bardziej dopisuje. ■

MALI RYBNICZANIE POZNAJĄ ILUSTRACJE
Filia nr 8 rybnickiej biblio

teki zaprasza najmłodszych 
na zimowe spotkania w ra
mach wystawy „Ilustracje“. 
Zajęcia odbywają się w wtor
ki i czwartki w okresie ferii.

MASZ 
TEMAT?

Czujesz się oszukany, sfrustrowany? Chcesz się czymś pochwalić? Znasz ciekawych 
ludzi z dzielnicy Maroko-Nowiny? Napisz do nas. Ten dodatek jest dla Ciebie. 
Czekamy na Twój głos. Nie bądź obojętny na to, co dzieje się dookoła.
Napisz na: tr@nowiny.pl lub zadzwoń 600 058 849.

Do udziału w zajęciach 
biblioteka zaprasza wszy- 
stie zainteresowane dzieci 
do lat 7. Podczas spotkań 
najmłodsi mogą podziwiać 
wielkoformatowe mapy 

różnych krajów świata, z 
pięknymi ilustracjami ob
razującymi kulturę, stroje i 
to co w danym kraju znaj- 
dziemy ciekawego. Dzieci 
napodstawie ilustracji będą 

tworzyć własne rysunki, 
wezmą udział w zabawach 
i konkursach. Także blok ilu
stracyjny „M.O.D.A“ będzie 
pobudzać ich wyobraźnię. 
Z niego dowiedzą się o tym, 
co to w ogóle jest moda i co 
było modne kiedyś, a co dzi

siaj. Udział w zajęciach jest 
bezpłatny, a nad milusiń
skimi będą czuwać panie z 
obsługi biblioteki. Zajęcia 
odbędą się we wtorek 28 
stycznia i czwartek 30 stycz
nia w godz. 10.00-11.00.

(ska)

Z NOTATNIKA 
STRAŻNIKA
23 STYCZNIA. Strażnicy rozpoczęli akcję 
dotyczącą zbierania odzieży dla najbardziej 
potrzebujących osób w naszym regionie. 
- Jeśli ktokolwiek z was ma w swej szafie 
od dawna nie używane kurtki, spodnie, 
swetry, bluzy, czy buty, przynieście je do 
naszej komendy, a my rozdamy je osobom 
bezdomnym - mówią strażnicy.
26 STYCZNIA. W miniony weekend straż
nicy sprawdzili 11 miejsc, w których mogły 
przebywać osoby bezdomne. Na miejscu 
zastali 9 osób i żadna z nich nie wyraziła 
chęci przyjęcia jakiejkolwiek pomocy. 
Funkcjonariusze odwiedzili miejsca w 
dzielnicach: Meksyk, Śródmieście, Maro
ko Nowiny, Stodoły, Kłokocin, Chwałowi- 
ce, Niedobczyce Śródmieście.

mailto:tr@nowiny.pl
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Gospodarz jechał wozem i uderzył 
konia batem.
Koń się odwrócił i mówi:

- Jak mnie jeszcze raz uderzysz, 
to tak Cię kopnę, że długo popa
miętasz!
Chłop zdziwiony:
- Pierwszy raz w życiu słyszę 
mowę konia!
- Ja też - przytaknął siedzący obok 
pies.

sts
Dziennikarz pyta prezydenta USA:
- Czy ma pan dowody na to, że 

Irakijczycy posiadają broń maso
wej zagłady?
- Oczywiście, zachowaliśmy 
wszystkie pokwitowania.

sts

HUMOR

Gdy Cię złapie to nie możesz się 
od niej uwolnić, rozbiera cię, jest 
gorąco, pocisz się. Co to jest? 
Grypa.

sts
Pani pyta Jasia w szkole:
- Jasiu powiedz coś na literkę ś.
- Ścipawicia.
- Dobrze a teraz na literkę J.
- Jeście, jedna ścipawicia.
- A teraz na literę ć.
- Ćyźby jeście jedna ścipawicia?

sts
Przychodzi facet do apteki i mówi 
do aptekarza:
- Poproszę coś na teściową 
Aptekarz na to:
- Panie, nic panu nie znajdę, na 
głupotę nie ma lekarstwa.

sts
Przychodzi pjany student na 
egzamin z matematyki i pyta 
profesora, czy może zdawać, je
żeli jest pjany. Egzaminator lito
ściwy, więc stwierdza, że nie ma 
sprawy. Na rozgrzewkę student 
ma narysować sinusoidę. Stu
dent bierze kredę, podchodzi do 
tablicy i rysuje piękną sinusoidę. 
Egzaminator mówi:
- No widzi Pan, jednak Pan 
umie.
Na to student:
- Niech Pan poczeka, to dopiero 
układ współrzędnych.

sts
Nauczyciel pyta ucznia:
- W jaki sposób można uzyskać 
światło dzięki wykorzystaniu 
wody?
- Trzeba umyć okno, panie pro-

fesorze.

sts
Blondynka skarży się koleżance:
- Wyobraź sobie, moja siostra 
urodziła dziecko i nie napisała mi 
czy dziewczynkę, czy chłopca. 
Teraz nie wiem, czy jestem ciocią 
czy wujkiem...

sts
Idzie Kowalski przez budowę i 
niesie worek cementu na ple
cach.
Za nim kolega Nowak niesie dwa 
worki cementu.
Majster zatrzymuje Kowalskiego 
i pyta:
- Czemu niesiesz tylko jeden wo
rek cementu a Nowak aż dwa?
- Panie majster bo to leń jest, 
jemu nie chce się dwa razy cho
dzić.

sts

horoskop
BARAN 21.03 - 20.04
Znajomości zawarte teraz mogą zaowocować 
wspólną przyszłością, nie staraj się jednak 
zbyt ostro oceniać innych. Nie denerwuj szefa

i postaraj się nie lekceważyć obowiązków.

BYK 21.04 - 20.05
Poczujesz, że komuś na tobie zależy, wiele 
Byków odnajdzie zagubione poczucie bezpie
czeństwa życiowego. Zostaniesz doceniony,

chociaż nikt nie okaże ci tego w sposób wylewny.

© BLIŹNIĘTA 21.05 - 21.06
W miłości nie wydarzy się teraz raczej nic 
istotnego, zwróć uwagę na swojego ukocha
nego i doceń jego starania aby ci dogodzić.

Spróbuj inwestować w siebie.

RAK 22.06 - 22.07
Będziesz bardzo nerwowy i wpłynie to na ja
kość twoich relacji z najbliższymi. Postaraj się 
zdystansować do problemów. Jeśli poszuku-

jesz ciekawej pracy, w tym tygodniu możesz taką znaleźć.
Jednak twoje wymagania finansowe będą większe niż 
możliwości pracodawcy.

LEW 23.07 - 22.08
Pokaż się teraz z najlepszej strony. Atmosfera 
jaką stworzysz podczas spotkań we dwoje na 
długo zostanie zapamiętaną przez ukochaną

osobę. Niech nie wyprowadzi cię z równowagi ktoś, kto od 
dawna próbuje cię sprowokować do gwałtownych reakcji.

PANNA 23.08 - 22.09
Wymagasz bardzo dużo od bliskich, sama też 
się nie oszczędzasz. Jednak warto pamiętać, 
że związek to nie tylko obowiązki. Spróbuj

być otwarts na osoby z najbliższego otoczenia. Teraz ktoś
kogo znasz od dawna może zawieść twoje zaufanie.

WAGA 23.09 - 22.10
Rodzinna sielanka, raczej uda się osiągnąć 
zadowolenie we wszelkich działaniach dla do
bra rodziny. Nie wszystko złoto co się świeci,

uważaj teraz wybierając nowych pracowników lub naj-
lepszą ofertę współpracy.

SKORPION 23.10 - 21.11
Nowy kandydat na ukochanego przekona cię, 
że ma uczciwe zamiary. Jednak ty będziesz 
pragnąć zupełnie kogoś innego. Nie ma nic

takiego co teraz byłoby dla ciebie niemożliwe.

STRZELEC 22.11 - 21.12
Zakochane Strzelce postawią teraz wszystko 
na jedną kartę. Ryzyko się opłaci a miłość roz
kwitnie na dobre. Teraz działajcie zupełnie sa-

modzielnie i nie polegajcie na pomocy nawet najbardziej 
zaufanych osób.

KOZIOROŻEC 22.12 - 19.01
Zaufaj najbliższym i przestań wymyślać nie
stworzone scenariusze tylko dlatego, że uko
chany wrócił później niż zazwyczaj. Twoja sta-

ranność i konsekwencja sprawiają, że inni cię podziwiają.

WODNIK 20.01 - 18.02
Niepokoje się wreszcie skończą. Przed tobą 
raczej dobre perspektywy. Pamiętaj o bliskich 
osobach i spędzaj z nimi więcej czasu. Popisz 

się teraz doskonałą znajomością przepisów lub kompe
tencjami w swojej dziedzinie. Nowe możliwości na za
trudnienie.

RYBY 19.02 - 20.03
Teraz wiele będzie zależeć od tego czy znowu 
wybaczycie czy też wyciągniecie konsekwen
cje z zachowania bliskiej osoby. Nie oszukujcie 

nikogo w pracy, jeśli popełnicie błąd trzeba się po prostu
przyznać. Możecie liczyć na wyrozumiałość szefa.

opracowała Oktawa • www.wrozbyonline.pl

http://www.wrozbyonline.pl
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Taniec wydobywa z kobiety piękno
We wschodzie i jego 
kulturze zakochała się 
bez reszty. Bogusława 
Sznajder jest przykła
dem tego, że marzenia 
pozwalają robić w życiu 
to co naprawdę się lubi.

Szymon Kamczyk. Skąd po
jawiło się u ciebie tak duże 
zainteresowanie kulturami 
wschodu?
Bogusława Sznajder. Moje 
zainteresowanie tą kultu
rą zaczęło pojawiać się we 
mnie stopniowo. Przypomi
na mi się związana z Bliskim 
Wschodem anegdota. Pew
nego dnia czytałam w gaze
cie artykuł o kobiecie, która 
na co dzień pracowała jako 
sekretarka, natomiast wie
czorami przebierała się we 
wspaniałe, kolorowe i boga
to zdobione stroje do tańca 

brzucha i tańczyła... W tej 
samej chwili, gdy przeczyta
łam tę opowieść, postanowi
łam sprawdzić cóż to jest ten 
wspaniały taniec brzucha. In
ternet okazał się doskonałym 
miejscem, by tenże taniec zo
baczyć. Tak więc zachwycona 
orientalnym Raqs Sharqi (po
nieważ to jest arabska nazwa 
klasycznego tańca brzucha), 

zdecydowałam się, by zacząć 
naukę. Mój zachwyt Bliskim 
Wschodem wziął swój począ
tek od poznania jego sztuki, 
jednak wśród Muzułmanów 
taniec brzucha nie jest do
zwolony. Muzułmanki nie 
mogą tańczyć go dla publicz
ności. W późniejszym czasie 
poznałam także religię Islam 
i bardzo się nią zachwyciłam. 
Stopniowo moje zaintereso
wanie kulturami wschodu 
rozszerzyły się o Indie, Iran, 
Azerbejdżan, Chiny. Uwiel
biam tradycyjną muzykę i 
taniec z tamtych stron.

W jaki sposób udało ci się 
nauczyć tańca brzucha?
Moją naukę tańca brzucha

POLECAMY 

rozpoczęłam w 2006 roku 
w szkole tańca Alhambra w 
Gliwicach. Następnie uczy
łam się u wspaniałej tancer
ki, Rashy, w Krakowie. Taniec 
brzucha to kobiecość, hołd 
dla bogini ziemi, bogini płod
ności. To taniec, który wydo
bywa z każdej kobiety piękno, 
wyjątkowość, subtelność, ale 
i drapieżność, charakter. W 
bellydance każda kobieta to 
prawdziwa bogini, bez wzglę
du na tuszę, temperament, 
ponieważ to taniec stworzo
ny dla kobiet przez kobiety, a 
nikt inny nie jest w stanie wy
dobyć delikatnej zmysłowo
ści, jak właśnie kobieta sama 

w sobie. Tylko my - kobiety 
możemy wyeksponować to, 
co w nas najpiękniejsze.

Czy taniec brzucha to trud
na sztuka? Opowiedz trochę 
o jego historii.
Bellydance to taniec, który 
pochodzi z domów prostych 
ludzi. Dotyka on sztuki folklo
rystycznej krajów arabskich: 
Jordanii, Egiptu, Arabii Sau
dyjskiej, Turcji, Tunezji, Ma
roka. Taniec ten opiera się na 
opanowaniu trudnej sztuki 
separacji części ciała, co nie 
dla każdej kobiety jest łatwe, 
ale ponieważ to taniec stwo
rzony dla kobiet, tak więc 

każda kobieta jest w stanie 
tego dokonać. Tradycyjne 
Raqs Sharqi to taniec wywo
dzący się z Egiptu i cechuje 
go delikatność i elegancja, 
natomiast taniec brzucha 
wywodzący się z Turcji to 
płomień i energia. Bellydan- 
ce jest zmysłowy, ale żadna 
kobieta nie może wstydzić 
się tego, gdyż tak zostałyśmy 
stworzone i zmysłowość oraz 
kokieteria są wpisane w na
szą naturę. Każda kobieta 
j est piękna w tańcu brzucha. 
Absolutnie każda. Zachęcam 
więc panie do nauki.

Przez pewien okres czasu 
byłaś bardzo blisko Islamu. 
Czy Islam i Chrześcijaństwo

5

O

c

Chciałal 
kobiety t 
przed lu

Bogusława Sznajder (z prawej) zachęca wszystkie panie do odkrywania kobiecości poprzez taniec

bardzo się od siebie różnią?
Islam i Chrześcijaństwo to 
dwie wspaniałe monoteistycz
ne religie. I tu należ podkreślić, ś I slam bardzo, ale to napraw
dę bardzo szanuje i ceni Chrze

ścijaństwo. Islam odnosi iię do 
Starego i Nowego Testamentu, 

uznaj ąc wszystkich proroków, 
którzy pojawili się na ziemi. 

Jednak Islam mówi, że Jezus 
to nie syn Boga, lecz prorok i 

tu należy to bardzo uwypuklić. 
W Islamie nie ma miejsca na 
dodawanie bóstw Bogu-Alla- 

howi, gdyż jest to największy 
z grzechów. Islam i Chrześci
jaństwo są bardzo blisko, gdyż 

oEbieZrelPigieŁwyAznTają Nte sYamCe 
wartości oraz normy postępo
wania, które są uniwersalne 
dla wszystkich. „Kochaj i rób 
co chcesz”, a zatem kochaj i 
nie krzywdź drugiego czło

wieka - oto przesłanie obu re
ligii. Święta Wojna w Islamie 

to tak naprawdę walka z na
szymi wewnętrznymi słabo- 

śociami i wadami, a nie walka 
przeciwko innym. Miłość to 

pranwduziwma twaerzrIsólamwu oradz 
Chrześcijaństwa.

Czy uważasz, że w PolscePO 
ludzie wiedzą cokolwiek o 

Islamie?

Myślę, że dzięki coraz więk
szej liczbie Muzułmanów 
przybywających do Polski, 

możemy dowiedzieć się nie
co o Islamie, ale tak napraw
dę Polacy niewiele wiedzą o 

tej wspaniałej religii. A szko
da, ponieważ wiedza niszczy 
wszelkie spory, nieporozu
mienia oraz wrogość. Tak 
więc zachęcam do bliższego 
poznania Islamu.

Ostatnio zaangażowałaś 
się w animację kulturalną 
Rybnika. Kto może wziąć 
udział w twoich warszta
tach i czego chcesz nauczyć 

rybniczan?
Chciałabym bardzo, by warsz
taty artystyczne i kreatywne, 
które prowadzę oraz, które 
prowadzi także wspaniała 
tancerka Ewelina Kucz, wy

dobyły z każdej kobiety tę 
magię i cudowność. Chciała- 
bym, by kobiety stojąc przed 
lustrem, spojrzały na siebie i 
powiedziały: „jestem piękna“. 

Czy to nie prawda, że każda 
kobieta jest wyjątkowa i za
chwycająca? Bardzo ważne 

jest dla mnie, by kobiety nie 
wstydziły się siebie, by zoba
czyły to, co zostało w nich 
stworzone jako wyraz kobie
cości. Tym samym szczęśliwa 

kobieta, to kobieta, która wi
dzi, że jest i że to, na co patrzą 
inni jest wyrazem wewnętrz
nego piękna i wartości, które 
ma w sobie.

Czy oprócz warsztatów 
planujesz w najbliższym 

czasie jakieś wydarzenia 
artystyczne?
Właśnie jestem w trakcie 
przygotowań spektaklu oraz 
programu artystycznego, 
bazującego na muzyce i tań
cu. Program ten tworzę ze 
wspaniałymi rybnickimi mu- 

zsyktaamin, beizektsóryzch ten pro
jekt nie mógłby istnieć i nie 
miałby takiego wyjątkowego 
wyrazu. Projekt ten łączy mu
zykę oraz taniec z elementa

mi tańca brzucha (fuzj e). ■

NIE MUSISZ WYCHODZIĆ Z DOMU
ŻEBY CZYTAĆ NASZĄ GAZETĘ

Już dziś spytaj swojego listonosza o PRENUMERATĘ 
i sprawdź ile BEZPŁATNYCH numerów dostaniesz

Tygodnik 
Rybnicki

PRENUMERATA NOWIN TYLKO POPRZEZ POCZTĘ POLSKĄ

ZAPYTAJ O SZCZEGÓŁY: Tel. 664 766 972, a.karbownik@nowiny.pl

mailto:a.karbownik@nowiny.pl
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Luty w klubie Zakątek 
Pod Teatrem zapowiada 
się bardzo ciekawie. Już 
7 lutego o godz. 20.00 
wystąpi tam Marek 
Piowczyk Trio. Lider 
zespołu to laureat m.in. 
Ogólnopolskiego Festi
walu Rock Front 2013 
w Kielcach, a także 
półfinalista programu 
„Mam Talent 2013”. 
Po jego występie - jam 
session. Scena będzie 
otwarta dla wszystkich 
chętnych muzyków z 
własnym sprzętem (per
kusja dostępna). Wstęp: 
5 zł do wykorzystania 
w barze.Tydzień póź
niej, 14 lutego, zagra 
duet 2nice. Wszystko w 
ramach Walentynek. <pm>

klubie podczas

Marek Piowczyk Trio
Lider zespołu - Marek Piowczyk - wokalista, 

gitarzysta, autor muzyki i tekstów pochodzący z 

Zabrza. Współpracował z Waldemarem Szosta

kiem (Vacat, Pretty Babies Producers) tworząc 

duet akustyczny. Współpracował z ogólnopolskim 

magazynem „Gitarzysta”. Udzielał się w duetach 

akustycznych. Uczestnik warsztatów jazzowych w 

Puławach, kochający gorącą improwizację i kon

takt z publiką. Wybrane osiągnięcia: - półfinalista 

programu „Mam Talent 2013”, - trzy indywidu

alne wyróżnienia na Ogólnopolskim Bluesroads 

Festival 2013 w Krakowie, - 2. miejsce oraz na

groda specjalna na 9. Międzynarodowym Rybnik 

Blues Festivalu 2013, - 1. miejsce na Ogólnopol

skim Festiwalu Rock Front 2013 w Kielcach.

Skład zespołu z instrumentarium: 
Marek Piowczyk - wokal, gitara, Rafał Hajduga 

- bas, Tomasz Machański - perkusja.

2nice
Jazz, Blues, Swing, Pop...Wyobraź sobie miejsce, 

w którym panuje niepowtarzalny klimat. Dźwięki 

wydobywane nie mechanicznie, a prosto z serca. 

Bezpieczne ciepło z nutką spontaniczności.

- Niezależnie od pory dnia i godziny jesteśmy 

tam, gdzie zechcesz. Tworzymy unikalną atmos

ferę. Sięgamy do repertuaru znanych twórców 

muzyki rozrywkowej, takich jak Eric Clapton, 

Sade, George Michael, Ewa Bem, Hanna Bana

szak, czy Stanisław Soyka - mówią członkowie 

duetu.

Aleksandra Sławicka - wokalistka, saksofonist- 

ka. Absolwentka Państwowej Szkoły Muzycznej 

II st. w Rybniku.
Wojciech Świerczyna - gitarzysta. Absolwent 

Państwowej Szkoły Muzycznej II stopnia w Ryb

niku.

Spojrzenie
na życie gwiazdki

Seanse w go
dzinach 15.30 
i 18.00, bilety 
25 zł. Rybnickie 

Multikino zaprasza na po
kazy filmu dokumentalne
go „Justin Bieber: Believe”. 
Film „Justin Bieber. Believe” 
będzie jedyną szansą, żeby 
obejrzeć nie tylko wyjąt
kowe występy Biebera, ale 
poznać również jego praw
dziwe emocje, gdy schodzi 
ze sceny. Justin szczery jak 
nigdy, pokaże jaki jest na
prawdę. Zobaczymy go jako 
zwykłego chłopaka, który 
nieśmiało marzy o tym, aby 
zrobić karierę. Później poja
wia się na Madison Square 
Garden i za chwilę zostaje 
najbardziej rozchwytywaną 
gwiazdą muzyki pop.

„Dziewczyna 
z tatuażem” 
w Chwałowicach

Start o godz. 
18.00, wstęp 
wolny. Dom Kul
tury w Chwało- 

wicach zaprasza na kolej
ną odsłonę cyklu Plejada 
Dobrych Filmów. Tym ra
zem zaprezentowana zo
stanie ekranizacja kolejnej 
powieści Stiega Larssona 
„Dziewczyna z tatuażem”. 

Film zwieńczy styczniowe 
projekcje, skupione wokół 
książek „Millenium”.

Back2Black 
w Tyskie Pub

Start o godz. 
19.00, wstęp 5 zł. 
Tyskie Pub przy 
ul. Broniewskie

go 23 zaprasza na impre
zę pod nazwą Bach2Black 
Party. Back2Black Party za
pewnia klimatyczną, jedy
ną w swoim rodzaju czar
ną muzykę ze starannie 
dopracowanym, tłustym 
basem, czarną perkusją, 
wyselekcjonowanymi sam- 
plami lub z mocnym ude
rzeniem syntezowanych 
dźwięków. Jeżeli szukasz 
odskoczni od energy i in
nych tego typu imprez ta
necznych to nie może Cie 
zabraknąć w Tyskie Pub!

Ciężkie brzmienia 
na koniec ferii

Start o godz. 
18.30, wstęp 10 
zł. Słuchasz me
talu? Interesujesz 

się lokalnymi artystami?
Mamy coś dla Ciebie! Cięż
kie brzmienia na zakończe
nie ferii w Art Cafe. Po raz 
pierwszy do Rybnika zawita 
Szczebel, Mantra oraz Youth 
Fall Away. Koncert odbę

dzie się w Art Cafe, o 18:30. 
Bilety do nabycia bezpo
średnio przed koncertem 
w Art Cafe, za 10zł - w cenie 
darmowy napój/piwo do 
odebrania w barku.

Carmen w nowej 
odsłonie

Start o godz. 
18.00, bilety 60 i 
40 zł. Namiętna, 
porywcza, zmy

słowa, szalona, brutalna, 
pełna pasji... Różne są ob
licza miłości - zwłaszcza, 
jeśli dotyczy ona Carmen, 
tytułowej bohaterki opery 
Georgesa Bizeta. Najnow
sze widowisko taneczne 
Gliwickiego Teatru Muzycz
nego inspirowane jest wła
śnie tym arcydziełem. Twór
cą choreografii oraz reżyse
rem spektaklu jest Robert 
Balogh - artysta, którego 
naszym widzom nie trzeba 
dwa razy przedstawiać. To 
właśnie on zrealizował bo
wiem część poświęconą ze
społowi Queen w naszym 
widowisku The Beatles & 
Queen. Tym razem opowie 
nam historię z pogranicza 
miłości i śmierci. Losy hisz
pańskiej Cyganki Carmen 
to wzruszająca opowieść o 
braku spełnienia oraz po
szukiwaniu własnego celu. 
Jedynie zmysłowy taniec 
w rytmie, pełnego tempe
ramentu, flamenco jest w 

stanie przedstawić te roz
terki w przynależny im spo
sób. W tym, utrzymanym w 
tonacji krwistej czerwieni 
oraz mrocznej czerni, wido
wisku wystąpi cały zespół 
baletu Gliwickiego Teatru 
Muzycznego oraz zapro
szeni goście. Widowisko 
odbędzie się w Rybnickim 
Centrum Kultury.

Vixen na Broniewskiego
Start o godz. 
19.00, bilety 15zł. 
KoncertVIXENA z 
ekipą, odbędzie 

się już 21 lutego w Tyskie 
Pub. Jako support wystąpią 
Razy Dwa, PrzemoC i Ne- 
zard, Bek-on/Dekim, Krew
ni, a przy gramofonach zo
baczymy DJ Westa.

Kobranocka 
w Boguszowicach

Start o godz. 
19.00, bilety 25/ 
30 zł. Dom Kul
tury w Boguszo- 

wicach zaprasza na koncert 
zespołu Kobranocka. Ko- 
branocka - legendarna to
ruńska kapela, która gra dla 
Was nieprzerwanie prawie 
trzydzieści lat, pojawi się w 
Domu Kultury w Rybniku- 
-Boguszowicach 21 lutego. 
Początki grupy Kobranoc- 
ka sięgają roku 1984, kiedy 
spotkali się Kobra (Andrzej 

Kraiński) i Andrzej Marek 
Michorzewski. Pierwszy 
koncert zespołu odbył się 
rok później w Riwierze, w 
czasie festiwalu „Poza Kon
trolą”. Następnie Kobranoc- 
ka towarzyszyła Die Toten 
Hosen w czasie trasy po 
Polsce. Podczas koncertu 
w Boguszowicach grupa 
wystąpi wraz z rybnickim 
supportem.

Wystawa prac 
w bibliotece

W godzinach 
pracy bibliote
ki. Powiatowa i 
Miejska Biblio

teka Publiczna w Rybniku 
zaprasza na wystawę „.w 
jednym punkcie zbiegu”, 
prezentującą prace peda
gogów liceum plastyczne
go w Wodzisławiu Śląskim: 
Małgorzaty Bednarczuk, 
Justyny Taszki-Michalskiej, 
Moniki Kołodziej, Marty 
Lach, Jarosława Lasoty i 
Grzegorza Mitręgi.

Gwiazdy w RCK
Start o godz. 
16.00, bilety 70 
i 80 zł. W Ryb
nickim Centrum 

Kultury odbędzie się spek
takl komediowy „Histerie 
miłosne”. „Histerie miłosne” 
to komedia, która łączy 
elementy absurdalnego 

humoru i klasycznej farsy. 
Czarny humor miesza się tu 
z grozą a bohaterowie po
szukujący rozstrzygnięcia 
życiowych dylematów stają 
się tym śmieszniejsi im tra
giczniejsze jest ich położe
nie. Marian planuje pozbyć 
się żony ponieważ ma ko
chankę. Kiedy przypadkiem 
spotyka na moście dawno 
niewidzianego szkolnego 
kumpla, uknuwa intrygę, 
której konsekwencje dają 
początek lawinie tragiczno- 
-śmiesznych wydarzeń. Jak 
pozbyć się żony z pomocą 
przyjaciela? Jak w sposób 
ekstremalny wyznać komuś 
miłość? I jaki wpływ na ży
cie człowieka może mieć 
mały piesek rasy gryfonik 
belgijski? Tego wszystkiego 
dowiemy się oglądając „Hi
sterie miłosne”. W spektaklu 
wystąpią Magdalena Bo- 
czarska, Szymon Bobrowski 
i Bartłomiej Topa.

Podwójna wystawa
Łukasza Grycichy

W godzinach 
pracy Fundacji, 
wstęp wolny. 
Fundacja Elek

trowni Rybnik zaprasza na 
podwójną wystawę Łuka
sza Grycichy. Architektura 
Rybnika oraz Autoportrety 
Szaleńca. Zdjęcia prezen
towane są w dolnym holu 
Klubu Energetyka.
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Nowi mieszkańcy wolą prowincję od zgiełku wielkich miast
Markowice, obrzeżna dzielnica Raciborza koja
rzona dotąd z Arką Bożkiem i Hubertem Kost
ką przeistacza się w miejsce pożądane przez 
przybyszów z centrum Śląska. Zapracowani 
gliwiczanie i mieszkańcy innych ośrodków z 
rejonu Katowic coraz poważniej interesują się 
naszym miastem jako miejscem do życia.

- Jak dotąd 90% nowych 
domów jakie zaoferowałem 
do sprzedaży zakupili klien
ci spoza Raciborza - mówi 
nam Marcin Kwiatkowski z 
firmy MK Inwestycje rozbu
dowujący osiedle Słoneczny 
Stok na granicy Raciborza i 
gminy Lyski. Kupcy są m.in. 
z rejonu Gliwic, Zabrza. Za
mierzają tam nadal pracować 
ale działkę z nowym, partero
wym domem nabyli w Mar- 
kowicach i wkrótce będą się 
wprowadzali. - Cena jest 
w porządku, działka duża, 
dom odpowiedniej wielko
ści. Uciekłam z blokowiska i 
wiem, że będę zadowolona z 
życia tutaj - mówi nam pani 
Joanna, jedyna raciborzanka 
w gronie nowych osiedleń
ców na Słonecznym Stoku 2. 
Zastajemy ją w trakcie prze
prowadzki.

Kwiatkowski bez problemu 
dzieli się tajemnicą swojego 
sukcesu. - Z ofertami w du
żych miastach wygrywam 
propozycją o tej samej jako
ści ale za dużo niższą cenę
- podkreśla. U niego wykoń
czony dom można kupić za 
ok. 330 tys. zł. W Katowicach 
i okolicach płaci się drugie 
tyle. Co rozpędziło jego inte
res? Dobre relacje z lokalną 
władzą. Choć na początku 
magistrat traktował przedsię
biorcę z dystansem to z obec
nych kontaktów pan Marcin 
jest bardzo zadowolony. - Po
szli mi na rękę wszędzie tam 
gdzie potrzebowałem ich 
pomocy - opowiada i doda- 
je, że jedyne co poprawiłby 
w urzędzie to odrębny dział 
do kontaktów z inwestorem.
- Przydałby się ktoś w roli 
przewodnika biznesmena po 
realiach samorządu, po gąsz
czu przepisów. Teraz robi to 
prezydent miasta ale docelo
wo opłaciłoby się stworzyć 
zespół ludzi odpowiedzial- 
nycy za takie zadania - radzi 
urzędnikom budowniczy 
osiedli.

Ścieżka dla promocji
Dotąd naturalnym kierun

kiem migracji w kierunku 
Raciborza było parcie ze stro
ny Opolszczyzny. Głubczyce, 
Baborów czy Kietrz regular
nie zasilają stolicę powiatu 
raciborskiego swymi miesz
kańcami. Ci budują lub ku
pują u nas domy, stając się 
klientami miejscowych firm 
deweloperskich. Nowością 
jest ciekawość rybniczan, 
gliwiczan, katowiczan czy 
innych wielkomiejskich Ślą

zaków zielonymi okolicami 
Raciborza. Co mogłoby się 
stać gdyby pójść za ciosem 
i rozpocząć w największych 
miastach w województwie 
kampanię reklamującą nad- 
odrzański gród jako szczęśli
we miejsce do zamieszkania? 
Kampanię, którą samorząd 
skonstruowałby z tutejszymi 
deweleporami i agencjami 
obrotu nieruchomości?

Prezydent Raciborza Mi
rosław Lenk jest zaintereso
wany pomysłem. Podobnie 
uważa przewodniczący komi
sji budżetu i rozwoju w radzie 
miasta Franciszek Mandrysz.
- Aż się o to prosi. Potrzebne 
jest tylko chwytliwe hasło
- podkreśla. Dostrzegł po
tencjał Markowic już daw
no, jest reprezentatem tej 
dzielnicy. - Przemysłowe i 
górnicze miasta jak choćby 
Rybnik są dużo brzydsze od 
Raciborza. Moja rodzina, któ
ra tam mieszka zazdrości mi 
pięknego zakątka do życia - 
przyznaje Mandrysz. Też zna 
przypadki o kupnie domów 
w okolicy przez mieszkań
ców Gliwic i Zabrza. Wcale 
im się nie dziwi, bo to uni
kalna okolica. Między rezer
watem Łężczok i Arboretum 
w Oborze. - A do aglomera
cji dojeżdża się w 45 minut. 
Przecież korki w wielkich 
miastach pochłaniają więcej 
czasu - zaznacza szef komisji 
zajmującej się tematyką roz
woju Raciborza.

Byli górnicy, 
będą pracownicy

Apetyt gliwiczan na ziemię 
raciborską nie jest nowym 
zjawiskiem ale dotąd więcej 
zyskiwały na nim miejscowo
ści leżące wzdłuż drogi woje
wódzkiej nr 919 jak Nędza, 
Szymocice czy Rudy. Wiele 
domów jakie tam zbudowa
no należy do zarobkujących 
w zakładach pracy zlokali
zowanych w Aglomeracji 
Śląskiej. Najbardziej zainte
resowanymi byli wówczas 
emerytowani górnicy, po 
latach ciężkiej pracy szuka
jący ucieczki od zadymione
go krajobrazu kopalnianych 
miejscowości. Opowiada 
nam o tym Wojciech Rucha
ła prowadzący w Raciborzu 
Biuro Nieruchomości Ma
nager. - Kupowali domki z 
działkami po 10 arów. To był 
wysyp ofert i spory popyt - 
wspomina niedawne czasy.

Zyskiwały gminy sąsiadują
ce z Raciborzem, pozyskując 
nie tylko podatników z cen-

Marcin Kwiatkowski z MK Inwestycje rozbudowuje Słoneczny Stok o kolejne segmenty. Następne 
mają pojawić się w tym i przyszłym roku. Wierzy, że zamieszka w nich wiele osób z centrum 
województwa.

trum Śląska ale przyciągając 
też co zamożniejszych raci- 
borzan. Rudnik, Kobyla czy 
Żerdziny rozrosły się wsku
tek przenosin mieszkańców 
stolicy powiatu. Szukających 
działek w ładnym otoczeniu 
za przystępną cenę. Te stra
ty są już dla Raciborza nie do 
odwrócenia ale miasto jeże
li nie chce stać się wkrótce 
„dzielnicą Żerdzin” (dowcip 
dożynkowy Piotra Bajaka 
wiceprzewodniczącego rady 
gminy Pietrowic Wielkich) 
powinno skorzystać z innej 
ścieżki pozyskiwania miesz
kańców. Wydaje się, że przy
kład ze Słonecznym Stokiem 
2 sprawdzony przez Marcina 
Kwiatkowskiego ma szanse 
dalszego powodzenia.

Niemcy i Czesi 
też będą przybywać?

O ile nasi zachodni sąsiedzi 
z uwagi na śląskie korzenie i 
powiązania rodzinne są sta
le zainteresowani zamiesz
kaniem na ziemi ojców o tyle 
kierunek z południa nie wy- 
daje się realny. - Czesi pracu
jący u siebie i mieszkający u 
nas? Nie wydaje mi się by do 
tego doszło, ja przynajmniej 
nie mam zapytań stamtąd 
- mówi nam Marcin Kwiat
kowski. Co innego jeśli cho
dzi o Niemców. - Jestem w 
kontakcie z klientami, któ
rych poważnie zaintereso
wały Markowice. Mogliby 
wrócić do swoich domów 
rodzinnych opuszczonych 
przed laty ale wolą ekologicz
ne osiedle nowych domków 
niż stary obiekt ogrzewany 
węglem - twierdzi dewelo
per.

We współpracy z Czechami 
dostrzega potencjał Krzysztof 
Karpiński z TOP MK Nieru
chomości. Nie chodzi mu o 
obywateli republiki zdążą- 
jących po polskie domy ale 
możliwość wspólnego rekla
mowania się z Raciborzem 
i promowania tutejszych 
atrakcji. - Pod tym względem 
mamy wyjątkowe możliwości 

ale chyba i zmarnowane szan
se. Dobra strategia promocyj
na zachęciłaby Ślązaków z 
dalszych rejonów wojewódz
twa do osiedlania się u nas 
i życiu w pobliżu przyjznej 
choć obcej kultury oraz atrak
cji turystycznych będących 
na wyciągnięcie ręki - uwa
ża. Na świeżo, bo w ubiegły 
piątek pokazywał małżeń
stwu z Pyskowic tereny na 
Raciborszczyźnie i byli nimi

REKLAMA 

WYPRZEDAŻ
WSZECH CZASÓW.

• System Stabilizacji Toru Jazdy
■ 6 poduszek powietrznych
■ Radio CD/MP3, Bluetooth, USB

■ System Stabilizacji Toru Jazdy
• 6 poduszek powietrznych
■ Radio CD/MP3

* Podane w reklamie kwoty to wysokość wpłaty własnej w programie finansowym 4 x 25% i dotyczą: 9 873 zł Chevroleta Cruze 5D LS 1,61,124 KM, 5MT; 13 073 zł 
Chevroleta Trax LS 1,61,115 KM, MT, FWD; z rocznika produkcji i modelowego 2013. Przedstawione ceny zawierają rabaty i są cenami rekomendowanymi. Liczba aut 
w promocji ograniczona. Zdjęcia mają charakter poglądowy. Część elementów widocznego wyposażenia może stanowić wyposażenie opcjonalne, dostępne za dopłatą. 
Promocja jest przeznaczona dla konsumentów w rozumieniu art. 22* Kodeksu cywilnego. Niniejsza informacja nie stanowi oferty w rozumieniu przepisów Kodeksu 
cywilnego. Szczegóły u dystrybutorów.
Program finansowy 4 x 25%. Przykładowa kalkulacja odpowiednio dla nowego Chevroleta Cruze 5D LS 1,61,124 KM, 5MT / Chevroleta Trax LS 1,61,115 KM, MT, FWD w 
cenie 39 490 zł / 52 290 zł (w reprezentatywnej grupie); wysokość wpłaty własnej w programie finansowym 4 x 25%, realizowanym przez Getin Noble Bank S.A., wynosi 
9 873 zł /13 073 zł; całkowita kwota kredytu (nie zawiera kredytowanych kosztów kredytu: prowizji oraz ubezpieczenia ochrony prawnej, które zostały uwzględnione 
w całkowitym koszcie kredytu): 29 617,50 zł / 39 217,50 zł; stopa oprocentowania kredytu: 0%; całkowity koszt kredytu: 8 650,36 zł /11454,23 zł (obejmuje szacowaną 
składkę ubezpieczenia komunikacyjnego AC oferowanego przez autoryzowanych dystrybutorów: 4 027,98 zł / 5 333,58 zł, prowizję: 2 225,59 zł / 2 946,98 zł, koszt 
ubezpieczenia ochrony prawnej: 2 396,79 zł / 3 173,67 zł); RRSO: 17,51%; czas obowiązywania umowy: 36 miesięcy; całkowita kwota do zapłaty przez konsumenta: 
38 267,86 zł / 50 671,73 zł; kwota raty: 11413,29 zł /15112,72 zł. Informacje na temat złomowania samochodów, przydatności do odzysku i recyklingu są dostępne pod 
adresem internetowym www.chevrolet.pl. Zużycie paliwa i emisja CO2 w cyklu mieszanym (według dyrektywy: 2007/715/EC) dla Chevroleta Cruze 5D LS 1,61,124 KM, 
5MT: 6,61/100 km, 155g/km, Chevroleta Trax LS 1,61,115 KM, MT, FWD: 6,51/100 km, 153g/km.

FIJAŁKOWSKI
Rybnik, ul. Żorska 75, tel. 32 42 39 700 www.fijalkowski.pl
Jastrzębie Zdrój, ul. Armii Krajowej 70, tel. 32 47 67 000

zachwyceni. W porównaniu z 
miejscem ich obecnego poby
tu są znacznie atrakcyjniejsze 
i prawdopodobnie osiedlą się 
pod Raciborzem.

Z nowych podatników 
czyli raciborzan jak i miesz
kańców powiatu ucieszyłby 
się Mirosław Lenk. Z tych 
drugich, bo przyjadą do mia
sta na zakupy, wkrótce od
wiedzą budowany jeszcze 
aquapark albo spędzą wolny

S’073zt

CHEVRDLET 

czas na jednej z zamkowych 
imprez. - Stawiamy na walo
ry rekreacyjne bo stanowią 
ciekawą ofertę zarówno dla 
mieszkańców jak i przyjezd
nych - wyjaśnia włodarz.

Liczy sie praca
Za promocją Raciborza 

jako miejsca do życia zdala 
od zgiełku miast aglomeracji 
jest także Wojciech Ruchała 
ale takie działania uważa za 
drugorzędne bo jego zda
niem najważniejszy czyn
nik przyciągający nowych 
mieszkańców to silny rynek 
pracy. - Obserwuję sytuację 
z wynajmem mieszkań dla 
kadry pracującej przy budo
wie Zbiornika Racibórz Dol
ny. To pozytyw ale niestety 
poza tym ruchem niewiele 
się dzieje - zauważa właści
ciel biura nieruchomości. Pa
mięta jak dynamicznie rosły 
ceny mieszkań w Jastrzębiu 
Zdroju gdy powstało tam 150 
nowych, wysokoopłacanych 
miejsc pracy. Na horyzoncie 
Raciborszczyzny takich za
powiedzi nie widać i u nas 
ceny metra kwadratowego 
powierzchni lokalu miesz
kalnego spadły do 1800 zł 
choć powinny osiągać - wzo
rem miast o porównywalnej 
wielkości - poziom 2300 zł.

Mariusz Weidner

http://www.chevrolet.pl
http://www.fijalkowski.pl
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Cześć! Nazywam się Julia Kania i jestem pierwszą córeczką Agnieszki i Mateusza z Rybnika. Pojawiłam się 
na świecie 18 stycznia o godz. 9.05. Miałam wtedy 54 cm i ważyłam 2680 g. Pozdrawiam moich kocha
nych rodziców.

Dzień dobry! Ten przystojniaczek na zdjęciu to ja 
- Adam Wojnar. Przyszedłem na świat 19 stycznia 
o godz. 15.30. Miałem wtedy 54 cm i ważyłem 
3100 g. Przesyłam pozdrowienia mamie Anecie, 
tacie Grzesiowi i bratu Oliwierowi. Mieszkamy w 
Rybniku.

Hura! Już jestem! Nazywam się Julia Filip. Jestem 
pierwszą pociechą Karoliny i Tomasza z Rybnika. 
Urodziłam się 18 stycznia o godz. 13.51. Miałam 
wtedy 54 cm i ważyłam 3070 g. Przesyłam słodkie 
buziaczki kochanym rodzicom.

Witam! Mam na imię Alicja a na nazwisko Duda. 
Pojawiłam się na świecie 21 stycznia o godz. 
8.40. Moje wymiary po przyjściu na świat to 58 
cm i 3700 g. Przesyłam całuski mamie Annie, 
tacie Łukaszowi oraz bratu Wiktorowi. Mieszkamy 
w Bełsznicy.

Serwus! Jestem Emil Smolak. Rodzice Karolina i Grzegorz przytulili mnie pierwszy raz 17 stycznia o godz. 
19.20. Miałem wtedy 3410 g i mierzyłem 57 cm. Pozdrawiam mamę, tatę i brata Maksymiliana, który 
czeka na mnie w domku w Rybniku.

Hej! Nazywam się Mikołaj Mazur. Swoje urodziny 
będę świętował 20 stycznia. Urodziłem się o godz. 
13.57. Miałem wtedy 60 cm i ważyłem 4450 g. 
Pozdrawiam mamę Dominikę, tatę Błażeja oraz 
brata Bartosza. Jesteśmy z Żor.

Cześć! Ta urocza dziewczynka na zdjęciu to ja 
- Zuzia Szadkowska. Jestem pierwszą córeczką Oli 
i Darka z Rybnika. Rodzice przytulili mnie pierwszy 
raz 18 stycznia o godz. 18.47. Miałam wtedy 53 
cm i ważyłam 3290 g. Przesyłam moc buziaczków 
mamusi i tatusiowi.

Cześć! Wita was śliczna Julia Przybylska. Rodzicami 
dziewczynki są Justyna i Arkadiusz z Rydułtów. Ich 
maleństwo urodziło się 20 stycznia, o godz. 0.10. 
Julia ważyła wtedy 4228 g i miała 60 cm.

Czołem! To ja - Bartosz Sosna. Jestem pierwszym synem Iwony i Krzysztofa z Rybnika. Świat pierwszy 
raz zobaczyłem 19 stycznia o godz. 3.45. Miałem wtedy 56 cm i ważyłem 3390 g. Pozdrawiam moich 
cudownych rodziców.
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Udało się zrobić wiele dobrego
W Polsce w ciągu ostat

nich sześciu lat wdrażania 
Programu Operacyjnego 
Infrastruktura i Środowisko 
powstało ponad 4,6 tys. 
km kanalizacji i wodocią
gów. Możliwe to było dzięki 
wsparciu z Unii Europejskiej 
oraz wojewódzkich fundu
szy ochrony środowiska i 
gospodarki wodnej. Samo
rządy do końca tego roku 
mogą jeszcze sięgnąć po 
150 mln euro w kolejnym 
konkursie na inwestycje 
wodno-ściekowe.

Wojewódzkie fundusze 
ochrony środowiska pod
sumowały efekty obsługi

Pieniądze pomogą mieszkańcom
13 stycznia Adam Liwo- 

chowski - Zastępca Pre
zesa Zarządu Wojewódz
kiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Katowicach, w 
imieniu Ministra Środowi
ska, przekazał dokumenty 
potwierdzające przyznanie 
dofinansowania dla dwóch 
zadań w zakresie gospo
darki wodno-ściekowej w 
ramach Programu Opera
cyjnego Infrastruktura i 
Środowisko.

Europejskie środki prze

znaczone zostaną na realiza- 
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Dzieki wsparciu z Funduszu mozliwe jest poprawienie jakości życia mieszkańców regionu

tego największego unijnego 
programu pomocowego 9 
grudnia w Kołobrzegu, pod
czas konferencji prasowej z 
udziałem Gabrieli Lenarto
wicz - przewodniczącej Kon
wentu Prezesów WFOŚiGW 
i prezes WFOŚiGW w Kato

wicach.
W Polsce, za unijne i krajo

we środki z Funduszy, wybu
dowano i zmodernizowano 
48 oczyszczalni ścieków. Ich 
łączna przepustowość wy
nosi 850 tys. m3 na dobę. 
Całkowity koszt projektów 
wdrażanych przez WFO- 
ŚiGW w ramach POIiŚ wy
nosi ponad 9,5 mld zł, w tym 

cję projektu polegającego na 
uporządkowaniu gospodarki 
wodno-ściekowej w Żorach 

będącego kontynuacją przed
sięwzięcia realizowanego od 
kilku lat.

Teraz zaplanowano wy
korzystanie europejskich 
dotacji w wysokości ponad 
5 mln zł na wybudowanie i 
zmodernizowanie ok. 6 km 
sieci kanalizacji sanitarnej 
oraz przebudowanie oczysz
czalni ścieków. Dzięki temu 

dostęp do sieci uzyska 600 
mieszkańców miasta.

Zmodernizowana dzięki 

wkład UE to blisko 5 mld zł 
- stwierdzono podczas konfe
rencji.

Wojewódzkie Fundusze za
warły łącznie 231 umów na 
zadania z gospodarki wod
no-ściekowej i odpadowej. 
Zdaniem wielu ekspertów 
ze swoim wieloletnim do
świadczeniem warunkują 
one skuteczną i efektywną 
obsługę zadań w nowej per
spektywie finansowej 2014
-2020.

Fundusze - jak stwierdziła 
podczas konferencji prezes 
Gabriela Lenartowicz - chcia- 
łyby nadal pełnić taką rolę 
wykorzystując dotychczaso- 

europejskim środkom będzie 
także kanalizacja w Bytomiu. 
Tamtejsze Przedsiębiorstwo 
Komunalne Spółka z. o. o 

w ramach programu Ope
racyjnego Infrastruktura i 
Środowisko otrzyma 3 mln 

zł. dotacji pozwalającej na re
alizację projektu o wartości 8 
mln zł polegającego na budo
wie 2 km sieci kanalizacji sa

nitarnej, wodociągowej oraz 
modernizację Oczyszczalni 
ścieków CENTRALNA.

W ramach projektu na tere

nie aglomeracji do nowo po
wstałej sieci kanalizacyjnej 

we doświadczenie. Przede 
wszystkim dlatego, że są blisko 
regionalnych beneficjentów, 
mają niskie koszty obsługi, 
doskonale przeszkoloną ka
drę pracowników oraz moż
liwości szybkiego wspierania 
projektów tanimi pożyczkami 
ze środków krajowych, doda
ła G. Lenartowicz.

Środki unijne w ramach 
Programu Infrastruktura i 
Środowisko 2007-2013 to 
około 28 mld euro. To naj
większa kwota pośród pro
gramów realizowanych 
kiedykolwiek w Unii Euro
pejskiej, służąca rozwojo
wi infrastruktury, budowie 

dostęp uzyska 233 osób, a do 
nowo powstałej sieci wodo
ciągowej 88 osób.

Zakończenie realizacji za
dania zaplanowano na kwie
cień 2015 r.

Do tej pory WFOŚiGW w 
Katowicach jest Instytucją 
Wdrażająca dla 17 projek
tów środowiskowych dofi
nansowywanych ze środków 
europejskich w ramach, naj
większego w historii Unii 
Europejskiej, programu po
mocowego Infrastruktura i 
Środowisko. Od tego roku 
większość tych przedsię

wzięć wkracza w końcową 
fazę realizacji. Łączna ich 
wartość sięga 800 min zł. 
Trzynaście zadań dotyczy 
gospodarki wodno-ścieko
wej, trzy projekty związane 
są z gospodarka odpadami, a 
jeden z ochroną powierzchni 
ziemi.

Inwestycje te wspierane są 
unijnymi dotacjami w wy
sokości ok. 450 min zł. Za te 
pieniądze wybudowanych 
zostanie ponad 348 km no
wej kanalizacji sanitarnej 
i deszczowej, 13 km sieci 
wodociągowej, 56 przepom
powni, modernizowane są 
trzy oczyszczalnie ścieków 
oraz powstają trzy zakłady 
zagospodarowania odpadów. 
Oczyszczony i zabezpieczo
ny przed powtórną degrada
cją zostanie staw Kalina w 
Świętochłowicach. (eco)

9 grudnia w KOłobrzegu odbyła się wielka konferencja
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dróg, kolei, mostów i kanali
zacji, jak również obiektów 
nauki. Prawie 5 mld euro wy
dano na projekty związane z 
ochroną środowiska.

Do końca tego roku trwa 
jeszcze konkursowy nabór 
wniosków, ogłoszony przez 
Ministerstwo Środowiska o

Laur dla prezes
Funduszu

18 stycznia w zabrzań
skim Domu Muzyki i Tańca 
podczas jednego z najwięk
szych wydarzeń kultural
nych w regionie wręczono, 
po raz dwudziesty drugi, 
Laury Umiejętności i Kom
petencji - doroczną nagrodę 
Regionalnej Izby Gospodar
czej w Katowicach.

Zorganizowana z tej okazji 
uroczysta gala zgromadziła 
ponad 2000 gości-parlamen- 
tarzystów, przedstawicieli 
korpusu dyplomatycznego, 
rządu i samorządów. Była to 
okazja do uhonorowania lu
dzi polityki, nauki, kultury, 
Kościoła i gospodarki, którzy 
przez swoją działalność wno
szą nieprzeciętny wkład w 
rozwój regionu i kraju. Kapitu
ła nagrody przyznała kryszta
łowe, platynowe i złote laury. 
Najwyższe wyróżnienie w 
tym roku - Diamentowy Laur 

- za działalność o uniwer
salnym, międzynarodowym 
wymiarze, otrzymał Krzysz
tof Penderecki, a przyznany 
po raz pierwszy Kryształowy 
Laur z Diamentem - wybit
ny pisarz i scenarzysta Józef 
Hen.

Platynowym Laurem w ka
tegorii „Zielona Gospodarka” 
nagrodzono Gabrielę Lenarto
wicz - prezes Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środo
wiska i Gospodarki Wodnej 

dofinansowanie projektów 
dotyczących gospodarki 
wodno-ściekowej. O wspar
cie mogą ubiegać się samo
rządy i ich związki oraz 
podmioty realizujące ich za
dania własne. Do wykorzy
stania na inwestycje zostało 
150 mln euro. (eco) 

w Katowicach. Wręczając 
to wyróżnienie podkreślono 
rolę Gabrieli Lenartowicz we 
wdrażaniu nowoczesnych i 
skutecznych metod finanso
wania ochrony środowiska 
w województwie śląskim oraz 
efektywne gospodarowanie 
publicznymi środkami w celu 
współfinansowania istotnych 
przedsięwzięć proekologicz
nych oraz wspieranie zielo
nych inwestycji w regionie.

Wśród wyróżnionych zna
leźli się też m.in. przedstawi
ciele rządu: wicepremierzy: 
Elżbieta Bieńkowska i Janusz 
Piechociński, wiceminister 
Adam Zdziebło, Rzecznik 
Praw Obywatelskich Irena Li
powicz, przedstawiciele świa
ta nauki, medycyny i Kościoła 
oraz prezydenci kilku miast i 
szefowie firm. Nagrodę spe
cjalną - Orła Piastów Śląskich 
- otrzymał dyrektor Śląskiego 
Centrum Chorób Serca w Za
brzu prof. Marian Zembala.

Laury są przyznawane od 
1992 roku. Wtedy działacze 
samorządu gospodarczego, 
skupieni w Regionalnej Izbie 
Gospodarczej w Katowicach, 
wystąpili z inicjatywą nagra
dzania ludzi nieprzeciętnych, 
wyróżniających się firm, or
ganizacji i instytucji, które 
aktywnie i skutecznie włą

czyły się w proces tworzenia 
gospodarki rynkowej. (eco)

Dofinansowano ze środków Wojewódzkiego Funduszu Ochronyr
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach

Treści zawarte w publikacji nie stanowią oficjalnego stanowiska organówWojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki WodnejwKatowicach WFOŚiGW w KATOwicAch
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MOTORYZACJA
SPRZEDAM
• Opel corsa, 1.7 CDTi, 2004 r., 101 KM, 
przebieg 138.000, spalanie 5 l/100 km, 
601-982-568.

• Sprzedam hondę civic, 2004 r., 
bezwypadkowa, pierwszy właściciel, 
zakupiona w salonie, cena 25.500, 
tel. 661-140-675.

• Sprowadzam samochody na zamó
wienie z Niemiec. 20 lat na rynku. Sa
mochody z gawarnacją pochodzenia, 
733-204-651.

KUPIĘ
• Auta wszystkich marek, całe, rozbite, 
wynajem samochodow i lawet. Sprze
daż części używanych, 604-344-033, 
793-913-434.

• Auto-skup. Skupujemy wszystkie 
samochody osobowe i dostawcze. 
Płacimy najlepiej, 792-785-493.

• Skup pojazdów, motocykli, pomoc 
drogowa, bezpłatny odbiór pojazdu 
od klienta, 662-666-733, 515-524-137.

• Skup samochodów, autokasacja 
zaświadczenia, płacę najlepiej, 692
236-095.

• Kupię każdy samochód, osobowy, 
dostawczy, sprawny i uszkodzony 
oraz traktory, tel. 501-011-090.

• Hamaro s.c. - złomowanie samo
chodów, transport gratis. Koncesja, 
32-415-19-91, 691-960-146, 784-637
897.

• Autohibner. Skup, kasacja, 
złomowanie pojazdów, wszystkie 
marki, sprawne i niesprawne, szybki 
dojazd, zaświadczenie, zwrot OC, 
782-394-232 lub 603-512-269, auto- 
hibner.pl.

• Kupię ciągniki i maszyny rolnicze, 
tel. 602-811-423.

• Auto skup. Wszystkie marki, także 
do wyrejestrowania - zezłomowania, 
601-555-581.

• Mercedes 190, 2.0 diesel, 1984 - 1992. 
Stan obojętny, kupię, 506-231-616.

• Toyota corolla, carina, 1988 - 1994, 
1.8 lub 2.0 diesel. Stan obojętny, kupię, 
506-231-616.

• Skup wszelkich pojazdów osobo
wych, przyczep, busy uszkodzone, 
skorodowane również złomowanie
- zaświadczenie do wyrejestrowania, 
667-109-628.

• Autodemont. Złomowanie, skup, 
kasacja, zaprasza do legalnego, 
profesjonalnego złomowania, 
kasacji wszelkich pojazdów, każdy 
stan, każda marka, płacimy gotówką 
za wszystkie pojazdy, dojazd 
i transport bezpłatny, zapraszamy, 
Racibórz, Rybnik, Żory, 501-525-515.

• Skupujemy za gotówkę samochody 
osobowe, dostawcze, motory, quady, 
pełnosprawne i do remontu, 533-720
416.

INNE
• Serwis auto-gaz, ul. Świerklańska
5. Montaż, serwis LPG, tel. 32-733
07-33, 503-949-821, raty, samochód 
zastępczy.

GASTRONOMIA
• Gastronomia Mimo www.mimo.net.pl 
Hala Sezam (targ), Racibórz, Eichen- 
dorffa/Kościuszki. Katering. Komunie. 
Obiady niedzielne, 32-726-15-73, 603
460-249.

• Weselne, komunijne ciasteczka kru
che. Wyrób swojski, tel. 503-597-359.

KREDYTY - POŻYCZKI
• Darmowa chwilówka do 1200 zł! 
Wodzisław Śląski, Rynek 1 (nad CCC), 
tel. 692-454-651.

• Kredyty gotówkowe, kwota 10 tys. 
rata 156 zł. Tel. 32-700-78-98, 32-700
76-97

• Nowość. Kredyt prywatny - inwe
storski do 10 tys. zł, bez sprawdza
nia baz, również z komornikiem. 
Tel. 508-272-057.

• Nowe centrum kredytowo-chwi- 
lówkowe, 25 różnych chwilówek, 15 
kredytów bez BIK, oferta z komorni
kiem, dla firm bez BIK do 50 tys. zł, 
konsolidacje bankowe, oddłużenia 
pod hipotekę tel. 533-253-653.

• Kredyt na oświadczenie do 15 tys. 
zł! Również dla firm!Bez zaświad
czeń, na sam dowód osobisty! Tel. 
692-454-651.

• Kredyty na dowód, również dla 
firm, bez dokumentów, do 15 tys. 
Tel. 533-253-653.

• Kredyt na dowód dla firm, bez do
kumentów, bez zaświadczeń, do 15 
tys. Sprawdź! Tel. 533-253-653.

• Kredyty oddłużeniowe, pozabanko- 
we, bez BIK do 120 tys. zł, bezpłatny 
dojazd do klienta, tel. 32-700-78-98.
• Kredyt dla każdego oferta 26 banków, 
zadzwoń i sprawdź. Najniższe raty,
tel. 32-700-78-98, 22-100-64-46.

• Kredyty Konsolidacyjne, niskie opro
centowanie. Kwota 100 tys. rata 795 zł. 
Tel. 32-700-78 98, 32-700-76-97.

• Ale szybka gotówka - nawet 7000 zł! 
Proste zasady, bez zbędnych formalno
ści. Provident: 600-400-295 (taryfa wg 
opłat operatora).

• Chwilówka do 1000 zł, minimum 
formalności, z zajęciami komorniczymi, 
natychmiastowa wypłata, 32-410-55
02, 32-455-19-92, 32-423-30-99.

• Centrum kredytowo-chwilówkowe, 
kredyty na oświadczenie również 
dla firm, kilkadziesiąt różnych ofert 
bez BIK, również dla osób z komor
nikiem, oddłużenia pod hipotekę! 
Wodzisław Śl. Rynek 1, 692-454-651.

• Kredyty bez BIK, konsolidacja 
kredytów z opóźnieniami, pożyczka 
bez BIK do 25 tys. zł, oferty bankowe 
- szybka decyzja! Pożyczki dla osób 
z umową przedłużaną co miesiąc. 
692-454-651.

• Pożyczki pod zastaw nieruchomości, 
bez BIK i zdolności finansowej, 530
127-700.

• Potrzebujesz pewnego i taniego 
kredytu na dowolny cel? Przyjdź 
do nas! Oprocentowanie 8,9%, okres 
kredytowania do 13 lat, możliwość 
konsolidacji zobowiązań w jedną 
niższą ratę. Tel. 882-19-33-33 lub 
882-19-34-34.

• Kredyty gotówkowe, 10 000 tys. zł
- rata 107 zł. Tel. 32-700-70-40, 790
501-503.

• Kredyty konsolidacyjne, 50 tys. zł 
- rata 245 zł, tel. 32-700-70-40, 790
501-503.

• Kredyty bez BIK, oddłużeniowe, 
pozabankowe do 200 tys., tel. 32
700-70-40, 790-501-503.

• Szybka gotówka, bez ukrytych 
opłat? Zadzwoń: Provident Polska 
S.A. 600-400-288 (taryfa wg opłat 
operatora).

• Chcesz obniżyć swoje raty lub dobrać 
dodatkową gotowkę? Zobacz jakie to 
proste. Zadzwoń, Racibórz, 664-954
924.

• Kredyty z zajęciami komorniczymi, 
chwilówki, kredyty dla rolników, 
Zadzwoń sprawdź! Czyszczenie BIK, 
609-469-580.

• Kredyt na start dla firm, oddłużenia, 
konsolidacje, hipoteki, gotówka, niskie 
oprocentowanie, 609-469-580, 606
765-223.

• Kredyt bez BIK, pozabankowy 25.000, 
chwilówki, 609-469-580.

MATRYMONIALNE
• Największe centrum matrymonialno- 
zapoznawcze, setki ofert, fotokatalogi. 
Codziennie od 13.00 do 19.00, 32-426
02-92, 696-478-189.

NAUKA
• Matematyka, statystyka, ekonometria. 
Pomoc uczniom i studentom. Przy
gotowanie do egzaminów. Racibórz, 
Matejki 4/2, tel. 32-415-25-84.

• Korepetycje z fizyki, przygotowanie 
do matury, Racibórz, 697-615-721.

• Matematyka, chemia, angielski, 
niemiecki, polski. Dojazd do ucznia, 
507-799-916.

• J. angielski. Nauczyciel z kwalifikacja
mi i doświadczeniem udzieli korepety
cji. Dzieci, młodzież, dorośli. Tel. 695
936-156.

• Szukam korepetytora - fizyka, che
mia, uczeń gimnazjum, 32-451-55-28, 
782-908-963.

NIERUCHOMOŚCI
SPRZEDAM
• Nowy, dwurodzinny dom na sprzedaż, 
Wodzisław Śląski, blisko centrum, 430 
tys. Ewelina, tel. 531-617-531.

• Www.team-nieruchomosci.pl, Team 
Finanse i Nieruchomości, Wodzisław 
Śląski, Rynek 1 (nad CCC), 692-454
651.

• Okazja! Sprzedam dom w Kuźni Raci
borskiej, tel. 691-522-308.

• Sprzedam po remoncie 2-pokojowe 
mieszkanie, (45 m kw.), II p., Raciborz, 
Zamojskiego, tel. 500-566-895.

• Sprzedam mieszkanie w Raciborzu, ul. 
Chodkiewicza, 3-pokojowe, 64 m kw., 
parter, tel. 691-584-132.
• Sprzedam działki budowlane w Stu
dziennej, 4 km do Raciborza. Informa
cje pod numerem 508-865-611.

• Odsprzedam prosperujący salon fry
zjerski w Raciborzu, z wyposażeniem, 
40 m kw., czynsz ok. 1000 zł, cena za 
fryzjera 20 000, tel. 605-918-686.

• Sprzedam M-4 w Rydułtowach lub 
zamienię na M-3 małe, parter, tel. 692
824-421.

• Pilnie sprzedam bezpośrednio! 
Markowice-Gliwicka; komercyjne. 
Jankowice Rudzkie; budowlano-rekrea- 
cyjne, tel. 601-463-290.

• Sprzedam dom w Chałupkach, 220 m 
kw., działka 15 arów, tel. 508-844-269.

• Sprzedam działkę budowlaną o pow. 
22,3 ary, Lubomia, 75 000 zł cena
do negocjacji, 883-357-471 .

• Sprzedam mieszkanie własnościowe, 
Racibórz, ul. Rzeźnicza, 50% udziałów
- 30 tys., tel. 888-963-144.

• Od zaraz sprzedam łakę, pow. 0,1226, 
cena 3 300 zł, Miedonia przed wałem, 
32-419-71-97
• Od zaraz sprzedam dom piętrowy + 
grunty orne (za domem), pow., 0,1263, 
c.o., 4 pokoje, cena 337 000 zł, garaż, 
gaz, Racibórz, Kozielska 65 a. Tylko 
poważne oferty, 32-419-71-97

• Sprzedam działkę budowlaną uzbro
joną 1436 m kw. w Szczerbicach, tel.
604-871-248.

KUPIĘ
• Team Finanse i Nieruchomości, www. 
team-nieruchomosci.pl, Wodzisław 
Śląski, ul. Rynek 1. Ewelina, 531-617-531.

• Kupię pole rolne w Markowicach, 
tel. 784-042-220.

POSIADAM DO WYNAJĘCIA
• Racibórz, Bosacka 61. Do wynajęcia: 
biura o pow. 37, 48, 100 m kw. oraz 
lokale na parterze o pow. 68, 331 m kw. 
w kompleksie handlowym na każdą 
działalność, 601-834-442.

• Racibórz, ul. Bosacka 61 - do wyna
jęcia lokal na każdą działalność o pow. 
331 m kw. Tel. 601-834-442

• Tanio wynajmę lokal handlowy, pow. 
65 m kw., Racibórz, Mariańska 6 obok 
cukierni Malcharczyk, 604-520-589.

• Radlin: wynajmę halę, 70 m kw, na 
działalność lub magazyn oraz mieszka
nie 2-pokojowe, 601-446-241.

• Do wynajęcia pokoje mieszkalne, Ra
cibórz, ul. Pomnikowa, Polna, 300-500 
zł + media, 781-838-373, 785-838-363.

• Wynajmę prosperujący sklep prze- 
mysłowo-spożywczy, alkoholowy na 
trasie Rybnik - Racibórz w miejsco
wości z 1500 mieszkańców. Tel 32
415-75-85, kom. 668-833-379

• Wynajmę działający stylowy lokal 
gastronomiczny w centrum Raci
borza z pełnym wyposażeniem po 
gruntownym remoncie. Tel 32-415
75-85, kom. 668-833-379.

• Lokal pow. 40 m kw. w ciągu han
dlowym koło Biedronki, Racibórz, ul. 
Opawskie 0049/174-7049-910, 609
224-470.

• Dom do wynajęcia, Strzybnik, szybki 
dojazd do Raciborza, komfortowo, 
cicha okolica, 700 zł, 797-251-429, 32
410-53-60.

• Wynajmę garaże w centrum Raci
borza, 796-256-803.

• Radlin-Biertułtowy centrum wynajmę 
lokal 70 m kw. pod gabinety, działal
ność usługową, handlową, tel. 607-242
992 (po 17.00).

• Wynajmę kawalerkę, centrum Ra
ciborza, od zaraz, 2 pokoje, kuchnia, 
balkon, wysoki standard, umeblowana, 
wyposażona, 509-212-720.

• Głubczyce - lokal, 110 m kw., centrum, 
poziom chodnika, duża witryna, prąd, 
woda, c.o.- 2-funkcyjne. Na handel, 
gabinety, aptekę, itp. 512-280-909

• Wynajmę umeblowane pokoje
z wyposażona kuchnią w sprzęt AGD, 
internet, parking, Racibórz, 696-728
592.

• Wynajmę mieszkanie Rydułtowy 
tel. 881-912-286.

• Do wynajęcia lokal na działalność 
(parter, pierwsze piętro) w Ryduł
towach obok Biedronki na Rynku 
602-158-460

• Do wynajęcia kawalerka 37 m kw. 
po generalnym remoncie. Lokali
zacja: Racibórz, ul. Ocicka. Wszelkie 
informacje pod numerem telefonu 
600-839-603 lub e-mailem, donar- 
bhp@tlen.pl.

• Do wynajęcia M4 w Rydułtowach 
(Orłowiec). Odstępne + czynsz + media 
= 1 100 zł. Kaucja. 605-073-043.

• Wynajmę sklep, 100 m kw. przy ul. 
Mickiewicza, w centralnym miej
scu, naprzeciwko Galerii Młyńskiej 
w Raciborzu, cena 3 400 zł netto. 
Wiadomość arthen@arthen.pl, 602
716-432.

• Wynajmę umeblowaną kawalerkę, 
IV p., Raciborz, 800 zł/m-c + media + 
kaucja, 792-409-689.

• Wynajmę mieszkania lub pokoje dla 
firm (i nie tylko), Racibórz, 604-653-768.

PRACA
DAM PRACĘ
• Holenderska firma zatrudni osoby 
przy pakowaniu na produkcji, logistyce. 
Wymagany język angielski lub niemie- 
cki.Zapewniamy transport, zakwatero- 
wanie.32-410-92-80.

• Restauracja Dzika Róża w Raciborzu 
ul. Jana Pawła II 14 zaprasza do współ
pracy kelnerki, kelnerów, kucharki, 
kucharzy z doświadczeniem gastrono
micznym oraz kierowcow do rozwoże
nia pizzy, 608-455-912, 32-415-77-19.

• Praca dla kobiet - opieka nad star
szymi osobami. Wymagana znajomość 
języka niemieckiego. 32-419-83-13.

• Restauracja w Wodzisławiu zatrudni 
kucharza tylko z doświadczeniem. 
Dzwonić po godz. 11.00, 667-911-148.

• Znasz język niemiecki? Masz doświad
czenie w opiece? Ta praca jest dla 
Ciebie! Zgłoś się na www.opiekunki. 
interkadra.pl lub pod numerem telefo
nu: 666-891-947.
• Zatrudnimy osoby do działu handlo
wego, wymagania: wykształcenie min. 
średnie, prawo jazdy kat. B., komuni
katywność. Miejsce pracy: Nędza k. 
Raciborza. CV ze zdjęciem i LM prosimy 
przesłać na adres: praca@pivexin-tech. 
Pl.____________________________________

• Holenderski producent lodów poszu
kuje osoby kontaktowej do pozyskiwa
nia kandytadów do pracy. Wymagania: 
j. angielski lub nieniecki, internet,
tel. 0031/475-323-860, dedert@deder- 
tijs.nl.

• Zatrudnię ekspedientkę do sklepu 
spożywczego (Rogów). Mile widziana 
znajomość kasy fiskalnej. Informacje 
pod nr tel. 500-047-516.
• Studio Urody Glamour zatrudni 
kosmetyczkę/kosmetologa z doświad
czeniem. CV proszę przesłać na adres: 
studio@glamour-rac.pl lub proszę
o kontakt tel. 600-395-707.

• Szukam pracownika do prac 
w branży remontowo-wykończenio- 
wej, głównie kafelkowanie, gładzie 
gipsowe, podwieszane sufity, ścianki 
działowe, tylko osoby z doświadcze
niem, spełniające powyższe kryteria, 
nie potrzebuje pomocników. Firma 
Effect, Wodzisław Śl., 509-970-011.

• Zatrudnię kucharza/kucharkę, 
pomoc kuchenną z doświadczeniem 
do restauracji w centrum Raciborza. 
728-455-138.

• Firma transportowa z Rybnika zatrud
ni kierowcę C + E (firanka). Tel. 604
782-270.

• Firma Kufiks HS zatrudni legalnie 
opiekunki i opiekunów do osób 
starszych w Niemczech. Wymagana 
komunikatywna znajomość języka. 
Tel. 505-111-500, mail: hanna.luko- 
szek@kufiks.pl.

• Zatrudnię doświadczonego kie
rowcę również emeryta montażystę 
na busa 3,5t + przyczepa 3t, prawo 
jazdy kategoria B+BE, wyjazdy 
do Niemiec, Szwajcarii, Austrii na 
montaż, mile widziana znajomość 
języka niemieckiego, 532-436-951.

• Potrzebna opiekunka do starszej Pani 
od zaraz. Tel. 663-716-115.

• Stolarza meblowego z doświadcze
niem Gołkowice, 600-336-453.

• Praca dla elektryków w Niemczech. 
Auto służbowe. Mieszkanie gratis, 77
442-95-75.
• Fryzjerkę doświadczoną zatrudnię 
na1/2 etatu stała praca Rydułtowy 
tel. 608-267-686 po 19.00.

• Podnajmę stanowisko fryzjerskie 
w dobrze prosperującym Studiu 
Urody w Czyżowicach. Mile widziane 
doświadczenie, 516-786-074.

• Zatrudnię dyrektora handlowego 
wykształcenie wyższe, doświadczenie 
min.2 lata na podobnym stanowisku, 
j.obcy tel. 608-486-663, 48-130 Kietrz, 
www.katolik.com.pl.

• Zatrudnię przedstawiciela handlowe- 
go-inżynier budowlany z doświadcze
niem tel. 608-486-663, 48-130 Kietrz.

• Zatrudnię przedstawiciela handlowe
go wykształcenie wyższe doświadcze
nie w zawodzie, j.obcy tel. 608-486
663, 48-130 Kietrz.

• Zatrudnię osobę na stanowisko 
Prezesa. Wykształcenie wyższe, min.
5 lat doświadczenia na podobnym 
stanowisku, j.obcy. Tel. 608-486-663, 
48-130 Kietrz.
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• Zatrudnię laboranta zbożowego- 
przedstawiciel handlowy, tel. 608-486
663, 48-130 Kietrz.

• Zatrudnię informatyka-programistę 
min. 2 lata doświadczenia tel.608-486- 
663, 48-130 Kietrz.

• Zatrudnię pracownika gospodarcze
go, tel. 608-486-663, 48-130 Kietrz.

• Grupa Itum zatrudni kierowców kat. 
C+E, szczegóły na www.itum.com.pl 
lub tel. 515-034-820.

• Praca na stale w Niemczech. 
Zatrudnię tokarza na tokarki elektro
niczne CMC, j. angielski lub niemiecki, 
z doświadczeniem, 733-204-651, 
+49/1577-682-9944.

• Praca na stale w Niemczech. Zatrud
nię spawacza na Migomag, j. angielski 
lub niemiecki, z doświadczeniem, 733
204-651, +49/1577-682-9944.

POSZUKUJĘ PRACY
• Mężczyzna bez nałogów poszukuje 
stałej pracy jako pracownik gospodar
czy, 668-813-190.

• Diagnosta samochodowy z pełnym 
zakresem uprawnień, mechanik 
samochodowy z doświadczeniem, 
tel. 516-291-621.

• Zaopiekuję się osobą chorą lub star
szą. Tylko poważne oferty. Wodzisław 
Śl., 502-576-566.

• Szukam pracy przy odśnieżaniu, 
wykonywaniu prac porządkowych przy 
domu oraz paleniu w piecu, 510-745
989.

RÓŻNE
• Uległeś wypadkowi? Zadzwoń, od
szkodowania, 692454651, teamfinan- 
se@gmail.com, gg: 8169986.

• Antyki. Kupię meble, przedwojenne 
odznaczenia, srebra, obrazy, zegary, 
militaria, stare zdjęcia i wiele innych,
605-255-770.

• Limuzyny hummer, porsche Audi 
R8.Obsługa wesel, pomoc drogowa, 
wypożyczalnia przyczep, lawet, cam
ping, 32-431-57-64, 501-317-662, www. 
hummerlimuzyna.com.pl.

• Węgiel groszek, flot. Węgiel workowa
ny. Tel. 608-315-746.

• Kupię stare motory, motorowery, 
zegary, meble, militaria, monety, zdję
cia, radia, medale oraz inne starocie, 
663-125-597.

• Kupię monety, znaczki, pocztówki, or
dery, militaria i stare ksiązki- płacę cenę 
amatorską, 77-437-36-81, 694-070-838.

• Muł - Knurów, 150 zł; Muł - Ryduł
towy 196 zł; flot Marcel, 318 zł; flot 
Jankowice, 270 zł; węgiel orzech 600 zł; 
węgiel eko-groszek, 885-100-555.

• Węgiel orzech 620.00, ekogroszek 
680.00, flot 320.00, muł -100-200.00, 
drewno rozpałkowe, transport, gwa
rancja jakości, 692-236-095.

• Muł 4 tony z transportem 500 zł, 698
940-343.

• Sprzedam drewno opałowe 100
120 zł, kominkowe 120-150 zł oraz 
drewno olchowe (do wędzenia), 
tel. 502-271-993.

• Drewno opałowe - 120 zł, transport, 
32-454-61-37.

• Muł od 170 zł za tonę, flot, drzewo roz- 
pałkowe 200 zł 2,5 kubika. 537-171-836.

• Drewno - topola, olcha, brzoza tar
taczne (okrągłe) kupię, 602-118-208.

• Sprzedam telewizor Panasonic, 32”. 
LCD Viera HD, 32-419-01-45.

• Tanio sprzedam 2 tony węgla.Cena 
do uzgodnienia, 506-767-645.

TOWARZYS
• Blondynka, Rybnik, 691-231-644.

• Samanta, Racibórz, 532-819-231.

• Laura, Racibórz, 887-372-995.

• Justyna, Racibórz, 888-446-699.

• Ola, 503-008-867.

• Szybki francuski, 600-624-753.

• Gorąca pielęgniarka, 530-921-350.

• Dojrzała brunetka, 660-821-989.
• Agnieszka, Racibórz, 502-951-579

• Ela, Racibórz, 732-925-626.

• Blondynka prywatnie, 508-780-479.

• Ola, 507-031-901.

• Ewa, 503-008-867.

• Inga, Racibórz, 732-886-636.

• Rybnik, Sonia, 697-366-329.

• Kasia, Rybnik, 783-620-601.
• Zuzia, Racibórz, 782-835-368

• Nowa, Wodzisław, 797-168-339.

• Wodzisław, Brunetka, 609-424-238.

• Ponętne blondynki, 504-917-444.

• Nina, 42, 503-934-550.

• Madzia, Racibórz, 513-968-171.
• Basia, 43, 508-675-367.

• Paula, Racibórz, 690-520-474

• 35, Rybnik, 505-434-110.

• Dojrzała, Rybnik, 535-829-199.

• Apetyczna diablica, 883-479-535.

• Blondynka, Rybnik, 511-115-809.

• Laura, Racibórz, 782-080-029.

TRANSPORT
• Przewozy busem, Niemcy - Holandia
- Belgia, spod domu i pod adres, 604
460-510, 32-417-71-58.

• Najtańszy transport mikrobusami 
maxi, kontenerami. Przewóz mebli, 
towarów Polska - Niemcy, Belgia, 
Holandia. Tel. 77-482-99-39.

TURYSTYKA
• Lato 2014 w sprzedaży! Mega pro
mocje! Zniżki dla dzieci! Gwarancja 
niezmiennej i najniższej ceny oraz 
wycieczki fakultatywne gratis! Nie 
czekaj! Zapraszamy! Biuro podróży 
WW, Św. Jana 1, Wodzisław, 32-455

55-00, www.wakacjeww.pl.

USŁUGI
• Żaluzje, rolety zewnętrzne wszel
kiego rodzaju. Markizy balkonowe, 
bramy. Producent i ceny producenta. 
Raty. 32-430-51-41, 601-417-572.

• Markizy. Rolety. Bramy. Szybki 
pomiar i montaż. Firma Markiza, 32
415-17-32.

• Rolety zewnętrzne. Markizy. Bramy. 
Producent. Firma Markiza, 32-415
17-32.

• Usługi geodezyjno-kartograficzne, 
mgr inż. Witold Figura - geodeta 
uprawniony, 601-615-612, www. 
witoldfigura.wb.pl.

• Odkurzacze centralne, systemy 
alarmowe, monitoring, domofony, 
sieci komputerowe. Sprzedaż, mon
taż, serwis. Profesjonalnie. Tanio, 
biuro@tyna.eu, 698-186-526.

• Karcher - czyszczenie dywanów, 
wykładzin, tapicerki meblowej, samo
chodowej, Racibórz - Brzezie, Wysoka 
6, 32-415-66-59, 661-758-976.

• Masz problemy z dłużnikiem? Skon
taktuj się z nami. Rozwiążemy twój 
problem. 507-042-042, biuro@osm76. 
pl.______________________________

• Wysokie ceny skupu złomu i metali 
kolorowych dojeżdżamy do klienta 
płatne na miejscu, 601-080-781, 601
998-494.

• Skup złomu, metali kolorowych 
wysokie ceny możliwy odbiór u klienta 
gotówka od ręki 32-430-54-64, 607
608-542.

• Zespół muzyczny polsko - francuski 
na każdą okazję. Demo i informacje: 
www.joelrohaut.pl, 535-208-319.

• Wesela. Wolne soboty, www.lokalsto- 
dola.pl, 501-464-060.

• Wykończenia wnętrz artystycznie, 
obrazy, kopie, portrety na zamówienie 
olejem, ołówkiem itp. Tel. 506-767-645.

USŁUGI REM.-BUD.
• Bezpyłowe cyklinowanie, układanie 
parkietu, odnowa drewnianych scho
dów z farby i lakieru oraz profesjonalne 
doradztwo, 691-539-589.

• Osuszanie, odwadnianie budynków, 
izolacje przeciw wilgoci, drenaże, stud
nie, szamba. Gwarancja, tel. 32-421-72
04, 504-145-990.

• Dachy, gonty, papa, pokrycia kom
pleksowo, tel. 32-421-72-04, 504-145
990.

• Henrieta Woźniak - architekt. Projekty 
architektoniczno-budowlane, nadzory 
budowlane, kompleksowa obsługa 
inwestycji, aranżacje wnętrz, 691-779
787.

• Wykończenia wnętrz, remonty, 
malowanie, kafelkowanie, ogrodzenia, 
granit klinker, elewacje, ocieplenia, 
tynki dekoracyjne, 601-479-637, 783
972-197.

• Cyklinowanie (solidne) schodów, 
mieszkań, świetlic, sal gimnastycznych 
i auli. 697-143-799.

• Kompleksowe remonty łazienek, c.o., 
wod.-kan., malowanie, tapetowanie, 
panele, gipsy, tarasy, ogrodzenia, 695
383-890.

• Brukowanie: chodniki, place, wjaz
dy, parkingi. Kanalizacje, przyłącza, 
szamba. www.brukowanie.info 
tel. 600 502 817, 32-456-23-81.

• Kompleksowe remonty, adaptacje, 
łazienki, płytki, panele, regipsy, malo
wanie, tel. 886-599-498.

• Kafelkowanie, remonty łazienek, 
sucha zabudowa wnętrz, krótkie 
terminy realizacji, wycena gratis, tel. 
515-304-042.

• Parkiet, cyklinowanie. Bona, 32-454
61-37.

• Wylewki maszynowe, zacieranie 
mechaniczne. Solidnie, tel. 660-447
023.

• Wylewki, posadzki maszynowe. 
Fachowe doradztwo! Wolne terminy. 
Dzwoń: 889-381-165.

• Cyklinowanie, układanie parkietu 
odnawianie schodów, renowacja 
podłóg po farbie olejnej sprzedaż 
parkietu, lakierów, 601 -885-560, 32
457-80-64

• Instalatorstwo wod.-kan.-c.o., gaz, 
530-725-740.

• Komplex-Dach, pokrycia dacho
we, papa termozgrzewalna, gonty, 
rynny, obróbki blacharskie, kominy 
klinkier, solidnie, tanio, FV, 606-118
496.

• Wykończenia wnętrz, remonty: 
sufity systemowe, ściany, zabudowy 
z g.-k., gładzie gispowe, malowanie, 
kafelkowanie, panele, 886-945-340.

• Malowanie mieszkań, tapetowa
nie, gładź, panele i drobne roboty 
remontowo-budowlane, 32-430-07-00, 
781-759-872, 32-421-07-98.

• Tynki cementowe wewnętrzne
i zewnętrzne, agregatem, pod malo
wanie, ocieplanie budynków, tynki 
akrylowe. Negocjacja cen. 510-727
827.

• Montaż płyt gipsowych, gładzie, 
kafelkowanie, malowanie, panele, 
tynkowanie. Tel. 501-550-880.

• Wykończenia wnetrz, łazienki. Czysto, 
solidnie. Wycena gratis, 889-954-887.

• Cyklinowanie, układanie parkietu, 
mozaiki podłóg, montaż paneli podło
gowych. Ciechowice, Procek, 602-675
938, 32-418-60-75.

• Roboty ogólnobudowlane, rozbiórki, 
brukowanie, ocieplenia, ogrodzenia 
tel. 32-457-93-32, 502-087-125.

WRÓŻBY
• Doradztwo duchowe wróżby, tarot, 
karty klasyczne, numerologia. Rybnik 
506-846-555.

DERMATOLOGIA
• Prywatny gabinet dermatologiczny 
Klaudia Krężel, przyjmuje: pn. 16.00
- 18.00. Racibórz, Wojska Polskiego 
26b/7, 608-339-478.

• Wiktoria Kralewska-Kućmierz, dr n. 
med., specj. chorób skóry. Racibórz, 
Solna 4 lok.3, pn. - pt., 15.00 - 17.00, 
tel. 32-415-37-50.

• Choroby skóry, testy alergiczne, 
laseroterapia, krioterapia, dermatosko- 
pia. Racibórz, tel. 32-415-37-50, www. 
derma.neostrada.pl.

DIAGNOSTYKA USG
• USG-Kolor-Doppler,przepływy. 
Witold Ostrowicz, specjalista radiolog, 
Racibórz, Kasprowicza 1, pn., wt., czw., 
pt. 12.15 - 14.15, 604-347-669, www. 
usg-raciborz.pl.

• NZOZ Rydułtowy, Tetmajera 150, 
Witold Ostrowicz, specjalista radiolog, 
USG-Kolor-Doppler, przepływy, 32
729-40-68, 32-724-24-20, 604-347-669, 
www.usg-raciborz.pl.

DIETY

• Schudnij do wiosny 6 - 10 kg, 
tel. 663-153-968.

ENDOKRYNOLOGIA
• Irena Leśnik, specjalista chorób we
wnętrznych, leczenie tarczycy, otyłości, 
menopauzy, EKG, Racibórz, Ocicka 19,
606-399-821,  www.tarczyca-raciborz.
pl.______________________________

INTERNA
• Krężel Jarosław, specjalista chorób 
wewnętrznych, przyjmuje: środy 16.00
- 17.00. Racibórz, W. Polskiego 26b/7, 
602-516-974.

KARDIOLOGIA
• Lek. Aleksandra Nowak, specjalista 
kardiolog, poniedziałki, środy 17.00
- 18.00. Racibórz, ul. Wojska Polskie
go 6a/6, 602-695-679. Obowiązkowa 
rejestracja, 32-415-39-89.

LARYNGOLOGIA
• Specjalista laryngolog, Krężel Urszula, 
przyjmuje: pn., czw. 16.00 - 18.00. 
Racibórz, Wojska Polskiego 22/8, 692
430-970.

• Dr n. med. Jolanta Grabowska, 
specjalista laryngolog, pn. i czw. 15.30
- 18.00, Racibórz, Podwale 14/3, reje
stracja 501-287-739.

OKULISTYKA
• Gabinet okulistyczny, Długa 17, Raci
bórz, 32-415-15-94. Czynny: poniedzia
łek godz. 16.00 - 18.00, wtorek, środa. 
piątek 15.00 - 17.30

PULMONOLOGIA
• Gabinet pulmonologiczny chorób 
płuc, badanie EKG, doppler. Lekarz 
Maciej Nowak, ul. Na Górze 8, Rybnik, 
tel. 784-019-766.

REHABILITACJA
• Ośrodek rehabilitacji Akson, leczenie 
bólu kręgosłupa, korekcja wad posta
wy, rejestracja: 513-574-584. Racibórz, 
ul. Kolejowa 19.

UZALEŻNIENIA
• Prywatna poradnia leczenia uzależ
nień, alkoholizm, hazard, narkomania, 
odtrucia poalkoholowe, wizyty domo
we, 324-260-292, 696-478-189.

MEDYCYNA NATURALNA
• Świecowanie uszu, tel. 604-898-726.

ZWIERZĘTA
• Owczarki niemieckie, 509-162-633.

• Sprzedam owczarki niemieckie, 
tel. 692-493-549.

SKUP 
SAMOCHODÓW 
• wszystkie marki

• każdy stan
• gotówka od ręki
Tel. 500 760 425

SALON SAMOCHODÓW UŻYWANYCH
TOMAS

Rybnik - Popielów, ul. Wodzisławska 309 
tel. 32-425-08-80, tel. kom. 883-435-000 

(przy trasie Rybnik - Wodzisław)
Wodzisław Śl., ul. Rybnicka 42

W ciągłej sprzedaży ok. 30 samochodów, w więk
szości krajowych, bezwypadkowych, z gwarancją!

• FORD KUGA 2010 2,0 TDCI 140KM kraj, I wł. 
• R.MEGANE kombi 2010 1,5 DCI krajowy, I wł.
• OPEL INSIGNIA 2010 2,0 CDI kombi kraj, I wł. 
• OPEL ASTRA IV 2011 1,7 CDTI krajowy, I wł
• NISSAN QASHQAI 2008 1,5DCI krajowy
• SKODA FABIA 2011 1,2 klimatyzacja krajowy 
• CHEVROLET SPARK 2011 1,0 kraj, klima
• FORD FOCUS 2009 1,6 100KM krajowy, I wł. 
• FORD FOCUS 2010 1,6TDCI 90KM kraj, I wł.
• FORD FIESTA 2011 1,25 39 tys. km!
• SEAT LEON 2002 1,9 TDI 110 KM czarny 
• VW GOLF III 1994 1,6 instalacja gaz!
• VW POLO 2004 1,2 klimatyzacja!
• AUDI A4 2006 2,0 TDI 140KM kombi i inne

SKUP SAMOCHODÓW ZA GOTÓWKI
SALON CZYNNY:

pn. - pt. 900 - 1700, soboty 900 - 1300
www.tomas.pl

Chcesz zamieścić ogłoszenie?
RACIBÓRZ
• Wydawnictwo Nowiny, Sp. z o.o.

ul. Zborowa 4
pn. - pt. 8.00 - 16.00
tel. 32-415-47-27, fax 32-414-02-60

RYDUŁTOWY
• Sklep „Hit”, ul. Ofiar Terroru 59 a 

pn. - pt. 9.00 - 17.00, 
sob. 9.00 - 13.00 
tel. 32-457-63-34

PSZÓW
• Kwiaciarnia Ładne Kwiatki

ul. Pszowska 555
Godziny otwarcia: pn. - pt. 8.00 - 18.00 
sob. i niedz. 9.00 - 13.00, tel. 509-134-736

odwiedź nasze punkty:
WODZISŁAW ŚL. RYBNIK
• PUT „WW”, ul. Św. Jana 1, tel. 32-455-55-00 

biuro czynne: pn. - pt. 9.00 - 17.00,
sob. 9.30 - 13.00

• Biuro Rachunkowe, ul. Wałowa 25
pn. - pt. 8.00 - 16.00, tel. 32-455-20-19

• Księgarnia „SOWA”, ul. Sobieskiego 24, 
tel. 32-422-13-85

• Sklep „Logotel”, ul. Hallera 9 
czynne: pn. - pt. 9.00 -15.00 
tel. 32-423-35-61

lub naszą stronę w Internecie pod adresem: http://oglo: owiny.pl
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■PIŁKA NOŻNA - IV liga

Odbudować Fortecę
Ciężko mówić o Fortecy jako 

o niezdobytej i niezwyciężonej 
twierdzy, jeśli ta na szesna
ście ostatnio stoczonych bi
tew przegrywa aż jedenaście. 
Jednak być może potęgę klu

bu, który w tempie błyskawi
cy zrobił krok od A klasy do 
czwartej ligi, da się odbudo
wać. Do Świerklan wrócili bo

wiem architekci największych 
sukcesów drużyny.

Drudzy od końca
Tylko Spójnia Landek legi

tymuje się gorszym bilansem 
od Fortecy Świerklany po je

siennej rundzie czwartej ligi. 
Zespół, który przez ostatnie 

lata nieustannie podnosił swój 
poziom sportowy, nagle zna
lazł się w odwrocie. Wydaje 
się, że kluczowy wpływ na to 
miały poważne zawirowania 
w sztabie szkoleniowym, ja
kie nastąpiły tuż przed zakoń
czeniem sezonu 2012/2013. 
Teraz wszystko ma wrócić na 

właściwe tory. Autor najwięk
szych sukcesów Fortecy, Piotr 
Hauder, po sześciomiesięcz

nej przerwie wraca na ławkę 
trenerską i staje przed nieła
twym zadaniem utrzymania 
w Świerklanach czwartej ligi. 

- Cel jest bardzo konkretny: 
stworzyć drużynę, która bę
dzie w stanie wygrywać. Póki 
co mamy tylko 9 punktów. To 
bardzo mało. Ale oczywiście 
podejmujemy walkę i chce-

■ SPORTY WALKI - Taekwon-do

Rybniczanie przywieźli z Holandii pięć medali

Udany wyjazd do Holandii
Podczas Otwartych Mi

strzostw Holandii dobrze 
zaprezentowali się zawod
nicy Rybnickiego Klubu 
Taekwon-do Feniks-Arete. 
W zawodach, w których 
wzięło udział 751 zawodni
ków z 18-tu krajów, w tym
12-osobowa ekipa Feniks- 
-Arete, rybniczanie zdobyli 
5 medali.

Zawody odbywały się na 11 
matach, które mieściły się na 
dwóch dużych hala sporto
wych. - Turniej stał na wy
sokim poziomie. Z roku na 

my wyjść z niej zwycięsko. 
Aktualnie budujemy to, na 
czym będzie można bazować 
całą wiosnę, a więc najpierw 
przygotowanie tlenowe, a 
następnie siła i motoryka. 
Później oczywiście taktyka. 
Podstawa jest jednak taka, że 
chłopcy muszą mieć radość 

z gry - wyjaśnia trener Piotr 
Hauder, którego powrót do 
drużyny spotkał się z aproba
tą zawodników. - Bardzo się 
ucieszyliśmy z decyzji preze
sów dotyczącej powrotu tre
nera. Teraz trzeba walczyć o 
utrzymanie. Obecnie mamy 
bardzo ciężkie treningi, ale 
bez wysiłku niczego nie osią
gniemy - mówi wychowanek 
Fortecy, Szymon Uliarczyk. 
Podczas zimowej przerwy 
klub jest bardzo aktywny 
na rynku transferowym. W 
Świerklanach trenuje bram
karz Tomasz Huzarewicz. 
Kandydatami do gry są rów
nież dwaj młodzieżowcy. Jed
nak wśród nowych twarzy nie 
brakuje także zawodników 
znanych i doświadczonych.

Na kłopoty Żbikowski
Ma bardzo bogatą piłkarską 

karierę i 37 lat na karku. Gdzie 
by nie grał, stanowił o ofen
sywnej sile drużyny, a jego bo
iskowy charakter sprawiał, że 
szybko stawał się ulubieńcem 
kibiców. Robert Żbikowski, 

bo o nim mowa, ostatnie lata 

rok pojawia się coraz więcej 
bardzo dobrych i utytułowa
nych zawodników. Mamy 
nadzieję, że doświadczenie 
zdobyte na tych zawodach 
zaprocentuje sukcesami na- 
szych zawodników w sezo
nie 2014 i zmotywuje ich do
jeszcze większego wysiłku 
na treningach. Teraz czas na 
analizy i przemyślenia oraz 
przygotowania do Makro- 
regionalnych Mistrzostw 
Śląska, organizowanych w 
Rybniku 22 lutego oraz zawo
dów ogólnopolskich, w tym 

spędził w Przyszłości Rogów. 
Teraz postanowił związać się 
z Fortecą. - Dlaczego Świer
klany? Trener to mój kolega i 

poprosił mnie o pomoc. A tak 
się stało, że Rogów, w którym 
grałem do tej pory się rozpadł 
i stąd moja decyzja. W Świer

klanach jest bardzo młody ze
spół. Moją rolą będzie scalenie 

drużyny na boisku podczas 
meczu. Co prawda dopiero 

się poznajemy, ale myślę, że 
będzie dobrze. Sytuacja Forte

cy w tabeli jest bardzo trudna i 
żeby się utrzymać to praktycz
nie trzeba grać tak, jakbyśmy 

walczyli o awans - mówi do
świadczony zawodnik, który 
w Świerklanach, podobnie jak 

wcześniej w Rogowie, będzie 
występował razem ze swoim 
bratem Radosławem, bowiem 
dwudziestodziewięcioletni 
obrońca również związał się 
z Fortecą.

Wrzask reaktywacja
W swoim piłkarskim CV ma 

występy w ekstraklasowej Od
rze Wodzisław czy pierwszo
ligowym GKS Jastrzębie. To 

doświadczenie miało ogrom
ne znaczenie, kiedy wiosną 

sezonu 2010/2011 pojawił 
się w Fortecy Świerklany. 

Bardzo wysoki, dobrze zbu
dowany środkowy obrońca 
Adam Wrzask był jednym z 
najjaśniejszych punktów ze
społu i praktycznie zaporą

Grand Prix Polski Seniorów i 
Młodzieżowców, które odbę
dą się 29 i 30 marca również 
w Rybniku - powiedział po 
zawodach Rafał Poleszak, 
prezes i główny instruktor
rybnickiego klubu. (pm)

Medaliści Otwartych
Mistrzostw Holandii

• Mateusz Kozioł - zloty medal
• Amadeusz Myszka - srebrny medal
• Dawid Gabryluk- srebrny medal
• Jakub Szczęsny - srebrny medal
• Dominik Henzel - brązowy medal 

nie do przejścia dla napastni
ków rywali. Kiedy skończył 

się sezon 2012/2013 i trene
rem Fortecy przestał być Piotr 
Hauder, z gry zrezygnował 
także Wrzask. - Miałem pro

blemy zdrowotne, konkretnie 
z kostkami. Dlatego zrobiłem 

sobie półroczną przerwę, żeby 
się zregenerować. Oczywiście 

przez ten czas bardzo brako
wało mi piłki oraz meczowej 
adrenaliny. Trzeba było zatem 
wrócić. Za nami dwa tygo

dnie treningów. Po zajęciach 
wprowadzających zaczęliśmy 
naprawdę ciężką pracę. Jeśli 
chodzi o kadrę to pojawili się 
tutaj zawodnicy, którzy dobrze 
znają się ze sobą. Można po
wiedzieć, sami swoi. Jak utrzy
mać Fortecę w czwartej lidze? 
W każdym meczu walczyć o 3 
punkty i „gryźć trawę” - prze
konuje dwudziestosiedmiolet
ni stoper.

Powroty, powroty, 
powroty

Adam Wrzask nie jest jedy
nym piłkarzem, który zdecy
dował się wrócić do Fortecy 
i wspomóc zespół w trudnym 
okresie. W Świerklanach za

grają znów Piotr Pastuszak, 
występujący ostatnio w Iskrze 
Pszczyna, a także Kamil Pająk, 

który został grającym drugim 
trenerem. - Chcę pomóc tej 
drużynie w utrzymaniu. Już 
kiedyś byłem tutaj zawodni
kiem i w pewnym niewiel
kim stopniu budowałem ten 
sukces, jakim był awans do 
czwartej ligi. Pamiętam jeszcze 
mecze w A klasie. Bardzo bym 
nie chciał, żeby ten wieloletni 
wysiłek został zaprzepasz
czony i żeby drużyna spadła 
z ligi - mówi doświadczony 
zawodnik. - Bardzo cieszy, że 
chłopaki chcą do mnie wra
cać. Muszę też przyznać, że

'ii , 
* .

■ REKREACJA - Mityng pływacki w ZSB

Uczniowie z ośmiu szkół spotkali się podczas mityngu pływackiego

Tuż przed feriami zimowy
mi w Zespole Szkół Budow
lanych odbył się kolejny, bo 
już XXI Mityng Pływacki 
o Puchar Dyrektora ZSB. 
W tym roku wzięli w nim 
udział uczniowie z ośmiu 
szkół ponadgimnazjalnych

Robert Żbikowski przeszedł do Fortecy z Przyszłości Rogów

Piłkarze Fortecy rozpoczęli przygotowania do rundy rewanżowej

Piotr Hauder (w zielonym) znów pracuje w Świerklanach

z przyjemnością patrzy się na 
to jak pracują na treningach. 
Wszyscy są mocno zaangażo
wani. Zarówno ci najmłodsi, 

jak i najbardziej doświadcze
ni - podsumowuje trener Piotr 
Hauder.

Dwunasty zawodnik
Jeszcze jakiś czas temu w 

niedzielne popołudnia, czyli 
wtedy, gdy Forteca rozgrywała 
mecze na własnym obiekcie, 
trybuny stadionu w Świer

klanach były wypełnione do 
ostatniego miejsca, a kilku
dziesięcioosobowy fanklub 
głośno dopingował swoich 
ulubieńców od pierwszej do 
ostatniej minuty spotkania. 
Niestety, jesienią ubiegłego 
roku frekwencja na widowni

Rybnika. Każdy z uczestni
ków walczył o jak najlep
szy wynik w klasyfikacji 
indywidualnej, a zarazem 
w klasyfikacji drużynowej. 
W punktacji drużynowej 
pierwsze miejsce zajęło I 
LO, na drugiej pozycji upla- 

nie była już imponująca, by 
nie powiedzieć - marna. W 
klubie wierzą, że to również 
się zmieni i wraz z nową jako
ścią w grze ekipy Fortecy na 
trybuny wrócą okoliczni fani. 
- Zapraszamy wszystkich ki
biców już od 8 lutego. Właśnie 

wtedy zaczynamy sparingi. 
Mecze kontrolne będziemy 
rozgrywali regularnie w każ
dą sobotę. Do tego dochodzą 

dwie środy. Mam nadzieję, że 
22 marca widzimy się wszyscy 
na stadionie, kiedy to w me
czu przeciw Bojszowom wyj
dziemy po 3 punkty - kończy 
trener Fortecy, który nie wy
obraża sobie innego scenariu
sza niż utrzymanie Świerklan 

w gronie czwartoligowców.
Jakub Pochwyt

sowało się II LO, a na trzeciej 
- gospodarze imprezy, czyli 
ZSB.

Pełna galeria zdjęć, jak 
również wyniki klasyfikacji 
indywidualnej dostępne na 
stronie szkoły: http:zsbryb- 
nik.pl. (pm)

sport.nowiny.pl
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LUDZIE LISTY PISZĄ

Czy Miasto powinno dotować sport wyczynowy?
Jak sięgam pamięcią finan

sowanie sportu kwalifiko
wanego, zawsze wzbudzało 
emocje i pytania o zasadność 
takich dotacji, zwłaszcza je
żeli są to koszty ponoszone 
przez lokalny samorząd z, 
jakby nie było, naszych pie
niędzy. Pierwsza moja uwaga 
jest taka. Sport zawodowy to 
fenomen końca XX-ego wie
ku i czasów współczesnych. 
Jest w pewnym sensie substy
tutem wojny, która odwiecz
nie towarzyszyła rozwojowi 
naszej cywilizcji. Dopiero 
XX wiek dokonał poważne
go zwrotu cywilizacyjnego, 
co spowodowało całkowitą 
zmianę postrzegania działań 
zbrojnych. Sport wyczynowy 
właśnie jako substytut wojny 
posiada, dla kibiców i tych 
trochę mniej zaangażowa
nych, walor terapeutyczny. 
Rozładowuje nadmiar emo
cji oraz wzmacnia poczucie 
przynależności terytorialnej 
od regionu czy miasta po
cząwszy a skończywszy na 
poczuciu dumy narodowej.

W swoim najwyższym 
wydaniu jest zdecydowanie 
formą wzmacniającą tożsa
mość narodową czyli inaczej 
mówiąc patriotyzm. Gdzie 
indziej tak chętnie rozwija

my polskie flagi narodowe, 
krzyczymy „Polska, Polska..” 
jak nie podczas imprez spor
towych ? Oczywiście doty
kamy tu bardzo delikatnej 
materii, która czasami ob
jawia się przekroczeniem 
granicy przynależności na
rodowej, co skutkuje posta
wami nacjonalistycznymi. 
Ale to jest temat na osobną 
dyskusję.

Powyższe to tak zwane 
bierne, socjologiczne skutki 
odziaływania sportu wyczy
nowego na obywateli.

Drugą, być może o wie
le ważniejszą rolą jaką od
grywa sport wyczynowy 
na najwyższym poziomie, 
jest oddziaływanie na wy
obraźnię młodzieży, które w 
konsekwencji prowadzi do 
propagowania uprawiania 
sportu i traktowanie tegoż 
jako ważnego czynnika roz
woju nie tylko fizycznego, 
ale również psychicznego. 
Nic bardziej od zwycięstwa 
idola nie przemawia do wy
obraźni młodego człowieka 
i stymuluje go do uprawia
nia sportu.

Ten przydługi wywód po
trzebny mi jest do udowod
nienia, że wspomaganie 
finansowe sportu wyczyno

wego ma swój głęboki sens. 
Jestem za .

Zupełnie inną sprawą jest 
sposób, czy inaczej mówiąc, 
kryteria przyznawania tych, 
było nie było, ogromnych 
pieniędzy. Według mnie 
powinno ono być obwa
rowane pewnymi warun
kami, które z jednej strony 
wzmocnią poczucie daru
jącego o słuszności podję
tych decyzji finansowych, a 
obdarowanych zmobilizuje 
do odpowiedzialnej polity
ki finansowej służącej nie 
tylko osiąganiu bezpośred
nich celów sportowych, ale 
również propagowaniu tej 
dyscypliny sportowej. Moż
na to ująć w podstawowych 
punktach np.:
1. Zobowiązać zawodnicz
ki i trenerów do obowiąz
kowego uczestniczenia w 
zajęciach grup młodzieżo
wych w uzgodnionej ilości 
i terminach.
2. Obowiązkowe uczestnic
two zawodniczek i trenera 
w akcjach charytatywnych 
lub innych społecznych.
3. Obowiązkowe uczestnic
two w zajęciach szkolnych 
WF w uzgodnionych miej
scach i datach.
4. Obowiązek wprowadze

nia do pierwszego zespołu 
co najmniej jednej zawod
niczki z grupy juniorek w 
każdym sezonie.
5. Przedstawienie szczegóło
wego planu budowy zespo
łu (imienne) na podstawie 
poczynionych obserwacji 
w poprzednim sezonie, 
przez odpowiedzialną za tą 
działalność osobę w klubie. 
Dotyczy to zarówno zawod
niczek zagranicznych jak i 
polskich.
6. Punkt najważniejszy 

- klub zobowiązuje się do 
pozyskania dodatkowych 
środków finansowych na 
kwotę 50 lub 100 % (lub inna 
kwota) uzyskanych dotacji z 
UM. Będzie to podstawowy 
warunek do uzyskania do
tacji w następnym sezonie.

Niewywiązanie się z któ
regokolwiek punktu po
wyższych obowiązków, 
skutkowałoby cofnięciem 
części lub całej dotacji w 
następnym roku. Ponadto 
w przypadku stwierdzonej 
rażącej niegospodarności 
klub byłby zobowiązany do 
zwrotu części lub całości 
otrzymanej dotacji.

Inaczej mówiąc UM to nie 
Św. Mikołaj rozdający za
bawki. Jeżeli daje pieniądze 

musi to służyć upowszech
nieniu i rozwojowi sportu.

Przed otrzymaniem dota
cji powinna być podpisana 
stosowna umowa zobowią
zująca obdarowanego do 
wypełnienia nakreślonych 
obowiązków. Klub musi za
akceptować te warunki, a 
jeśli nie to musi się obejść 
bez dotacji. I jeszcze jedna 
uwaga pod adresem władz 
miasta. Promowanie i upo
wszechnianie sportu to 
również dostępność i odpo
wiednia jakość prezentacji 
widowiska sportowego. 
Rybnik musi mieć praw
dziwą i nowoczesną halę 
sportowo-widowiskową, z 
różnych powodów.

Po pierwsze lepsza do
stępność czyli lokalizacja 
jak również komfort oglą
dania widowisk sportowych 
spowoduje o wiele większe 
zainteresowanie różnymi 
dyscyplinami sportu.

Nowoczesna hala przycią
gnie szybciej potencjalnych 
sponsorów, którzy będą 
mieli nowoczesne warunki 
reklamy bezpośredniej na 
hali jak i poprzez transmisje 
TV.

W Rybniku mamy wiele 
dyscyplin sportowych, któ

re mogą być z powodzenie 
eksponowane na nowocze
snym obiekcie sportowym. 
Ponadto możemy podejmo
wać się organizacji imprez 
sportowych o charakterze 
ogólnopolskim czy między
narodowym. To świetna re
klama dla miasta.

Mamy niezaprzeczalne 
osiągnięcia w judo, szermier
ce, siatkówce, koszykówce, 
boksie. Mamy świetnych, 
oddanych sportowi fachow
ców. Ta hala może napraw
dę tętnić życiem. I nie chodzi 
tutaj o jakiś monstrualnej 
wielkości obiekt ale o halę 
na 3000 - 4000 osób. Jest 
to warunek niezbędny i ko- 
niczny do dalszego rozwoju 
i upowszechniania sportu. 
Mam wielką nadzieję, że 
przekazane klubom pie
niądze nie zostaną zmarno
wane ale przyczynią się do 
rozwoju sportu w naszym 
mieście. Wtedy niepotrzeb
ne będzie powoływanie 
dziwnych tworów jak Rada 
Do Spraw Sportu czy np. 
„Strategia Rozwoju Sportu 
na lata 2004-2010”, który po 
kilku latach stał się nic nie 
znaczącą makulaturą.

Zbigniew Chwastek, 
Stowarzyszenie Dla Rybniczan

REKLAMA

Szczegóły: tel. 32 739 61 52 oraz www.fundacjarybnik.pl
.fundacjarybnik.pl

Fitness CEub
FUNDACJI ELEKTROWNI RYBNIK

Dodatkowe wejścia są ważne wyłącznie 
przez okres ważności karnetu miesięcznego, 
do wykorzystania przez właściciela 
i osoby mu towarzyszące.

TYLKO U NAS w cenie zakupionych karnetów dodajemy 
DODATKOWE WEJŚCIA na basen, grotę solną oraz saunę IR!

sport.nowiny.pl
http://www.fundacjarybnik.pl
fundacjarybnik.pl
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■ KOSZYKÓWKA - Basket Liga Kobiet

Basket ROW wygrał horror w Gdyni
Drugi raz w tym mie

siącu rybnickie koszykar- 
ki wybrały się do Gdyni, 
aby zmierzyć się z tamtej
szą Rivierą. 11 stycznia, 
w ostatniej kolejce fazy 
zasadniczej, rybniczanki 
wygrały 75:68. Obie ekipy 
nie zdołały jednak awanso
wać do czołowej szóstki i 
w ostatnią sobotę zagrały 
mecz, w ramach walki o 
utrzymanie w BLK.

Spotkanie rozpoczęło się 
od celnych rzutów Stelmach 
i Walker. ROW prowadził 
wtedy 4:0. Miejscowe zdołały 
doprowadzić do remisu, a po 
rzucie Johnson wyjść na pro
wadzenie, którego gdynianki 
nie oddały do końca pierwszej 
połowy. Wynik przez większą 
część czasu gry oscylował wo
kół remisu, ale to gospodynie 
cały czas miały kilka punktów 
więcej. Na przerwę obie ekipy 
schodziły przy prowadzeniu 
Gdyni 32:29.

Po zmianie stron za trzy 
trafiłyMałaszewskaiMacko, 
za dwa Johnson i Riviera pro
wadziła różnicą 11 punktów. 
I taka przewaga utrzymała 
się do końca trzeciej kwar
ty. Ostatnie dziesięć minut 
rybniczanki rozpoczęły od 
jednego celnego rzutu Kun
cewicz i trójki Gajdy. Wtedy 
traciły do gdynianek już tylko 
6 oczek. W połowie decydu
jącej kwarty z dobrej strony 
pokazała się Harris. Zdobyła 
siedem punktów z rzędu i 
doprowadziła do remisu po

■PIŁKA NOŻNA - I liga

Pierwszy sparing Energetyka ROW na remis
Pierwszym sparingpartne- 
rem podopiecznych Marka 
Wleciałowskiego, którzy 
przygotowują się do rundy 
wiosennej była ekipa Janiny 
Libiąż. Rywale Energetyka 
ROW grają w III lidze i po 
rundzie jesiennej, zajmują 
14. miejsce w grupie: mało- 
polsko-świętokrzyska.

Mecz został podzielony 
na trzy kwarty po 30 mi
nut. W pierwszej wystąpili 
zawodnicy, którzy jesienią 
stanowili podstawową ka
drę ROW. W II i III głownie 
piłkarze testowani i rybnic
cy juniorzy. Mecz rozgrywa
ny był przy mocno ujemnej 
temperaturze oraz padają
cym śniegu.

Ostatecznie spotkanie za
kończyło się remisem 2:2. 
Pierwszą bramkę dla rybni-

ROW RYBNIK: (I tercja) Antonm Bucek - Sławomir Szary, Szymon Jary, Marcin 
Grolik, Marek Krotofil, Mariusz Muszalik, Tomasz Gródek, Kamil Kostecki, Roland 
Buchała, Daniel Feruga, Łukasz Bałuszyński. (II i III tercja) Marcin Skrzeszewski
- Daniel Kutarba, zawodnik testowany, zawodnik testowany, Mateusz Szatkowski
- Michał Płonka, Konrad Gilewicz, Mateusz Bugdoł - Szymon Sobczak (80. Sebastian 
Musiolik), Adrian Sikora (80. Paweł Mandrysz), zawodnik testowany.

Energetyk ROW Rybnik 2:2 Janina Libiąż

BRAMKI: zawodnik testowany, Paweł Mandrysz - Piotr Witoń (x2)

POJMECZUPOWIEDZIAŁ:

■SPORTY WALKI - Szermierka

Przemysław Trzepizur 
z brązowym medalem 
mistrzostw Polski

KAZIMIERZ MIKOŁAJEC, 
trener Basket ROW 
Bardzo się cieszę z tego zwycięstwa. 
I choć to inna faza rozgrywek niż spo
dziewaliśmy się, że będziemy grać, 
to wciąż gramy mecze ekstraklasy. 
Zawsze trzeba walczyć i zawsze dą
żyć do zwycięstwa. W takich meczach 
mam okazję grać całym składem. Jest 
okazja, aby pokazały się młode za
wodniczki, które mogą pokazać, że w 
sezonie zasadniczym były niedocenia
ne i zasługiwały na więcej minut. W III 
kwarcie gdynianki wypracowały sobie 
wysoką przewagę, jednak dzięki kon
sekwentnej grze udało nam się odrobić 
stratę i zwyciężyć.

59. Do końca spotkania po
zostawało wtedy dwie i pół 
minuty. Przez dwie, żadnej 
z drużyn nie udało się zdo
być punktów. Na 30 sekund 
przed końcową syreną do ko
sza nie trafiła Wilson. Wtedy 
o czas poprosił Kazimierz 
Mikołajec. Na 0,6 sekundy 
przed ostatnim gwizdkiem 
sędziów, zwycięstwo rybni- 
czankom zapewniła Harris, 
która trafiła decydujący rzut, 
zostając bohaterką meczu.

W tym tygodniu rybniczan- 
ki dwukrotnie zmierzą się z 
Widzewem Łódź. Najpierw 
w środę powalczą w ramach 
pucharu Polski, początek me
czu o godz. 18.00, a w sobotę 
rozegrają z tą samą druży
ną spotkanie ligowe (godz. 
17.30. Marek Pietras 

czan zdobył testowany za
wodnik z Czech. Wcześniej 
rzutu karnego nie wykorzy
stał Feruga. Remis dla ROW 
uratował, w ostatnich sekun
dach III kwarty, Mandrysz. 
Dla przyjezdnych dwa razy 
trafił Witoń, w tym raz z kar
nego.

W najbliższym tygodniu 
piłkarze Wleciałowskiego ro
zegrają dwa kolejne sparingi. 
Najpierw, 29 stycznia zmie
rzą się z Rozwojem Katowi
ce, a 1 lutego z MFK Karvina. 
Od 3 lutego Energetyk ROW 

wyjedzie na obóz do Kamie
nia, gdzie będzie przebywał 
do 15.02. Przypomnijmy, że 
pierwszy mecz ligowy ryb- 
niczanie rozegrają 8 marca, 
a ich rywalem na stadionie 
przy ul. Gliwickiej będzie 
Stomil Olsztyn. Marek Pietras

Rebecca Harris dała zwycięstwo swojej drużynie, trafiając do 
kosza tuż przed końcem meczu

Riviera Gdynia - Basket ROW Rybnik 59:61 (16:14, 16:15, 
23:16, 4:16)
Basket ROW: Rebecca Harris 19, Anna Kuncewicz 10, Martyna Stelmach 8, Joanna 
Kędzia 8, Aldona Morawiec 6, Markel Walker 5, Agata Gajda 3, Joanna Łabuz 2, Justyna 
Zielonka 0.
Riviera: Natalia Małaszewska 13, Małgorzata Misiuk 11, Emilie Johnson 8, Krystyna 
Macko 8, Danielle Wilson 7, Dominika Miłoszewska 6, Anna Jakubiuk 4, Marianna 
Duszkiewicz 2, Magda Baryło 0, Joanna Szymczak-Górzyńska 0.
1. Basket ROW Rybnik 20
2. Riviera Gdynia 20
3. Widzew Łódź 20
4. MKS MOS Konin 20

POJMECZUPOWIEDZIAŁ:
MAREK WLECIAŁOWSKI, 
trener Energetyka
ROW Rybnik
To był nasz pierwszy sparing. Przeciw
nik nastawił się na grę w destrukcji, co 
nam odpowiadało, bo takiej gry spo
dziewamy się w lidze. Szkoda, że stra
ciliśmy dwie bramki, pomimo, że był to 
tylko sparing. Bardzo bym chciał mieć 
już skompletowaną kadrę przed obozem 
w Kamieniu, ale będzie to trudne. Cały 
czas będziemy szukać wzmocnień. Nie 
uzupełnienia składu, ale piłkarzy którzy 
podnieśliby wartość naszej drużyny. 
Problem mamy z młodzieżowcami. Z 
Górnikiem Zabrze trenuje Kurzawa, 
podstawowy zawodnik z jesieni. Bę
dziemy musieli go zastąpić. Dlatego 
bardzo dokładnie przyglądamy się 
kandydatom. Cieszę się, że dziś dobrze 
pokazali się nasi juniorzy. Mandrysz za
akcentował nawet swoją obecność na 
boisku zdobyciem bramki. Jeżeli chodzi 
o ruchy kadrowe, to cały czas jestem 
w kontakcie z prezesem. Nie działam 
tutaj sam, ważna jest współpraca. 
Działacze nie chcą dopuścić, aby klub 
się zadłużył, mamy pewne ograniczenia 
i musimy brać je pod uwagę przy pla
nach odnośnie wzmocnień.

30 1311:1355
25 1202:1373
24 1196:1423
21 1038:1561

■ SIATKÓWKA - IIII liga 

Jedynka Erbud 
Rybnik przegrywa 
na zakończenie ligi

W meczu 18. kolejki siat
karskiej trzeciej ligi zawod
niczki UKS Jedynka Erbud 
Rybnik przegrały we wła
snej hali z MKS Czechowice 
- Dziedzice 1:3.

Spotkanie lepiej rozpoczęły 
podopieczne trener Michali
ny Cicheckiej. Rybnickie 
siatkarki wygrały pierw
szego seta 25:22. Niestety 
potem było już tylko gorzej. 
Druga partia to zwycięstwo 
przyjezdnych do 18. Trzecia 
odsłona meczu była bardziej 
zacięta, jednak ponownie 
zakończyła się wygraną za
wodniczek MKS, tym razem 
do 23. Siatkarki z Czechowic- 
-Dziedzic poszły za ciosem i 
odniosły zwycięstwo także w 
czwartym secie, kończąc tym 
samym spotkanie wygraną 
3:1. Dodajmy, że był to ostat
ni ligowy mecz rybniczanek, 
które z dorobkiem 25 punk
tów uplasowały się na szóstej 
pozycji w trzeciej lidze. (kp)

UKS JEDYNKA ERBUD RYB
NIK - MKS CZECHOWICE- 
-DZIEDZICE 1:3 (25:22, 18:25, 
23:25, 21:25)

W miniony weekend od
były się indywidualne i dru
żynowe mistrzostwa Polski 
juniorów (do 20 lat) w szpa
dzie kobiet i mężczyzn w Gli
wicach. W szpadzie męskiej 
wystartowało 89 zawodni
ków, natomiast w szpadzie 
kobiet 83 zawodniczki. Swój 
życiowy sukces odniósł 
zawodnik RMKS Rybnik, 
Przemysław Trzepizur, któ
ry po bardzo dobrych i emo
cjonujących walkach zdobył 
swój pierwszy indywidualny 
medal MP. 16. miejsce zajął 
Krystian Fajkis, który w wal
ce o najlepszą „16” turnieju 
wygrał z turniejową „1”, Ma
ciejem Bielcem z KS Szpady 
Wrocław 15:13. Niestety w 
pojedynku o finałową ósem
kę Krystian przegrał z Seba
stianem Majgierem z Piasta 
Gliwice 8:15. W turnieju 
szpady męskiej startował 
jeszcze Marcin Hunt, zajmu
jąc ostatecznie 55. miejsce.

W szpadzie kobiet nie za
wiodła Anna Mroszczak, 
która jako jedyna kadetka 
zameldowała się w najlep
szej „8” turnieju. Niestety w 
drodze do medalu przeszko
dziła jej starsza kadrowiczka 

Klasyfikacja mężczyzn
1. Piotr Kapała (UKS Kosynier Gliwice)
2. Sebastian Majgier (Piast Gliwice)
3. Przemysław Trzepizur (RMKS Rybnik) 
3. Daniel Marcol (TS Górnik Radlin) 

16. Krystian Fajkis
55. Marcin Hunt

Klasyfikacja kobiet
1. Jagoda Zagała (Piast Gliwice)
2. Kamila Pytka (AZS AWF Warszawa)
3. Julia Jurecka AZS AWF Wrocław) 
3. Aleksandra Zamachowska

(KKS Kraków)
7. Anna Mroszczak (RMKS Rybnik)

■ KOSZYKÓWKA-III liga

Wysoka porażka MKKS w Bielsku
Podopieczni trenera Łuka

sza Szymika przegrali kolej
ny mecz w III lidze. Rybniccy 
koszykarze wrócili na tarczy 
z Bielska, gdzie ulegli Daas 
Basket Hills 63:94.

Rybniczanie pojechali do 
Bielska w zaledwie siedmio
osobowym składzie i szyb
ko przekonali się, że trudno 
będzie nawiązać wyrów
naną walkę z rywalem. Już 
po pierwszej kwarcie było 
praktycznie po meczu. W 
drugich dziesięciu minu
tach fantastycznie dyspono
wani w ataku gospodarze, 
jeszcze bardziej powiększy
li swoją przewagę i scho
dząc na przerwę prowadzili 
56:24. Po zmianie stron nie
co lepiej zagrali rybniczanie. 
Jednak wygrana sześcioma 
punktami trzecia kwarta nie 
miała już większego znacze-

Przemysław Trzepizur ze 
swoim trenerem Arturem 
Fajkisem

Aleksandra Zamachowska 
z KKS Kraków. Po zaciętej 
walce Ania przegrała 10:15 i 
została sklasyfikowana na 7. 
miejscu.

W drugim dniu dobył 
się turniej drużynowy. W 
szpadzie męskiej nasz klub 
reprezentowali: Krystian Faj- 
kis, Przemysław Trzepizur i 
Marcin Hunt. Zawodnicy z 
RMKS, po turnieju indywi
dualnym, zostali rozstawie
ni na 7. miejscu. W walce 
o ćwierćfinał rybniczanie 
zmierzyli się z zawodnikami 
Startu Opole i pewnie wygra

li 45:33. - W drodze do me
dalu naszym zawodnikom 
przeszkodzili szermierze z 
TS Górnik Radlin, którzy to 
po bardzo zaciętym meczu 
zwyciężyli 45:35. Naszym 
zawodnikom pozostała wal
ka o miejsca 5-8. Niestety po
rażka w ćwierćfinale miała 
duże znaczenie, ponieważ 
zawodnicy z RMKS Rybnik 
przegrali dwa kolejne mecze 
z KKS Kraków i Kosynierem 
Gliwice i zajęli ostatecznie 8 
miejsce - powiedział po za
wodach Artur Fajkis, trener 
rybnickich szermierzy. (pm)

nia. W drużynie MKKS na 
wyróżnienie zasłużył Adam 
Białdyga, autor 34 punktów. 
- Graliśmy na ciężkim tere
nie. Bielsko we własnej hali 
zyskuje dużo na wartości. Po
legła tu między innymi Ruda 
Śląska. Mocno męczył się też 
wicelider z Katowic. Ta hala 
jest zatem sporym atutem 
bielszczan, co zresztą po
twierdziła ich fenomenalna 
skuteczność w dzisiejszym 
spotkaniu - skomentował 
wysoką porażkę swoich pod
opiecznych Łukasz Szymik, 
trener MKKS. (kp)

Dass Basket Hills Bielsko 
Biała - MKKS Rybnik 94:63 
(28:6, 28:18, 19:25, 19:14) 
MKKS: Adam Białdyga 34, Rafał 
Chrobok 12, Artur Grocki 10, Maciej 
Krakowczyk 7, Krzysztof Zarankiewicz 0, 
Tomasz Tomanek 0, Beniamin Jurgaś 0.
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